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سرمقاله:  محسن بهشتی

استاندار قم :

رئیس جمهور  چهارشنبه به قم سفر می کند
ایمان: استاندار قم از سفر حجت الاسلام دکتر حسن روحانی رئیس جمهور به 

قم در اواخر این هفته خبر داد.
حجت الاسلام صالحی منش طی سخنانی با اشاره به نزدیک شدن سفرحجت الاسلام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی به قم گفت: دیار علم و اجتهاد میزبان چهاردهمین سفر 

کاروان تدبیر و امید در روز چهارشنبه ششم اسفند خواهد بود.
استاندار قم با بیان اینکه سفر رئیس جمهور به قم دو روزه خواهد بود، به جزئیات برنامه 
اشاره و تصریح کرد: رئیس جمهور در بدو ورود با حضور در حرم حضرت معصومه )س( و 
زیارت مضجع شریف کریمه ی اهل بیت )س(، در این مکان مقدس دیدار عمومی با مردم 

شریف قم خواهد داشت.
وی با اشاره به سایر برنامه های رئیس جمهور در سفر به استان قم گفت: 
دیدار با علما، طلاب، نخبگان و برگزیدگان، ایثارگران و فعالان اقتصادی از 

دیگر برنامه های آقای روحانی در این سفر خواهند بود.
حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش همچنین از حضور رئیس 
جمهور در جلسه شورای اداری استان قم خبر داد و گفت: رئیس 
جمهوری در پایان این سفر در یک نشست خبری با حضور اصحاب 

رسانه، اهداف و دستاوردهای این سفر را تشریح خواهند کرد.

دردیدار رییس دفتر رئیس جمهوری با مراجع تقلید تاکید شد:

جلوگیری ازفضاسازی 
علیه  دولت با تبیین دستاوردها
ایمان: محمد نهاوندیان رییس دفتر رئیس جمهوری روز پنجشنبه در سفری یکروزه به قم با تعدادی از مراجع  تقلید دیدار 
و گفتگو کرد در این دیدارها مراجع بر تبیین دستاوردهای  دولت برای مردم  به منظور جلوگیری از فضاسازی علیه دولت تاکید 

کردند.
آیت الله عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید در این دیدار با تاکید بر ضرورت تشریح و تبیین دستاوردهای دولت یازدهم برای مردم 
بمنظور جلوگیری از فضاسازی ها، گفت: خوشبختانه در دولت، افراد خوشفکر زحمت می کشند و تلاش می کنند که باید نتایج عملکرد آنان 

برای جامعه بازگو شود. 
وی در این دیدار بر ضرورت ارتباط مستحکم تر دولت با مراجع و حوزه های علمیه تاکید کرد.وی ضمن پرسش در خصوص آخرین تحولات 

مذاکرات هسته ای، ابراز امیدواری کرد این مسایل به خیر و روشنایی و نفع ملت ایران پایان یابد...

اکبر کتابدار محقق و پژوهشگر ادبیات فارسی 
در گفت وگو با »ایمان«:

برخی کشورها شاعران 
فارسی را به نفع خودشان 

مصادره کرده اند

دار قالی از خانه قمی ها رخت بربسته است

جولان فرش 
ماشینی در قم

فرش دستباف روزگاری در قم اهمیت و جایگاه ویژه ای 
داشت و هر بانوی قمی افتخارش به داشتن یک دار قالی در 
خانه بود اما اکنون سال هاست که دیگر صدای نقشه خوانی با 

لهجه شیرین قمی کمتر به گوش می رسد.
فرش دستباف قم را هنوز خیلی از علاقه مندان به فرش 
دستباف می شناسند و تاریخچه این هنر اصیل در استان قم را 
به دست فراموشی نسپرده اند. زمانی به هر خانه ای در قم وارد 
می شدی،   دار قالی گویی یکی از اعضای ثابت خانه بود و همیشه 
یکی دونفری و شاید هم بیشتر، پای دار قالی به نقش زدن و گره 

بر گره افزودن مشغول بودند.
همیشه صدای نقشه خوانی با لهجه شیرین قمی از خانه ها 
به گوش می رسید و افتخار هر دختر قمی داشتن مهارت در 
بافت قالی بود و قدیمی ترها وجود دار قالی در منزل را نشانی از 
هنرمندی زن خانه می دانستند و این همیشه یک امتیاز برای 
زنان و دختران قمی به شمار می رفت و قالی در اصل سرمایه ای 
برای زنان به شمار می رفت همان گونه که امروز طلا و سکه برای 

آن ها سرمایه به شمار می رود. 
گزارش ایمان در این خصوص را بخوانید:

ضرورت توجه به فضاهای 
تاریخی در توسعه شهری

به  شهری  فضای  توسعه  در 
هویت  دارای  و  تاریخی  فضاهای 
بی توجه بوده ایم چراکه ویژگی های 
نکرده ایم.  به روز  را  آن  مثبت 
درگذشته حوزه شهرسازی محله 
محور بود و محله ها نیز مسجد محور 
بوده در کنار مراکز مذهبی همچون 

مساجد، فضاهای آموزشی...

ایمان: نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از 
صدور مجوز فرودگاه قم در کمیسیون اصل 90 خبر داد.

امیرآبادی فراهانی از تشکیل جلسه کمیسیون اصل 90 در 
خصوص تصمیم گیری برای فرودگاه قم خبر داد و اظهار کرد: این 
جلسه با حضور استاندار قم، معاون سیاسی امنیتی استانداری، 

فرماندار قم، رئیس سازمان هواپیمایی جمهوری اسلامی و معاونین 
وی، معاونین سازمان میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و 
مدیرکل میراث فرهنگی قم، معاون راه  و شهر سازی و معاون منابع 
طبیعی و جنگلداری کشور برگزار شد.  وی ادامه داد: در این جلسه 

صحبت ها و مذاکرات مفصلی در موضوع فرودگاه قم ...

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبر داد:

کشف 99 کیلو تریاک در بار پلي آمید
امیرآبادی فراهانی نماینده قم :

مجوز فرودگاه قم 
در کمیسیون اصل 90 صادر شد
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جدیدترین قیمت اوراق تسهیلات مسکن

سخنگوی دولت: 

700 میلیون دلار دارایی کشور را طی 6 سال خوردند
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دهمین نمایشگاه کتاب قم
با حضور رئیس مجلس و استاندار قم آغاز به کار کرد:
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در نظر دارد اسقاط و تفکیک خودروهای فرسوده را به مدت سه ماه و تا سقف 
500 دستگاه خودرو از طریق مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. 

لذا کلیه متقاضیان واجد شرایط جهت اطلاع از شراط و دریافت اسناد شرکت در 
مزایده و تحویل پیشنهادات می توانند ازتاریخ نشر آگهی دوم تا پایان وقت اداری 
روز چهارشنبه مورخ 1393/12/13 به محل سازمان به نشانی قم، بلوار 55 متری 
عمار یاسر ساختمان زمزم طبقه 5 و 6 مراجعه و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر 
با شماره تلفن 37845230 – 025 تماس حاصل فرمایند. پیشنهادات رسیده به 
سازمان در روز پنج شنبه مورخ 1393/12/14 ساعت 9 صبح در سازمان مدیریت 
پسماند بازگشایی می گردد. کمیسیون به صورت 2 مرحله ای بوده و پاکت )ج( 
شرکت کنندگانی که در کمیته فنی دارای صلاحیت نباشند مفتوح نخواهد گردید. 
لازم به ذکر است حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در جلسه کمیسیون 

بلامانع می باشد.
شرایط عمومی:

1 – واریز مبلغ 170/000/000 ریال به حساب سپرده سازمان و یا ارائه ضمانت نامه 
بانکی به عنوان تضمین شرکت در مزایده

2 – هر گاه برندگان اول، دوم و سوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده 
ایشان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3 – هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
4 – اسناد و شرایط و جزئیات مربوط به مزایده می بایست توسط پیشنهاد 

دهندگان با قید جمله »مورد قبول است« مهر و امضاء گردد.
5 – برنده مزایده می بایست حداکثر تا 5 روز کاری پس از برگزاری کمیسیون 

عالی معاملات نسبت به واریز نقدی کل مبلغ قرارداد اقدام نماید.
سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم
آگهی  مزایده  )نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم
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تشخیص  مجمع  رییس  پیام 
سراسری  همایش  به  نظام  مصلحت 
جوانان عضو و هواداران حزب اعتدال 

و توسعه قرائت شد.
از سوی فاطمه  پیام که  این  در متن 
هاشمی عضو شورای مرکزی حزب اعتدال 
اعتدال  است:  آمده  شد،  قرائت  توسعه  و 
و توسعه دو واژه ساده اند، اما به خاطر بار 
معنایی آنها در جامعه و اهمیتشان برای 
امروز و آینده کشور، وارد ادبیات سیاسی 
شده اند و ارتباط آنها با جامعه ایرانی که 
نظام  اولین  عنوان  به  را  اسلامی  انقلاب 
مبتنی بر ساختار مکتب اهل بیت)ع( به 
ارمغان آورده، به گونه ای است که دستیابی به 
توسعه همه جانبه، جز با انتخاب شیوه اعتدال 
در همه شئون فرهنگی، سیاسی، اجتماعی، 

اقتصادی و حتی عبادی میسّر نخواهد بود.
کشور  چند  در  اخیر  سالهای  اتفاقات 
توسعه  نکته است که  این  مؤید  اسلامی 
و  فرهنگی  توسعه  آن  به تبع  و  سیاسی 
اقتصادی، حتی اگر برخاسته از عمق کینه 
جامعه نسبت به استبداد و استعمار باشد، 
با افراط و تفریط راه به جایی نمی برد و 
مردم، مخصوصاً مسلمانان به خاطر ذات 
آیات قرآن و  تأکیدات  اعتدالی خویش و 
روایات بزرگان، میانه روی را طریق رسیدن 
به سعادت دنیا و آخرت می دانند و در صفات 
پرهیزگاران تأکید می نمایند که »مَنطِقُهُمُ 

وابُ و مَلبَسُهُمُ الاقِتصاد. الصَّ

انتخاب عنوان »اعتدال و توسعه« برای 
نامگذاری یک حزب و فعالیت های آن در 
جامعه ایرانی نشان می دهد که مؤسسین به 
این نکته توجه داشته اند و مطمئناً جوانان 
عضو و هوادار نیز باید فعالیت های خویش را 
بر محور اعتدال تنظیم نمایند تا هم وفاداری 
به مرام نامه حزب را رعایت کرده باشند و 
هم بر اندیشه های حاکمیتی اسلام تأکید و 
در راه ترویج آن تلاش نمایند. با تشکر از 
حسن سلیقه مسئولین حزب در برگزاری 
کادرسازی  نوعی  که  جوانان  همایش 
می باشد، به آینده سازان کشور نیز یادآوری 
می نمایم که بحث گفتگوهای مباحثه ای، 
سخنان،  بهترین  انتخاب  و  آرا  تضارب 
رْ عِبَادِ  راهنمایی قرآن کریم است که » فَبَشِّ

بِعُونَ أحَْسَنَهُ« الذَِّینَ یسَْتَمِعُونَ القَْوْلَ فَیَتَّ

تشکیل جبهه ها شیوه پسندیده 
ادبیات سیاسی کشور شده است 

ریییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: تشکیل جبهه ها از اهداف همسو، 
سیاسی  ادبیات  در  پسندیده  ای  شیوه 
کشور شده است و انشاء الله ادامه می یابد 

تا خلاء وجود احزاب بزرگ را پر کند. 
به گزارش ایرنا، آیت الله اکبر هاشمی 
رفسنجانی در پیامی به هفتمین کنگره 
ملی حزب اراده ملت ایران اظهار کرد: اراده 
ملت تعبیر دیگر از افکار عمومی و خواسته 
تشکیل  محور  دیرباز  از  که  است  مردم 
حکومت ها در محورهای جغرافیایی بوده 
است و امام راحل نیز پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی، بر تسریع برگزاری رفراندوم برای 
ملت  اراده  براساس  حکومت  نوع  تعیین 

تاکید می کردند که نتیجه آن جمهوری 
اسلامی ایران بوده است.در این پیام آمده 
است:در سال های پس از آن نیز هر جا 
آمده  جامعه  اراده  کمک  به  مردم  اراده 
اهداف نظام اسلامی و ایران عزیز به خوبی 
تامین شده که هشت سال دفاع مقدس 
بهترین و انتخابات ریاست جمهوری 92 
ترین مثال آن است. رییس مجمع  تازه 
تشخیص مصلحت نظام در پیام خود یادآور 
شد: انتخاب این عنوان برای نامگذاری یک 
حزب در بطن خویش اعتقاد و باور سیاسی 
مسوولین و هیات موسس را نشان می دهد 
که البته وفاداری به این عنوان و محتوای 
نهفته در آن باید سرلوحه برنامه ریزی ها و 

فعالیت های حزب باشد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی با تاکید 
مجدد بر رعایت اعتدال و پرهیز از افراط 
ابراز  مردمی،  اراده  به  احترام  و  تفریط  و 
کنگره  برگزاری  است:  کرده  امیدواری 
کردن  نهادینه  جهت  در  شما  سالانه 
مردم سالاری دینی باشد و می دانید که 
جویبارها برای کم نشدن در سنگلاخ های 
مسیر و رسیدن مطمئن به دریا یا اقیانوس، 
ائتلاف می کنند و رودخانه ها را  با هم 
تشکیل می دهند.وی تاکید کرد: الحمدالله 
تشکیل جبهه ها از اهداف همسو، شیوه 
های پسندیده در ادبیات سیاسی کشور 
شده است و انشاء الله ادامه می یابد تا خلاء 

وجود احزاب بزرگ را پرکند. 

نماینده آیت الله سیستانی از مراجع 
تقلید، در ایران گفت: بعضی خط بازی ها 
و جناح بندی ها، اجازه تشکیل سیستم 
مدیریت را نمی دهد و در حقیقت این 
کشور  در  که  است  بازی  خط  و  خط 

موجب سوء مدیریت می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین »سید جواد 
شهرستانی« روز پنجشنبه در دیدار با اعضای 
هیات رییسه فدراسیون کونگ فو و هنرهای 
کشور  مدیریت  باید  اینکه  بیان  با  رزمی، 
سیستماتیک باشد افزود: برنامه های کشور 

بیشتر باید عملیاتی باشد.
وی افزود: باید این واقعیت را بپذیریم که 
کارهای ما براساس دافعه بنا شده است نه 
جاذبه؛ لابی هایی که در کشورهای منطقه 
ایجاد شده است، اگرچه سرمایه نفت و گاز در 
آن وجود دارد؛ ولی مهم تر از آن فکر، اندیشه 

و مدیریت است که آن لابی ها را هدایت 
می کند و پیش می برد و از همین طریق 
توانستند در کنگره آمریکا نفوذ کنند و کارها 

را بر اساس منافع خود پیش ببرند.وی گفت: 
متاسفانه در جامعه ای حضور داریم که اساس 
کار آن بر دو محور تخصص و تعهد بناگذاشته 

شده، ولی از محور مهم تری به نام مدیریت 
غفلت شده است.شهرستانی افزود: مدیریت، 
ضلع و رکن مهم تخصص و تعهد است و اگر 
مدیرت قوی درجامعه وجود نداشته باشد 

تعهد و تخصص هیچ ارزشی نخواهد داشت.
وی ادامه داد: باید قبول کنیم که در بعد 
مدیریت از سایر کشورهای صاحب تکنولوژی 
عقب مانده ایم و اگر غربی ها و اروپایی ها 
پیشرفت کرده اند، به خاطر این نیست که 
صاحب امکانات و تکنولوژی هستند بلکه 
پشتوانه  نام مدیریت  به  تری  عنصر مهم 
همه آنهاست.وی گفت: در ورزش جدای از 
تخصص و تعهد باید سیستم مدیریت قوی 
داشته باشیم و این سیستم در پشت عناصر 
دیگر قرار گیرد و آن را هدایت کند تا از این 
طریق کشور و جامعه ورزشی ما به شکوفایی 

لازم برسد.

آیت الله هاشمی رفسنجانی در پیامی به همایش حزب اعتدال و توسعه:

توسعه سیاسی با افراط و تفریط راه به جایی نمی برد 
سرمقاله

اخبار استان

اخبار
ضرورت توجه به فضاهای 
تاریخی در توسعه شهری

در توسعه فضای شهری به فضاهای تاریخی و دارای 
را  بوده ایم چراکه ویژگی های مثبت آن  بی توجه  هویت 
به روز نکرده ایم. درگذشته حوزه شهرسازی محله محور 
بود و محله ها نیز مسجد محور بوده در کنار مراکز مذهبی 

همچون مساجد، فضاهای آموزشی، خدماتی و تأسیساتی ازجمله آب انبارها و رختشوی خانه 
وجود داشت و در هر محله گذری وجود داشت که مراکز تجاری ازجمله قصابی، کبابی، 

بقالی و نانوایی در آنجا وجود داشت.
در کنار این گذرها، میدان گاهی بود که در آن تجمعات کوچک محلی و ملاقات عمومی 
شکل می گرفت نمونه آن الآن هم در محلات قدیمی قم مثل گذر حاج حسین، گذر دروازه 

کاشان و دروازه ری و غیره وجود دارد. 
الآن نمی گوییم در طراحی شهرسازی کوچه های کوچک و باریک طراحی کنیم چراکه 
در قدیم اگر کوچه ها باریک و تنگ بود به خاطر این بود که اولاً اصلاً خودرویی وجود نداشت 
و ثانیاً از سایه اندازی ساختمان ها هم استفاده می شد و همچنین از زمین استفاده بهینه 
می شد. به هیچ وجه نظر برخی افراد مبنی بر اینکه شهرسازی ارگانیک است و خودبه خود 
شکل گرفته است را قبول ندارم چرا افراد با در نظر گرفتن شرایط اقلیمی و محیطی، محل 

زندگی شان اقدام به طراحی شهرهایشان نموده اند. 
درگذشته با توجه به اینکه شهرهای همچون قم و یزد و شهرهای گرمسیری هستند و 
در مسیرهای طولانی هر صد متر یا دویست متر بر روی کوچه گذری مسقف ایجاد کرده 
بودند تا عابران زیر سایه آن استراحت کنند حتی در خانه سازی برای عابران پیاده احترام 
قائل می شدند و دو سکو برای استراحت آن ها پیش بینی می نمودند و صاحب خانه آب هم 
برای عابران می آورد ولی امروز در شهرمان اگر خانمان پله داشته باشد، آب می ریزیم که 

کسی روی آن ننشیند. 
تا 40-50 سال پیش شاهد وجود چنین بافت های در شهرها و حتی در روستاهای 
کشور بودیم. علت اصلی قوی تر بودن ارتباطات اجتماعی مردم درگذشته توجه به فرهنگ 
و آموزه های دینی بود است، امروزه اگر شاهد کاهش ارتباطات اجتماعی در شهرهایمان 
هستیم تنها دلیل آن بزرگ شدن شهر نیست هرچند معتقدم شاید یکی از دلایل آن باشد 
ولی دلیل مهم تر آن است که کالبد شهرها را طوری طراحی کرده ایم که گویا انسان ها به 
یکدیگر نیازی ندارند و هر کس سرش را در لاک خودش است و به محیط پیرامونش توجه 

ندارد و هر چه ناشناخته تر بماند به نفعش است. 
امروزه شهروندان از محیط دارای بافت فرسوده به مناطقی می روند که کسی کاری با 
آن ها نداشته باشد. ایراد اساسی به شهرسازی ما در چند دهه اخیر با ایجاد طرح های جامع 
و تفصیلی به وقوع پیوست چراکه طرح ها وارداتی بود و شهرسازی غربی را به ما دیکته 

می کرد، علت آن هم گرایش جامعه به فرهنگ غرب بود. 
دو نوع توسعه شهری وجود دارد توسعه از بیرون و دیگری توسعه از درون، توسعه از 
بیرون به این معنی است که بافت های هویت دار را به بهانه فرسوده بودن رها کنیم و شهر 
را در اراضی شهر توسعه دهیم این کار باعث بروز آسیب به محیط شهر شده است چراکه 
درگذشته پیرامون شهرهای ما زمین های مستعد کشاورزی بود ولی ما با توسعه شهر از 
بیرون، اراضی کشاورزی را از بین برده ایم. باوجوداینکه در آن زمان پارک و بوستان نداشتیم 
ولی وجود باغات و مزارع در اطراف شهر موجب شده بود که شرایط اقلیمی و آب وهوای 
مناسبی داشته باشیم. امروز باغات را از بین برده ایم و باید چند برابر آن هزینه کنیم تا نهال 

بکاریم و فضای سبز ایجاد نمائیم.
* مدیرکل راه و شهرسازی استان قم

آیت الله  سید حسن خمینی :

بدون آزادی دین داری ممکن نیست 
یادگار امام تأکید کرد: مشکل آزادی را با وامدار شدن به دیگران نمی توان حل 
کرد، از سوی دیگر اگر در دوره ای استقلال پررنگ می شود نباید فراموش کرد که 
استقلال بدون آزادی ممکن نیست. همچنین ممکن است دین داران به سمت دین 

داری بروند و فراموش کنند که بدون آزادی دین داری هم ممکن نیست.
به گزارش جماران، آیت الله  سید حسن خمینی روز پنجشنبه در مراسم اختتامیه 
شصت و نهمین اجلاس شورای مرکزی دانشگاه آزاد اسلامی، با اشاره به استقلال، آزادی و 
معنویت به عنوان سه خواسته ملت ایران در انقلاب اسلامی اظهار داشت: در حرکت های 
مختلف اجتماعی و سیاسی 200 سال گذشته، همواره بر یکی از این سه آرمان پافشاری 
شده و دیگر آرمانها به فراموشی سپرده شده یا کمتر دیده شده است.وی همچنین به آزادی 
به عنوان دیگر آرمان ملت ایران اشاره کرد و یادآور شد: حکومت ها طوری رفتار کرده بودند 
که آزادی به عنوان ایستادن در مقابل استبداد، تبدیل به یکی از آرمانهای ملت ایران شد؛ 
زیرا استبداد روزهای تلخی را بر کشور ما تحمیل کرده بود.سید حسن خمینی تأکید کرد: 
هیچ وقت نباید به امروز بسنده کنیم زیرا آن دولت کریمه که همیشه از آن یاد می کنیم، 

پیش روی ماست؛ اما این به معنای فراموشی گذشته نیست.
در آرمان امام نگاه سلفی وجود ندارد

 وی در خصوص تفاوت میان اسلام امام خمینی و اسلام سلفی ها گقت: اسلام مورد 
نظر امام اسلامی برای فرداست نه اسلامی که در گذشته زندگی کرده است؛ لذا به هیچ 
عنوان در آرمان امام نگاه سلفی وجود ندارد و تلاش برای بازگرداندن نظام های اجتماعی 
قدیم دیده نمی شود؛ زیرا امام و متفکرین انقلاب متحجر نبودند. امام همان زمان که بحث 
جنگ میان فقر و غنا را مطرح کردند بیشترین تأکید را بر مقابله با تحجر نیز کردند و در 
دوسال آخر عمر بیشترین تلاش را در این راه از خود نشان دادند که این تلاش خود را 
در قالب فتاوای مربوط به شطرنج، موسیقی و... نشان می دهد و بدین ترتیب بت تحجر را 
شکستند. در کنار این بحث ها امام نسبت به موضوع اسلام آمریکایی  و مقابله با نظام های 
طبقاتی نیز موضع گیری کردند؛ در اینجا اگر فقط به بعد دین داری نگاه کنیم و به مقوله 
پیشرفت توجه نکنیم، یا بالعکس، به خطا رفته ایم. همچنین اگر استقلال خواهی را در 
نظر بگیریم و آزادیخواهی را فراموش کنیم یا آزادی را بالا ببریم و استقلال از یاد برود، یک 

جامعه درون تهی و از بین رفته را تحویل می دهیم.
پیوند علم و اقتصاد آرزویی است که نیازمند همت است 

عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی با تأکید بر اینکه این دانشگاه شکل گرفته است 
تا اهداف مورد نظر انقلاب را محقق کند، یادآور شد: پیوند علم و اقتصاد آرزویی است که 
نیازمند همت است و با توجه به آمادگی دولت و فراهم بودن سایر عوامل، باید وارد عمل شد 
و موانع باقی مانده در این راه را برداشت.یادگار امام توصیه کرد: دانشگاه آزاد نباید پیشرفت 
را منحصر به طبقه ای خاص کند، زیرا یکی از اهداف انقلاب فراهم کردن فرصت مناسب 
و برابر برای پیشرفت است و جامعه اسلامی باید فرصت های پیشرفت را بطور مناسب 
برای همه برقرار کند.وی با تأکید بر توجه به اقشار کم درآمد جامعه گفت: در دانشگاه آزاد 
مجموعه خیریه ای تشکیل دهید و اگر مکانیزم آن مشخص نیست حتما هیأت امنای 
دانشگاه مقدمات لازم در این راستا را  تصویب می کند. زیرا کسانی که فاقد امکانات هستند 

انقلاب مدیون آنهاست و اساسا یک نظام وظیفه دارد که دست آنها را بگیرد.
وظیفه ما بالا بردن کارآمدی نظام است 

سید حسن خمینی گفت: دانشگاه آزاد اسلامی باید بداند که مسیر پیسرفت علمی از 
آزادی علمی می گذرد و در راستای کرسی های آزاداندیشی که مقام معظم رهبری مطرح 
کردند، بسنده کردن به بخشنامه های محدود قطعا بر خلاف نظر ایشان است. همچنین 
واگذار کردن این حوزه ها بدست دانشجویان و کسانی که قرار است مجریان این کار باشند 
قطعا در جهت آرمانهای کلان دانشگاه است.عضو هیأت امنای دانشگاه آزاد اسلامی در 
پایان سخنان خود با بیان اینکه وظیفه ما بالا بردن کارآمدی نظام است، بر کارآمدتر شدن 

مدیریت و برداشتن موانع در مجموعه این دانشگاه تأکید کرد.

وزگذشته صورت گرفت :

دیدار سرافراز با مراجع عظام تقلید
محمد سرافراز رئیس سازمان صدا و سیما روزگذشته در سفری به قم  با  

تعدادی از مراجع عظام تقلید و علما  این شهردیدار و گفت و گو کرد.
رئیس سازمان صدا و سیما  ابتدا با آیت الله مکارم شیرازی دیدار کرد. در این دیدار 
که بدون حضور خبرنگاران برگزار شد، سرافراز گزارشی از عملکرد خود در مدت به دست 
گرفتن ریاست سازمان صدا و سیما را ارائه کرد و به سوالات آیت الله مکارم شیرازی پاسخ 
گفت. آیت الله مکارم شیرازی نیز در این دیدار بر توجه بیشتر صدا و سیما به مسائل 
فرهنگی و تحکیم خانواده تأکید کرد.دیدار دیگر سرافراز با آیت الله نوری همدانی بود که 
این دیدار نیز بدون حضور خبرنگاران و تنها با حضور گزارشگران صدا و سیما برگزار شد. 
رئیس سازمان صدا و سیما در این دیدار نیز گزارشی از عملکرد خود و تغییرات سازمان 
صدا و سیما ارائه کرد و آیت الله نوری همدانی نیز با تاکید بر لزوم توجه بیشتر به فرهنگ 
دینی و اسلامی در سازمان صدا و سیما، خواستار توجه ویژه به معرفی شهدا و فرهنگ 
شهادت در رسانه ملی شد.سرافراز  در ادامه دیدارهای خود با آیت الله جوادی آملی نیز  
دیدار و گفتگوی کرد  در این دیدار آیت الله جوادی آملی  توصیه هایی به رئیس جدید 
سازمان صدا و سیما  ارایه کرد. مقصد بعدی رئیس صدا و سیما و معاونان و هیئت همراه 
وی، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بود تا در پشت درهای بسته، شنونده سخنان اعضاء 
این تشکل حوزوی باشند.برگزاری جلسه با مدیران رادیو معارف و صدا و سیمای مرکز قم 
و دیدار با آیت الله صافی گلپایگانی  تعدادی دیگری از مراجع و علما از دیگر برنامه های 

سرافراز در سفر قم بود.

علیخا نی:

تخریب  آیت الله هاشمی
 به محبوبیت ایشان افزوده است 

مشاور رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: تخریب ها علیه 
آیت الله هاشمی رفسنجانی میان مردم اثری نگذاشته بلکه به محبوبیت ایشان 

افزوده است.
حجت الاسلام والمسلمین قدرت الله علیخانی در حاشیه کنگره حزب اراده ملت در 
جمع خبرنگاران و در پاسخ به خبرنگار ایلنا؛ مبنی بر اینکه آیا آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در انتخابات هیات رئیسه مجلس خبرگان در روزهای آتی شرکت می کنند، گفت: ایشان 
گفته اند اگر احساس تکلیف و خطر کنند می آیند و من بیشتر از این نمی دانم.وی در پاسخ 
به سوال دیگری مبنی بر اینکه ارزیابی اش از افزایش تخریب ها و هجمه ها به خانواده رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام چیست، اظهار داشت: این مسئله تازه ای نیست و عده ای 
همیشه این کار را می کنند اما کارشان در میان مردم اثری نگذاشته بلکه به محبوبیت 
آقای هاشمی نیز افزوده می شود.خبرنگاری از مشاور رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
پرسید که آیا شما در انتخابات آتی مجلس کاندیدا می شوید که وی پاسخ داد: اگر توفیق 

داشته باشم حتما این کار را می کنم.

علی جنتی:

 برخی تصور می کنند، فکرشان از منبع وحی است
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: برخی فکر می کنند فکرشان از منبع 
وحی الهام گرفته شده و فقط باید این فکرها مطرح شود در حالی که ما چنین 

اعتقادی نداریم.
علی جنتی در همایش سراسری جوانان عضو و هواداران حزب اعتدال و توسعه که صبح 
دیروز در دانشگاه امیرکبیر برگزار شد، با مورد توجه قرار دادن توسعه فرهنگی و نقش آن 

اظهار کرد: سه ضلع توسعه فرهنگی، سیاسی و اقتصادی باید در کنار هم حرکت کنند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: با توجه به اینکه کشور و ملت ما صاحب فرهنگ و 
تمدن دیرینه هفت هزار ساله است، نسل امروز در جایگاهی قرار گرفته که باید ادامه دهنده 
این فرهنگ غنی و پربار ایرانی و اسلامی باشد.جنتی با تاکید بر وجود تغییرات و تحولاتی 
که امروز با سرعت در دنیا صورت می گیرد، گفت: این تغییرات را امروز چه در حوزه های 
فناوری و چه در حوزه های اقتصادی و دیگر حوزه ها شاهد هستیم و در این راستا مهم این 
است که برای ارتقای فرهنگی جامعه تحولات جهانی را بشناسیم تا بتوانیم خود را با آن 
همراه کنیم و همچنین از همه ابزارهایی که امروز در اختیارمان است در جهت رشد و 

ارتقای خود بهره مند شویم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: هیچ کس نمی تواند امروز چشمش را ببندد و بگوید 
کاری با تحولات جهانی نداریم. ما نمی توانیم فقط به فکر خودمان بسنده کنیم. باید از فکر 
و اندیشه های دیگران هم استفاده کنیم و همچنین به آنها هم فکر دهیم و از فناوری های 

موجود بهره مند شویم.
این عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه در ادامه گفت: در کشور ما هم اکنون دو 
تفکر وجود دارد؛ اگرچه ممکن است هر دو از این تفکرها یک هدف واحد را دنبال کنند که 
آن ارتقای فرهنگ ایرانی اسلامی است ولی در حال حاضر این دو تفکر با هم تباین دارند. 
یک تفکر می گوید که ما در دنیای زندگی می کنیم که حاکمیت اصلی با اطلاعات است 

و هر کشوری هر اندازه اطلاعات و آگاهی داشته باشند می تواند کشوری قدرتمند باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود:  در واقع یک تفکر می گوید که به ملت اجازه 
دسترسی به اطلاعات از طریق ماهواره، مطبوعات و شبکه های مجازی بدهیم و مردم 
خودشان فکر صحیح را تشخیص می دهند اما تفکر دیگر در برابر این نوع تفکر قرار دارد 
که می گوید هر فکری که از بیرون بیاید فکر مسمومی است و حتما باید با آن مقابله کرد. 
اگر این تفکر از شبکه های ماهواره ای باشد باید جلوی آن را گرفت و در مسیر آن پارازیت 

انداخت و اگر این تفکر در فضای مجازی باشد باید آن را فیلتر و با آن مقابله کرد.
وی به بیان نگاه دولت در این راستا پرداخت و گفت: این دولت معتقد است که ما باید 
مراقب باشیم؛ مخصوصا باید از نسل نو و کودکان و فرزندان مان مراقبت کنیم تا از آثار سوء 
برخی اطلاعات وارداتی جلوگیری شود اما در عین حال باید فضا را باز بگذاریم که همه به 

اطلاعات دسترسی داشته باشند.

رئیس شوراي اسلامي شهر قم عنوان کرد: 

تدوین بودجه سال آینده شهرداري قم 
بر اساس اقتصاد مقاومتي 

ایمان: رئیس شوراي اسلامي شهر قم بر مبنا قرار دادن اقتصاد مقاومتي در 
بودجه سال 1394 شهرداري قم تاکید کرد.

رئیس شوراي اسلامي شهر قم با ارزنده توصیف کردن اقدامات شهرداري در بزرگداشت 
ایام الله دهه فجر و سالروز پیروزي انقلاب، گفت: اقدامات شهرداري در انجام وظایف قانوني 

و تعامل نزدیک با نهادهاي استان در این راستا بسیار مطلوب و ستودني بود. 
وي در جلسه شوراي مدیران شهرداري قم با بیان اینکه اصلاحیه بودجه سال ۱۳9۳ 
شهرداري تصویب شد اظهار داشت: پس از بررسي ها مبلغ ۸۶۸ میلیارد تومان تصویب شد.

بیاتي بودجه سال ۱۳94 شهرداري قم را مورد توجه قرار داد و افزود: مبنا قرار دادن 
اقتصاد مقاومتي یک از اولویت هاي اصلي در بودجه سال آینده شهرداري است.

رئیس شوراي اسلامي شهر قم  در ادامه افزایش حضور ناظران در مناطق و سازمان هاي 
تابعه را مورد تاکید قرار داد و افزود: شفاف سازي در امور و حرکت مدیران در چارچوب هاي 
ابلاغي و گزارش به موقع فعالیت ها و لزوم گزارش دهي اقدامات در تمامي جوانب براي 
عموم مردم و مسئولین و علما از اولویت ها مي باشد. وي ایجاد انگیزه خدمت رساني در 
کارکنان را از ضروریات موفقیت هاي سازماني دانست و بر حرکت در مسیر ایجاد انگیزه هاي 
معنوي و فارغ از نگاه مادي در میان کارکنان شهرداري در راستاي خدمت رساني صادقانه 
تاکید کرد. بیاتي  در ادامه برنامه ریزي در راستاي جذب سرمایه گذار را مورد تاکید قرار داد 
و خاطر نشان کرد: از مناسب ترین راهکارها براي توسعه هر چه بهتر شهر جذب حداکثري 

سرمایه گذار براي مشارکت با شهرداري در این راستا مي باشد.

پانصد متر حفاري تونل مترو در بهمن ماه

ثبت رکورد روزانه بیش از31متر حفاري
ایمان: حفاري تونل مترو قم با ثبت رکورد 31متر پیشروي روزانه، 500متر 

پیشرفت در ماه جاري داشته است.
معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهرداري قم ضمن اعلام این خبر گفت: با تلاش 
خستگي ناپذیر کارکنان خدوم سازمان قطار شهري قم توانسته ایم به رکورد 500متر 

حفاري ماهانه برسیم که تا به حال در کشور بي سابقه بوده است.
مسیح الله معصومي با بیان اینکه میزان استاندارد حفاري با دستگاه )تي بي ام (۱0متر 
مي باشد اظهار داشت: ما موفق به حفر تونل به متراژ بیش از ۳۱متر در یک روز شده ایم 
که ۳ برابر میزان استاندار حفر با این دستگاه مي باشد. وي در ادامه با بیان اینکه پیشرفت 
حفاري تونل مترو تا ماه پیش حدود 2۳00متر بوده است بیان داشت: تاامروز بیش از 

2۸۳4متر پیشرفت حفاري مکانیزه با دستگاه تي بي ام داشته ایم.
دکتر معصومي ضرورت حمایت دولت را از حمل و نقل عمومي مخصوصا قطار شهري 
را مورد توجه قرار داد و افزود: با توجه به اینکه 50 درصد از تعهدات مالي قطارهاي شهري 
به عهده دولت مي باشد و 50درصد دیگر به عهده شهرداري هاامیدواریم با تعاملات بیشتر 
بتوانیم روند پیشرفت پروژه را بیش از پیش تسریع بخشیم. معاون شهردار قم در ادامه لزوم 
توجه به بحث تملک و احداث ایستگا ه ها را مورد تاکید قرار داد و خاطر نشان کرد: تمامي 
مساعي مدیریت شهري در راستاي بهره برداري هر چه سریعتر از این پروژه است تا بتوانیم 
خدمتي دیگر را به مردم شهر کریمه اهل بیت تقدیم کنیم و گامي موثر در راستاي رسیدن 

به شهري توسعه یافته با معیارهاي بومي و اسلامي برداریم.

شهردار منطقه 3: 

فاز دوم بوستان فدک قبل از عید نوروز 
به بهره برداري خواهد رسید

ایمان:شهردار منطقه 3 قم از افتتاح و بهره برداري فاز دوم بوستان فدک به 
مناسبت ایام نوروز خبر داد.

سید محمد موسوي منش با اشاره به اقدامات شهرداري منطقه سه اظهار داشت: فاز دوم 
بوستان فدک با هدف ارائه خدمات شهروندي احداث شده و داراي وسایل بازي کودکان، 
آب نما، آلاچیق، سکوهاي نشیمن و سرویس بهداشتي است. وي افزایش سرانه فضاي سبز 
منطقه ۳ را از جمله دستاوردهاي احداث این بوستان دانست و اضافه کرد: با توجه به موقعیت 
این بوستان که در مجاورت ورودي شهر قم از طرف آزادراه تهران واقع شده است، مي تواند 
نقش بسزایي از پذیرایي و اسکان مسافرین داشته باشد. شهردار منطقه سه با اشاره به اتمام 
بخش عمده اي از عملیات عمراني احداث فاز دوم بوستان فدک گفت: عملیات آسفالت راه هاي 
دسترسي و برخي اقدامات زیباسازي منظر این بوستان باقي مانده است که با مساعد شدن 
وضعیت جوي ادامه پیدا کرده و به اتمام خواهد رسید. موسوي منش اتمام عملیات پیش 
از پایان سال را وعده داد و افزود: به یاري خداوند در نوروز ۱۳94 فاز دوم بوستان فدک به 

بهره برداري خواهد رسید و در اختیار شروندان و مسافرین عزیز قرار خواهد گرفت.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم خبر داد:

کشف 99 کیلو تریاک در بار پلي آمید
 ایمان :رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهي انتظامي استان قم از 

کشف 99 کیلوگرم تریاک در این استان خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس،  سرهنگ "غلام عباس بلُفکّه" در تشریح  این خبر فوق  
اظهارداشت در پي رصد فعالیت یکي از قاچاقچیان مواد مخدر، مأموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم در اتوبان کاشان – قم خودرو متهم را شناسایي و آن را متوقف کردند. وي با 
بیان اینکه بار خودرو کیسه هاي 700 کیلویي حاوي پلي آمید و از استان مرزي به مقصد یکي 
از استان شمالي کشور بارگیري شده بود، گفت: در ادامه جهت بررسي بیشتر خودرو کامیون 
به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان منتقل شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان ادامه 
داد: در بازرسي از کامیون 99 کیلوگرم تریاک که به طرز ماهرانه اي در قالب 99 بسته در 
زیر خودرو جاسازي شده بود کشف و متهم نیز دستگیر و تحویل مرجع قضائي استان شد. 
سرهنگ بلفکه در خاتمه با اعلام شماره تلفن ۳7222202 از هموطنان خواست، تا هرگونه 

اطلاعات و اخبار خود در این زمینه را به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان اطلاع دهند..

محسن بهشتی *

رییس بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه نباید در 
مسیر حرکت ائتلافی برای دستیابی به اهداف بلند 
از فعالیت های اعضای هر حزب غافل شویم، تصریح 
کرد: باید اعضا بتوانند در جایگاهی قرار گیرند که 

بتوانند خودشان در روند کسب قدرت تلاش کنند.
به گزارش ایلنا، محمدرضا عارف روز گذشته در هفتمین 
کنگره سراسری حزب اراده ملت ، گفت: خوشحالم که امروز 
در جمع شما عزیزان و نخبگان سیاسی کشور حضور دارم. 
این تجمعات همزمان است با بحث های راهبردی  در مورد 
انتخابات مهم مجلس در سال 94 و بحث هایی که در آنها 
به چگونگی همکاری و رسیدن به اجماع قرار است صحبت 
کنیم.عارف ادامه داد: انقلاب ما انقلاب مردمی بود که مردم 
تمام طول آن حضور و نقش موثری داشتند که این حضور 
امروز با تحزب و فعال شدن همه تشکل ها و سازمان ها محقق 
می شود و به طور قطعی باید تلاش همه ما به سمت این نوع 
فعالیت ها باشد.این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگر قرار 
است به آرمان ها و اهدافمان برسیم چاره ای جز تقویت تحزب 
در چارچوب قانون اساسی نداریم. باید بتوانیم زمینه را برای 
فعالیت همه احزاب سیاسی در کشور فراهم کنیم و هر حزبی 
فعالیت خود را در راستای آرمان ها و اهدافش سازماندهی 
کند. اما در این مسیر باید توجه خاصی به آسیب شناسی 

داشته باشیم و مسائل روز را بررسی کنیم.
رئیس بنیاد امید ایرانیان تصریح کرد: در شرایط فعلی 
کشور، چاره ای جز حرکت به سمت نوعی ائتلاف به عنوان 

اصل بدیهی نداریم. هیچ حزبی بدون همکاری احزاب دیگر 
نمی تواند به موفقیت و اکثریت دست یابد.وی اضافه کرد: 
در این مسیر نباید فراموش کنیم اصالت فعالیت احزاب، 
در گروی تقویت اعضاست که باید بتوانیم زمینه فعالیت 
همه عضای احزاب را فراهم کنیم.عارف گفت: ما نباید 
در مسیر حرکت ائتلافی برای دستیابی به اهداف بلند، از 
فعالیت های اعضای هر حزب غافل شویم و باید اعضا بتوانند 
در جایگاهی قرار گیرند که بتوانند خودشان در روند کسب 
قدرت تلاش کنند.این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: باید 
امروز بپذیریم برای دوری از خطا ها، هم آسیب شناسی 
داشته و نظارت مستمر و شفاف سازی را نیز مد نظر خود 

داشته باشیم.
نباید به دنبال سیاست اخلاقی باشیم 

رئیس بنیاد امید ایرانیان در بخش دیگری از صحبت های 
خود بیان کرد :یکی از موضوعاتی که باعث شده امروز ما در 
کشور با مسائل و مشکلاتی روبرو باشیم، بی اخلاقی است. 
اگر قرار بود الگوی رفتاری ما پیامبر )ص( و ائمه باشند باید 
الگوی رفتاری سیاستمداران فرمان حضرت علی )ع( به مالک 
اشتر باشد و این فرمان را الگوی رفتاری خودمان قرار دهیم و 
ملاک عمل و داوری در همه حوز ها برای ما باشد.وی افزود: 
باور من این است که ما نباید به دنبال سیاست اخلاقی باشیم. 
بلکه ما باید به دنبال سیاستی باشیم که مبنای آن اخلاق 
باشد و همه کردار ها و رفتار ما مبتنی بر اخلاق باشد زیرا اگر 
ما حتی به دنبال منابع فرضی نیز باشیم، باید به اخلاق توجه 

کنیم و هیچ راهی به جز اخلاقی عمل کردن نداریم. امروز 
اخلاقی عمل کردن و مبنا گرفتن اخلاق را یک ضرورت 
می دانم و آن را یک زیرساخت می دانم که باید حتی در درون 
یک جبهه اخلاق مبنای حرکت و رسیدن به اجماع قرار 
گیرد که زیربنا و زیرساخت همکاری ما برای رسیدن به همه 

اهداف و اتحاد، همین اخلاق باشد.
نباید برای پیروزی از هر روشی استفاده کنیم 

عارف گفت: ما نباید برای پیروزی و رسیدن به هدفمان 
از هر روشی استفاده کنیم، زیرا در حکومت الهی، هدف به 
هیچ وجه وسیله را توجیه نمی کند. نمی توانیم برای رسیدن 
به یک هدف کوتاه مدت، اخلاق را کنار بگذاریم.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: پایبندی به اخلاق ایجاب 
می کند من و منیت ها را کنار بگذاریم و ملاک عمل ما قرار 
گیرد.وی خاطر نشان کرد: مهم ترین مسئله سیاسی همه 
احزاب انتخابات سال آینده است که باید برای حضوری 
جدی برنامه ریزی کنیم که ممکن است در این حضور در 
کنار اهداف کوتاه مدت باید اخلاق را نیز در نظر بگیریم.

رئیس بنیاد امید ایرانیان ادامه داد: فکر می کنم از هر فرصتی 
همه احزاب باید برای ماندگاری دراز مدت و ماندگاری الگوی 
اخلاق در سیاست استفاده کند ما باید نشان دهیم سیاست 
ما مبتنی بر اخلاق است و می توانیم با این رویکرد در هر 
صحنه سیاسی پیروز باشد.عارف در پایان گفت: انشالله این 
مسئله اخلاق بتواند در خانواده بزرگ اصلاح طلبان مورد 

بحث قرار گیرد.

 ایمان :رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران 
گفت: دو میلیون و 700 هزار جلد کتاب از زمان های 

مختلف تاریخی در کتابخانه ملی موجود است. 
به گزارش ایرنا، »رضا صالحی« روز پنجشنبه در دیدار 
با آیت الله »سید عبدالکریم موسوی اردبیلی « از مراجع 
تقلید گفت: همچنین ۳۸ هزار نسخه خطی، ۳4 هزار نسخه 
سنگی و پنج میلیون نشریه از دوره قاجار تا کنون در این 
کتابخانه وجود دارد.وی با بیان اینکه نسخه های خطی در 
معرض تهدید جدی هستند، گفت: با تحولات در عراق، گروه 
تروریستی داعش نسخ هایی که به دستش می رسد را می 
سوزاند و در جاهایی که دولت حاکم نیست مردم نسخ را به 
سرقت می برند.وی افزود: باید سرمایه گذاری کنیم و این 

نسخ خطی را بخریم تا به دست دلالان نرسد ضمن اینکه 
این نسخ در کشورهای عربی و اروپایی با قیمت گزاف به 
فروش می رسد.رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران، 
بر سامان دهی نسخ خطی تاکید کرد و گفت: حدود یک 
میلیون نسخ خطی در آسیانه میانه، هند و پاکستان متعلق 
به ایران وجود دارد که این آثار دور از کشورمان به صورت 

پراکنده است.
ایران  در  خطی  نسخه  هزار  داد: ۳20  ادامه  صالحی 
شناسایی شده است که فهرست این نسخ در مجموعه 
۳4 جلدی با عنوان ' فن خواه' جمع آوری شده است.وی با 
اشاره به وضعیت اسناد در کتابخانه ملی گفت: مجموعه چند 
صد میلیون برگ از ادوار مختلف تاریخی در این کتابخانه 

نگهداری می شود که باید تبدیل به پژوهش شده و در اختیار 
نسل جدید قرار گیرد.وی افزود: تاریخ شفاهی پهلوی در 50 
جلد در حال جمع آوری است که تا کنون توانسته ایم چهار 
جلد آن را رونمایی کنیم تا از وضعیت خاطره گویی به روش 
مکتوب ارایه شود.رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی ایران، 
از استفاده روزانه یک الی سه هزار نفر از کتابخانه ملی خبر 
داد و گفت: دانشجویان و جوانان در مقاطع مختلف از خدمات 
این کتابخانه بهره مند می شوند.صالحی همچنین از بخش 
یادمان مراجع در کتابخانه ملی خبر داد و گفت: یک بخش 
از کتابخانه به آثار خطی، تالیفات و زندگی نامه مراجع تعلق 
گرفته است تا نسل جوان از نزدیک با زحمات و آثار مراجع 

آشنا شوند، چراکه انقلاب را مدیون این افراد هستیم.

عارف در کنگره حزب اراده ملت ایران:

چاره ای جز حرکت به سمت ائتلاف  نداریم 

رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی خبر داد: 

دو میلیون و 700 هزار جلد کتاب در کتابخانه ملی 

نماینده آیت الله سیستانی: 

جناح بندی ها موجب سوء مدیریت می شود 

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
www.eimandaily.ir  32903209 :تلفن: 32906160 فکس

اینکه  بر  تاکید  با  دولت  سخنگوی 
مردان اعتدال مذاکرات را با قوت دنبال 
می کنند، گفت: مذاکره با منطق قوی 

قابل حل است، نه با درشت گویی. 
روز  نوبخت  محمدباقر  ایرنا،  گزارش  به 
مردان  امروز  افزود:  همایشی  در  پنجشنبه 
اعتدال مذاکرات را با قوت دنبال می کنند و در 
پشت میز مذاکره از حقوق مردم ایران دفاع می 
کنند.وی افزود: مذاکره با زبان درشت و درشت 
گویی حل نمی شود بلکه این منطق قوی است 
که مذاکره را حل می کند و به سرانجام می 
رساند.وی ادامه داد: اگر به لطف خدا موفق 
شویم حلقه غیرانسانی و غیرعادلانه تحریم را از 
دور ملت ایران بشکنیم قطعا در تاریخ به عنوان 

رفع و دفع شر از ملت ایران به ثبت خواهد رسید و درآمدهای مان آزاد می شود.وی که در 
همایش سراسری جوانان و هواداران حزب اعتدال و توسعه سخن می گفت، اظهار داشت: 
700 میلیون دلار از دارایی های کشور طی پنج تا شش سال در این کشور خورده و قورت 
داده شده است.سخنگوی دولت با بیان آنکه من نمی گویم اختلاس شده ولی می توانم بگویم 
این پول محصولش نباید رشد منفی اقتصادی باشد، ادامه داد: دولت اعتدال برای موقعیتی 
که طی آن خدای نکرده مذاکرات شکست بخورد نیز برنامه دارد. وی خطاب به حضار گفت: 

ما موظف هستیم به نیابت از شما گره هایی 
که بر دوش این دولت گذاشته شده و ما آن 
را به ارث برده ایم باز کنیم. وی افزود: همه 
دولت هایی که تاکنون سر کار آمده اند همگی 
فرزندان این ملت هستند، منتهی نوع نگرش 
ها و عملکردها می تواند متفاوت باشد اما ما 
در این اصل مشترک بودیم که تقویت نظام و 
تامین رفاه مردم را مورد توجه قرار دهیم. وی 
ادامه داد: دولت یازدهم زمانی وارد کار شد که 
دوران طلایی درآمدهای سالانه بیش از ۱00 
میلیارد دلاری به پایان رسیده بود، درآمدهای 
هنگفت رفته بود و به جای آن حلقه محاصره 
دور ملت ایران کشیده شده بود، امروز رییس 
جمهوری باید با ۱7 میلیارد دلار کشور را اداره 
کند. وی خاطرنشان کرد: اقدام دکتر روحانی این بود که پروژه نفت در برابر غذا را که روی 
میزشان بود، متوقف کرد تا از حقوق ملت ایران با زبان دیپلماسی،حقوق و قانون صحبت کنیم. 
وی گفت: در تاریخ اقتصادی ایران هیچگاه تورم بالای 40 درصد را نداشتیم، این دولت آمد 
و تورم 40 و چند درصدی را تحویل گرفت. وی افزود: هیچ کدام از همکاران من در هیات 
وزیران افراد تازه کاری که برای آزمون و خطا به عرصه آمده باشند، نیستند، بلکه افراد باتجربه، 

باهنر و با برنامه هستند. 

سخنگوی دولت: 

700 میلیون دلار دارایی کشور را طی 6 سال خوردند



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,335,000یک مثقال طلا

1,000,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,770,000سکه بهار آزادی

9,770,000سکه امامی

4,950,000نیم سکه

2,680,000ربع  سکه

1,730,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD37,500,000وی 8

GLX 405 31,500,000پژو 

SLX 405 33,000,000پژو 

ELX 43,000,000پژو پارس 

 37,500,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تندر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جدید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلندر

شنبه -دوم اسفند ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3662

قانون  فوق مشتمل بر پنجاه و سه ماده و چهل و هفت تبصره در جلسه 1387/2/17 
كمیسیون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي طبق اصل هشتاد و پنجم )85( قانون اساسي 
جمهوري اسلامي ایران تصـویب گردید و پـس از موافقت مجلس با اجراء آزمایشي آن به 

مدت پنج سال در تاریخ 1387/3/2 به تأیید شـوراي نگهـبان رسید.
مالیات برارزش افزوده، شکل اصلي مالیات بر مصرف است و  نوعي مالیات غیرمستقیم 
عام بر عموم كالاها و خدمات )مگر موارد معاف( است كه به صورت چند مرحله اي از اضافه 
ارزش كالاهاي تولید شده )ارزشي كه درهرمرحله به ارزش كالا افزوده مي شود( یا خدمات 

ارائه شده در مراحل مختلف تولید و توزیع اخذ  مي  شود.
توسط دبیركل جمعیت جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگر قم، طرحی نو برای دریافت 
مالیات بر ارزش افزوده ارایه شده است كه برای نخستین بار می تواند در ارایه خدمات 
گسترده به خانواده های معظم شهیدان و ایثارگران كمک شایان توجهی باشد؛ عدم ارایه 
سیاست تشویقی از سوی مدیران وتصمیم گیرندگان این حوزه یکی از دلایل عدم توفیق 

این طرح بوده كه بایستی سیاست های تشویقی با مشاركت بانک ها انجام پذیرد.
قانون مالیات بر ارزش افزوده در فرآیندي چند ساله با تلاش هاي كارشناسي گسترده، 
تهیه و تصویب شده است و ظرفیت ها ، انعطاف ها و قابلیت هاي بسیار بالایي دارد و گامي 

مهم در جهت اصلاح ساختار مالیاتي در كشور محسوب مي شود.
در سال 1370 اجراي نظام مالیات برارزش افزوده براي اصلاح نظام مالیاتي در دستوركار 
وزارت امور اقتصادي قرار گرفت، اما با یک وقفه 17 ساله بالاخره مرحله اول اجراي این 
قانون پس از تصویب و تأیید نهایي، از پاییز 1387 توسط سازمان امورمالیاتی كشور به 

مرحله اجرا درآمد.
  مالیات بر ارزش افزوده داراي مزایاي گسترده مستقیم مالیاتي و اقتصادي است كه 
ایجاب مي كند سازمان امور مالیاتی كشور براي اجرایي ساختن آن حداكثر هوشمندي 
را به كار گیرد و با بررسی و شناخت موانع اجرای این قانون، در جهت رفع آن تلاش و 

برنامه ریزی نماید.
آنچه كه موجب ضرورت انجام چنین تحقیق شده است در واقع مزیت هایی است كه 

در صورت اجرای كامل این قانون می توان انتظار داشت و این مزیت ها عبارت است از:
. شفاف سازي مالیات پرداختي مالیات ها در قیمت كالا پنهان است و با اجراي قانون 
مالیات بر ارزش افزوده از قیمت بیرون مي آید و به مصرف كنندگان اعلام مي شود. هیچ 

مبلغي اضافي هم مصرف كننده پرداخت نمي كند.
نرخ مالیات بر ارزش افزوده در ایران 3 درصد و در سایر كشورها این رقم مختلف است و 

گاهي تا 15 درصد هم مي رسد.
شفاف سازي جریان کالا و خدمات 

شفاف سازي فعالیت هاي تولید، توزیعي و مصرفي باعث مي شود نظم و انضباط اقتصادي 
به راحتي و با آساني امکان پذیر شود.

همزمان همه جریان هاي منحرف در بازارهاي اقتصادي كار، كالا، پول و سرمایه به طور 
كامل شناسایي و براي حذف آنها اقدام مي شود. لذا قانون مالیات بر ارزش افزوده فقط 
كاربرد مالیاتي ندارد، بلکه داراي گسترده ترین كاركردهاي اقتصادي به ویژه در زمینه 

كنترل قاچاق كالا و خدمات و حذف فرار مالیاتي است.
مالیات برارزش افزوده به نفع تولید است

این قانون با توجه به اینکه واردات را شامل مي شود به نفع تولید است و چون امکان 
فروش كالاهاي قاچاق تقریباً حذف مي شود لذا تلاش براي قاچاق كالا به فاقد انگیزه 

خواهد شد.
شفاف سازي تدریجي مبادلات اقتصادي از دستاوردهاي قانون مالیات بر ارزش افزوده 
است كه به دلیل ویژگي خودكنترلي این مالیات و قابلیت ردیابي معاملات در زنجیره هاي 
واردات، تولید، توزیع، صادرات امکان پذیر مي شود. چون از صادرات، مالیات گرفته نمي شود 
به هدفمند شدن حمایت دولت از صدور كالا كمک مي كند و زمینه رقابت پذیري كالاهاي 

ایرانی را در خارج از كشور تقویت مي كند.
هدفمند ساختن معافیت هاي مالیاتي هم از دستاوردهاي این قانون است چون دریافت 
مالیات از آن دسته از افراد جامعه كه كالاها و خدمات لوكس و غیرضروري بیشتري را 

مصرف مي كنند بیشتر است.
. قانون مالیات برارزش افزوده، هدفمند ترین ساختار مالیاتي است چون فقط شامل ارزش 
افزوده اي مي شود كه در فرایند تولید ایجاد مي شود. از مالیات مضاعف بر مصرف محصول 

)یا خدمت( نهایي هم جلوگیري مي شود.
. كنترل تدریجي مبادلات اقتصادي از دستاوردهاي قانون مالیات بر ارزش افزوده است كه 
به دلیل ویژگي خودكنترلي این مالیات و قابلیت ردیابي معاملات در زنجیره هاي واردات، 

تولید، توزیع، صادرات امکان پذیر مي شود.
ابعاد نوین از کارکردهاي مالیات را در اقتصاد احیا مي کند

قانون مالیات بر ارزش افزوده، نظام مالیات ستاني را چند منظوره خواهد كرد و كاربردهای 
آن را افزایش خواهد داد. استفاده از نظام مالیاتي براي اجراي طرح هاي آمایش سرزمین، 
كاهش شکاف طبقاتي اجتماعي و اقتصادي، بازتوزیع درآمد، جلوگیري از تکاثر ثروت و 

ساماندهي قیمت ها و تنظیم بازار امکان پذیر خواهد شد.
مالیات بر ارزش افزوده اگرچه یک مالیات بر مصرف عمومي است اما صرفاً اخذ مالیات 
نیست بلکه به اجراي بهتر مالیات بر درآمد و ثروت و شفاف شدن فرآیند اقتصاد ایران 

اسلامی كمک مي كند.
كمک به كنترل جریان پول و كالا، تولید ثروت و ایجاد نظارت بر حركت پول در اقتصاد 

كه همیشه از اهداف دولت ها بوده، از ویژگیهاي خاص مالیات بر ارزش افزوده است.
هنگامي كه دولت ها قادر به كنترل حركت پول در اقتصاد خود هستند، مي توانند 
اقتصاد را دقیق تر، نظارت و كنترل كنند و پدیده اي مانند جهش قیمت در بازار مسکن 

رخ نمي دهد.
بستر لازم براي اصلاح نظام مالیاتي و اجراي طرح تحول در این حوزه را فراهم مي كند.

به همین خاطر است كه تاكنون بیش از 140 كشور به دنبال اجراي نظام مالیات بر ارزش 
افزوده رفته اند حتي در برخي كشورها مالیات بر درآمد از مردم اخذ نمي شود، اما مالیات بر 

ارزش افزوده را اعمال   مي كنند.
پیش نیاز حضور در سازمان هاي بازرگاني جهاني

مالیات بر ارزش افزوده یکي از پیش شرط هاي اجراي قانون مبارزه با پول شویي است، 
پیش شرط پیوستن به سازمان تجارت جهاني است و براي كشورهاي اروپایي پیش شرط 

پیوستن به بازارهاي مشترك اروپایي است.
تجربه كشورها نشان مي دهد در مالیات بر ارزش افزوده اجرا، بخش مشکل كار است 

وگرنه پیچیدگي  در قانون وجود ندارد.
به خاطر همین مزایا، مالیات بر ارزش افزوده در اكثر كشورهاي پیشرفته جهان، اكثر 
كشورهاي آسیایي و حتي كشورهاي منطقه خودمان قابلیت اجرایي یافته است.  مالیات 
بر ارزش افزوده از این توان برخوردار است تا فرآیند فعالیت و كار و مجموع عملیاتي را كه 

بر روي مواد اولیه صورت مي گیرد از ابتدا تا انتها به تصویر كشیده و به زیر ذره بین ببرد.
این مزایا در حدي بوده است كه بعد از طرح ایده اولیه آن توسط آلماني ها و اجراي آن 
براي اولین بار در فرانسه، با استقبال سایر كشورها نیز مواجه گردد.  اما قانون خود به بستر 

اجرایي خوبي هم نیاز دارد تا عقیم نماند.
قانون مالیات بر ارزش افزوده برغم مزایاي زیاد باید با بستر اجرایي مستحکم ودقیق و 

رقیق نیز همراه باشد و موانع اجرایي آن هم به طور كامل برطرف گردد.
این قانون دقیقاً به خاطر همین مزیت ها و ضرورت هاي خود با مقاومت ها و موانعي 

روبرو شد.
چون سیستم كنوني مالیات در بهترین حالت فقط نقش كسب درآمد را دارد و نقش آن 
در سایر حوزه هاي كاركردي خیلي اندك است و نمي تواند از قاچاق كالا و گسترش اقتصاد 

زیرزمیني جلوگیري كند و آنها را شفاف نماید.
با توجه به مزایای فوق در خصوص اجرایی شدن این قانون ارزشمند به نظر می رسد 
صنوف تخصص و اتحادیه های صنفی در كشور بایستی با مشاركت بانک های دولتی یا 
خصوصی در طرحی واحد برای رسیدن به این سیاست مشاركت كنند بدین منظور مشاغل 
پر صنوف بایستی به حسابی مشترك دست یافته و از طریق ارایه دستگاههای كارت خوان 
مالیات های بر ارزش افزوده را به صورت جدا و مستقل از صورتحسابها به حساب مشتركی 
صنفی خود واریز كنند تا هر صنف و اتحادیه مالیات بر ارزش افزوده هر صنف را به صورت 

مستقل و در حسابی مشترك جمع اوری كرده و به حساب دولت واریز كنند.
علیرضا خوشرفتار قمی كه سابقه درخشانی در حوزه های اقتصادی مانند پخش عمده 
مواد غذایی  )بنکداری مواد غذایی( انبوه سازی مانند مجتمع تجاری امین بابیش از هزار 
باب مغازه در بلوار امین قم را در سابقه كاری خود دارد با ارایه این طرح اعلام كرد پرداخت 
بیست و چهارماه و یک روز بعد از دریافت مالیات های بر ارزش افزوده توسط صنوف و 

اتحادیه ها می تواند تشویق كلیه صنوف را به همراه داشته باشد زیرا در این مدت هر صنف 
و اتحادیه پر عضوی می تواند با سرمایه جمع اوری شده چرخه عظیمی از فعالیت های 
اقتصادی را در هر استان یا منطقه ای راه اندازی كند و بر دارایی های اعضای خود بیفزاید 
فعال سازی ساخت و سازهای واحدهای مسکونی یا مجتمع های تجاری از جمله سرمایه 
گذاریهای مربوط به این حركت عظیم اقتصادی است زیرا كه با راه اندازی صنعت ساختمان 
گردش مالی بسیاری از رشته های اقتصادی نیز فعال می شود و چرخه اقتصادی كشور 

به حركت در می آید.
وی در تشریح این طرح اضافه كرد با توجه به كثرت بسیاری از اتحادیه ها و اصناف مانند 
پخش كنندگان مواد غذایی و سایر اصناف می توانند با باز كردن یک حساب مشترك و 
خاص پرداخت مالیات كلیه سندهای مالی مربوط به مالیات بر ارزش افزوده را در این 
حساب مشترك واریز كنند و به نسبت همه پرداخت های مشترك میزان سهم برای هر 
یک از اعضا در نظر گرفته شود و به این ترتیب هر یک از اعضای صنف یا اتحادیه سرمایه 
ای به مدت دو سال و یک روز دارند كه با توجه به میزان پرداخت رقم مالیات بر ارزش 

افزوده می توانند از سود سرمایه خود بهره مند شوند.
نوع سرمایه گذاری بر اساس اولویتی است كه مدیران هر اتحادیه و صنفی می توانند 
برنامه ریزی و اجرایی كنند سرمایه گذاری در بانک و استفاده از سود بانکی ،پرداخت وام 
به همه اعضا و باز پرداخت دو ساله بدون سود به اعضا صنف یا خرید جنس بلوكه ای از 
طریق سرمایه بلوكه شده توسط اتحادیه یا صنف راههای مختلف تشویق اعضا صنوف برای 

پرداخت مالیات بر ارزش افزوده است.
وی زمان بیست و چهارماه و یک روز را بر اساس قوانین دریافت مالیات مستقیم و 
همکاری اداره های مالیات از مالیات گیرندگان استخراج نموده است و با بیان این نکته 

پیشنهادی راهکارهای تشویقی طرح را برنامه ریزی و عملیاتی ارایه می كند.
علیرضا خوشرفتار  قمی در ادامه توضیح این طرح افزود این طرح سه سال پیش به اداره 
كل دارایی و امور مالیاتی استان قم ارایه شده است كه متاسفانه مورد استقبال قرار نگرفته 
است و اظهار امیدواری كرد ارایه طرحهای تشویقی و رقابتی در بین صنوف و اتحادیه ها و 
بخش خصوصی می تواند رقابت سالم اقتصادی در شهرها و استانهای كشور را راه اندازی 
كند چرا كه بانک های كشور نیز در دریافت هزینه های مالیات بر ارزش افزوده با صنوف 
تخصصی و اتحادیه ها مواجه بوده و كلیه اسناد دریافتی از این مراكز برای انها جزو اسناد 

قابل اطمینان بوده و هیچ گونه سوخت و از بین رفتنی دیگر وجود نخواهد داشت.
سرمایه گذاری صنفی و اختصاصی به همراه پرداخت كلیه مالیات های بر ارزش افزوده از 

جمله دست اوردهای این پیشنهاد كار افرین برتر استان قم می باشد.
علیرضا خوشرفتار قمی در خصوص ارایه خدمات به خانواده های معظم شهدا جانبازان 
و ایثارگران نیز با ارایه طرحی در خصوص پرداخت قبوض انان از طریق كارت خوان های 
بانکی اشاره كرد و گفت: با در اختیار گذاشتن دستگاههای كارت خوان هر یک از بانک ها 
كه هزینه هر دستگاه توسط این جمعیت در استان قم پرداخت می شود می توان از رفت و 
امدهای غیر ضروری در شهر جلوگیری كرد وعلاوه بر ان هر خانواده می تواند كلیه سیستم 
عملیاتی بانکی خود را در منزل همراه داشته باشد و مزیت این طرح بر طرح پرداخت بانکی 
از طریق تلفن یا تلفن همراه در دست داشتن رسید های پرینتی و قابل مشاهده بر شمرد.

بانکی و در یافت رسید و  دریافت صورتحساب مانده حساب و سایر عملیات های 
مشخص شدن كلیه عملیات بانکی در این طرح یکی از چند مزیت طرح می باشد.

 دبیر كل حزب فرزندان شاهد و ایثارگر استان قم پیشنهاد داد: دفتر این جمعیت در 
استان قم اماده است تا این طرح را در استان قم به صورت ازمایشی اجرا كند و با ارایه 
این خدمت به خانواده های معظم شاهد و ایثارگر استان طرحی نو در ارایه خدمات نوین 

بانکداری را با مشاركت بانک های بخش دولتی و خصوصی اجرایی كند.
پرداخت الکترونیکی در سالهای اخیر با توزیع گسترده انواع كارتهای الکترونیکی توسط 
بانکهای مختلف در كشور توسعه چشمگیری یافته است وبا توسعه اینترنت دامنه خریدهای 
الکترونیکی به كمک كارتهای الکترونیکی و از درگاههای الکترونیکی بانکها گسترش یافته 
است. استفاده از كارتهای الکترونیکی در دریافت وپرداختهای مالی باعث افزایش سرعت، 
دقت وامنیت مراودات اداری در سیستم های اداری شده و علاوه بر آن در جلوگیری از 
اتلاف وقت وانجام هزینه های بیهوده  و مکاتبات اداری زائد نقش مهمی را ایفا كرده است 
. پرداخت های الکترونیکی در انواع ثبت نام های اداری ،پرداخت قبوض آب ، برق وتلفن 
و یا پرداخت هزینه اسناد به كمک كارتهای الکترونیکی و شبکه اینترنت از منزل مثالهایی 

هستند كه نشان دهنده نقش مهم پرداخت های الکترونیکی در نظام اداری می باشند .
استفاده از سیستم بن كارت بجای بنهای كاغذی علاوه بر كاهش میلیاردی هزینه های 
چاپ ونشر بن های كاغذی باعث افزایش امنیت ودقت وجلوگیری از خطاهای مختلف 
از كارتهای  انسانی در سیستم بن های كاغذی شده است . همچنین استفاده مردم 
الکترونیکی برای خریدهای مختلف و عدم استفاده از خود پردازها وپولهای كاغذی نقش 
مهمی در جلوگیری از فرسودگی اسکناس واز بین رفتن انها كه هزینه های میلیاردی به 
دولت تحمیل می كند, دارد . در یک جمع بندی می توان به این نتیجه رسید كه توسعه 
پرداخت های الکترونیکی در كشور باعث پیشبرد اهداف نظام اداری الکترونیکی شده است .

هر چند مشکلات فراوانی فراروی استفاده بهینه از این سیستم ها در كشور وجود دارد 
اما امید است با ارائه راهکارهای منطقی و كار امد بزودی شاهد رفع این تنگناهها باشیم .

عوامل بروز این وضعیت را می توان در رده های سخت افزاری ، اجرایی- عملیاتی و 
فرهنگی- تبلیغی دسته بندی كرد.

 دبیر كل جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگران استان قم اعلام كرد با توجه به اطلاعات به 
دست امده نشان می دهد موانع فرهنگی و تبلیغی در عدم استفاده مستمر از خودپردازها 
و سیستم تلفنبانک جهت پرداخت غیر حضوری قبوض بیشترین سهم را دارند. پس از 
آن موانع اجرایی-عملیاتی  و در رده آخر موانع سخت افزاری قرار گرفته اند، به عبارت 
دیگر به نظر می رسد با آن كه نظام بانکی كشور سعی نموده است در تأمین سخت افزار 
لازم جهت ارتقای سهم پرداخت های الکترونیکی و بانکداری الکترونیکی از عملیات بانکی، 
هزینه لازم را انجام دهد اما كم بودن تبلیغات و اطلاع رسانی در زمینه نحوه استفاده 
از خدمات الکترونیک برای پرداخت قبوض ، بزرگترین مانع در این زمینه می باشد، 
بنابراین به نظر می رسد فرهنگ سازی در این زمینه و تبلیغ سهولت استفاده از خدمات 
الکترونیک و نقش آن در سودآوری و صرفه جویی در وقت و هزینه ها برای شهروندان، از 
سوی سیستم بانکی كشور به همراه بخش های خصوصی و دولتی  می تواند در كاهش 
مراجعه مشتریان به بانکها و گسترش بیش از پیش استفاده از این گونه خدمات تأثیر 

چشمگیری داشته باشد.
بنا براین شناسایی گروه هایی كه بیش از دیگران برای پرداخت قبوض به شعب مراجعه 
می كنند در درجه اول و در درجه دوم تبلیغ و اطلاع رسانی در خصوص مزایای استفاده از 
خدمات الکترونیک و نحوه به كارگیری آن، دارای اهمیت می باشد كه امیدواریم با در اختیار 
قرار دادن دستگا ههای پرداخت به خانواد های معظم شهدا جانبازان و ایثارگران استان قم 

بتوانیم سهم و نقش این جمعیت را در ایجاد شهر الکترونیک ایفا كنیم.

توسط دبیركل جمعیت فرزندان شاهد و ایثارگر قم ارایه شد:

طرحی نو برای دریافت مالیات بر ارزش افزوده

اشاره: در اجراء اصل یکصد و بیست و سوم)123( قانون اساسي جمهوري اسلامي ایران قانون مالیات بر ارزش افزوده مصوب جلسه مورخ 1387/2/17 کمیسیون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي مطابق اصل هشتادو پنجم )85( قانون اساسي جمهوري اسلامي ایران که با عنوان لایحه به مجلس شوراي اسلامي تقدیم گردیده 
بود پس از موافقت مجلس با اجراء آزمایشي آن به مدت پنج سال در جلسه علني مورخ 1386/11/9 و تأیید شوراي محترم نگهبان، توسط ریاست محترم مجلس 

شورای اسلامی به رییس جمهور وقت ابلاغ شد که در ان کلیات و تعاریف و شیوه چگونگی اجرای ان مشخص شده بود.

آگهی های نوبتی 3 ماهه سوم سال  93 اداره ثبت اسناد و املاک
 منطقه یک قم 

 بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوط املاكی كه در 3 ماهه سوم سال 93 تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره های كه از قلم 
افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده  و هر آنچه طبق آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی های نوبتی آن ها باید تجدید شود بشرح ذیل آگهی میشود.

الف( املاكی كه تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هائی كه از قلم افتاده  و در وقت مقرر آگهی نشده و مدت  اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی به 
مدت 90 روز می باشد.
 اول : بخش یک قم 

 پلاك 3014/1 اصلی آقای محسن صادقی تمامی چهار هفتم سهم از سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب خانه واقع در خ . انقلاب 
پلاك 3778 اصلی خانم اعظم خاك دامن قمی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در بخش یک ثبت قم

پلاك 4950 اصلی خانم الهه شعبانی نژاد  قمی نسبت به سه چهارم آقای علی اكبر شعبانی نژاد نسبت به یک  چهارم از یک سهم تمامی یک  سهم از 13 سهم 
كه این مقدار برابر است با چهار دانگ مشاع از ششدانگ عرصه و اعیان یکبابخانه واقع در خ . انقلاب ) چهار مردان(

پلاك 4950  اصلی آقای تقی حاجی رمضانعلی تمامی دو دانگ مشاع از ششدانگ یکبابخانه واقع در خیابان  انقلاب ) چهارمردان (
پلاك 4950   اصلی خانم ملیحه حاجی رمضانعلی  نسبت به یک سهم از 5 سهم و آقای  مسعود حاجی رمضانعلی نسبت به دو سهم از 5 سهم و آقای  مهدی 
حاجی رمضانعلی نسبت به دو سهم از 5 سهم  كه 5 سهم برابر است با دو سهم از سیزده سهم كه این مقدار برابر است با 4 دانگ مشاع از ششدانگ به استثنای بهای 

ثمینه عرصه و اعیان یکبابخانه واقع در خ . انقلاب ) چهارمردان (
پلاك 4950 اصلی خانمها و آقایان زهرا نسبت به یک سهم از 13 سهم و انسیه نسبت به یک سهم از 13 سهم و حسین نسبت به دو سهم از 13 سهم و محمد 
نسبت به 2 سهم از 13 سهم و علی نسبت به دو سهم از 13  سهم و حسن نسبت به دو سهم از 13 سهم همگی حاجی رمضانعلی فرزندان باقر كه 13 سهم برابر 

است با 4 دانگ مشاع از عرصه و اعیان  یکبابخانه واقع در خ . انقلاب )چهارمردان (
پلاك 5738/2 اصلی آقای عباس بنا پناهی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در محله سفید آب )كه در نوبت اول به اشتباه مصطفی درج شده بود(

پلاك 10473 اصلی آقای مصطفی فرهاد زاده تمامی 14/5 سهم مشاع از 240 سهم ششدانگ پلاك 10473  اصلی اراضی صالح آباد خریداری ازخانم بلقیس 
البرزی متقاضی ثبت كه آگهی نوبتی آن از قلم افتاده است و نقل و انتقالاتی نیز صورت گرفته است .

پلاك 10473/439 اصلی آقای عباسعلی قربانی دستجردی ششدانگ یکبابخانه بمساحت 53/83 متر مربع كه از پلاك 10473 اصلی مفروز گردیده كه نامبرده  
مع الواسطه از خانم بلقیس البرزی متقاضی ثبت میزان 14/5 سهم مشاع از 240 سهم ششدانگ پلاك 10473 اصلی اراضی صالح آباد خریداری نموده كه آگهی 

های نوبتی آن از قلم افتاده است .
پلاك 10921/91 اصلی سید ابوالفضل بها الدینی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین واقع در بخش یک قم اراضی مسگران 

پلاك 11238/19  اصلی علیرضا حبیب زاده طلوتی تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع در خیابان كلهری ك 45 
پلاك 11238/21  اصلی میثم خصوصی تمامی ششدانگ یکباب ساختمان واقع درخیابان كلهری ك 45 

پلاك 11238/23 اصلی آقای غلامعلی كاظمی منش تمامی ششدانگ یکباب ساختمان واقع در خیابان كلهری ك 47
پلاك 11238/24اصلی آقای مهدی شاپوری تمامی ششدانگ یک قطعه زمین كه درآن احداث بنا شده واقع در خیابان كلهری ك 47

پلاك 11238/25 اصلی آقای محمد فضل الهی تمامی ششدانگ یکباب ساختمان واقع در خیابان كلهری  بین ك 43 و 45
پلاك 11238/27 اصلی آقای رسول بابویهی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده واقع در خیابان كلهری نبش  ك 43

پلاك 11915 اصلی آقای مصطفی ابراهیمی خاكباز تمامی ششدانگ یک قطعه باغ مشجر و زمین مزروعی و ساختمانهای احداثی موجود در آن واقع در بخش یک 
ثبت قم اراضی  مزرعه كرج معروف به زمین سروضعها مقابل خط راه آهن خیابان رسالت 

دوم : بخش 4 قم 
پلاك 1/76/4382  اصلی آقای اسماعیل  ظهرابی جمکرانی تمامی ششدانگ یکباب خانه واقع در روستای جمکران خیابان مخابرات 

ب:آگهی اصلاحی املاكی كه طبق آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی آنها باید تجدید شود فقط در یک نوبت منتشر و مدت اعتراض آنها از تاریخ انتشار آگهی 

30 روز می باشد.
پلاك 11234 اصلی وراث اكبر كچوئی تمامی ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی اراضی دشت كرج بخش یک قم كه بعلت اشتباه در آگهی نوبتی به دستور اداری 

آگهی اصلاحی منتشرمی گردد.
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و  املاك چنانچه اشخاص نسبت به املاك ذكر شده در این آگهی اعتراض داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار 
این آگهی نسبت به ردیف )الف ( تا مدت 90 روز و آنهائیکه طبق آرا هئیت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده ردیف )ب ( به مدت 30 روز اعتراض خود را با 
اخذ رسید به این اداره تسلیم نمائید. همچنین طبق ماده 17 قانون مذكور در صورتیکه  قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی با متقاضی ثبت 
باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا گواهی طرح در دعوی كه بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا اثر است 
و طبق قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت و  تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره ماده واحده مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید 
تحدود موضوع مواد16 و 20 قانون ثبت می باید توسط متعرض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این  اداره با تقدیم دادخواست به مرجع ذیصلاح قضایی 
صورت پذیرد . این آگهی نسبت به ردیف )الف ( در دو نوبت به فاصله 30 روز و نسبت به ردیف ) ب ( یک نوبت در یکی از روزنامه های قم چاپ و منتشر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :93/11/1
تاریخ انتشار نوبت دوم :93/12/1 
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم    

آگهی تحدید حدود اختصاص 
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاك 1/45  فرعی از 10461  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی 15خرداد- ك35 –كوی هفتم پلاك 
15  كه بنام آقای رضا  فخاران فرزند باقر میباشد، در جریان ثبت است كه بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/30063-93/11/28  تحدید حدود پلاك مذكور 
در روز یکشنبه مورخ 93/12/24 ساعت 8/5 الی 12 صبح درمحل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاورو یا نماینده قانونی 
آنها اعلام میدارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضوربهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یک ماه خواهدبود واعتراضات مجاورین 
طبق ماده 20  قانون ثبت پذیرفته ورسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ما ده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست 

گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار:93/12/1
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 

آگهی تحدید حدود اختصاص 
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاك 1  فرعی از 10959  اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی خیابان لقمان –ك 21  روبروی پست برق 
كه بنام آقای محسن طیبی فرزند محمد میباشد، در جریان ثبت است كه بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای كتبی نامبرده طی وارده 1/20103-93/11/28  تحدید حدود پلاك مذكور 
در روز یکشنبه مورخ 93/12/24 ساعت 8/5 الی 12 صبح درمحل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی 
آنها اعلام میدارد كه در روز و ساعت مقرر در محل مذكور حضوربهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یک ماه خواهدبود واعتراضات مجاورین 
طبق ماده 20  قانون ثبت پذیرفته ورسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ما ده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست 

گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار:93/12/1
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
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رئیس هیئت دو و میدانی استان قم:

اعزام قهرمان پرش با نیزه قم
 به مسابقات قهرمانی آسیا 

رئیس هیئت دو و میدانی استان قم از آماده شدن ستاره دو و میدانی قم برای 
اعزام به رقابت های پرش با نیزه قهرمانی آسیا خبر داد.

علی رضایی تصریح کرد: این چهره نام آش��نا و مطرح در دو و میدانی قم و کش��ورمان 
محمدمحسن ربانی اس��ت که بدون تردید تمام علاقمندان به ورزش به ویژه رشته دو و 
میدانی وی را به خوبی می شناسند و با افتخارات و موفقیت های وی در میادین مختلف 
آشنا هستند. وی ادامه داد: ربانی بیش از یک دهه برای ورزش قم و کشورمان از مسابقات 
بین المللی و آسیایی و چندین تورنمنت معتبر همچون بازی های غرب آسیا، رقابت های 
کشورهای اسلامی و تورنمنت های معتبر داخلی و خارجی مدال و افتخار کسب کرده است.

رئیس هیئت دو و میدانی اس��تان قم در پاس��خ به این سئوال که پس چرا ربانی بعد از 
بازی های آسیایی 20۱4 اینچئون کره جنوبی از دنیای قهرمانی خداحافظی کرد عنوان 
داشت: دقیقا حق با شما است زیرا ربانی بعد از انتخاب نشدن برای اعزام به این بازی ها به 

یک باره تصمیم به خداحافظی از ورزش قهرمانی گرفت.
وی یاد آور شد: انصافا ربانی باید به بازی های آسیایی اعزام می شد چون هیچ ورزشکاری در 
رشته پرش با نیزه روی دست او و بالاتر از این قهرمان ارزنده نبود و ما هم نمی دانیم که چرا 

به سادگی از کنار نام وی برای اعزام به این بازی ها گذشتند.
رضایی خاطرنشان کرد: با این حال ربانی به سبب اینکه تمرینات خود را به صورت مستمر 
ادامه داده از آمادگی بدنی و فیزیک بس��یار خوبی برخوردار اس��ت و به همین خاطر در 

مسابقات رشته پرش با نیزه پیکارهای دو و میدانی بین المللی جام فجر به میدان رفت.
وی به تعداد شرکت کنندگان خارجی حاضر در این پیکارها اشاره و بیان کرد: برای حضور 
در این دوره از رقابت ها تیم ترکمنستان با ترکیب ۱۱ دو و میدانی کار، تیم عراق با ترکیب 

۱7 ورزشکار و تیم ارمنستان با ۱0 شرکت کننده به کشورمان آمده  بودند.
رئیس هیئت دو و میدانی استان قم افزود: همچنین تیم ملی دو و میدانی ازبکستان با ۱0 
نفر، تیم دو و میدانی افغانستان با ۱2 ورزشکار، تیم پاکستان با ۱2 دو و میدانی کار، تیم ملی 
عمان با 9 نفر، تیم ملی سوریه با ۶ ورزشکار و تیم ملی دو و میدانی کویت با ۶ نفر در این 
رقابت ها شرکت کرده بودند. وی یادآور شد: ربانی در رشته پرش با نیزه این دوره از مسابقات 
هیچ رقیبی نداشت و خوشبختانه با عملکردی کم نظیر توانست بالاتر از دیگر رقبا در جایگاه 
نخست رشته پرش با نیزه بایستد و عنوان قهرمانی مسابقات جام بین المللی فجر را کسب 
کند. رضایی در پاسخ به این سئوال که آیا ربانی بعد از مسابقات جام فجر همچنان در بخش 
حرفه ای این رشته فعالیت خواهد کرد یا خیر؟ عنوان کرد: با توجه به اینکه در خرداد ماه 
سال آینده پیکارهای دو و میدانی قهرمانی سال 20۱5 آسیا را پیش رو داریم ربانی خود را 
برای این رقابت ها آماده می کند تا ان شاءالله با کسب مدال از این بازی ها از دنیای حرفه ای 

خداحافظی کند.

با پیروزی برابر اصفهان در دیدار نهایی؛

تیم هندبال قم قهرمان مسابقات
 هندبال بانوان کشور شد

تیم هندبال قم با پیروزی برابر اصفهان در دیدار نهایی قهرمان مسابقات هندبال 
بانوان کشور شد.

 پرونده نخستین دوره رقابت های هندبال جوانان پایگاه های قهرمانی بانوان کشور پنج شنبه 
شب با درخشش و قهرمانی هندبالیست های بانوی قمی بسته شد. تیم هندبال بانوان قم که 
در این مسابقات با ترکیبی از نفرات بومی و بازیکنان مستعد و جوان خود شرکت کرده بود 
موفق شد با شکست دادن تمامی حریفان خود تا دیدار نهایی، عنوان قهرمانی این رقابت ها 
را به دست آورد. نخستین دوره مسابقات قهرمانی هندبال پایگاه های ملی هندبال دختران 
جوان کشور به میزبانی هیئت هندبال استان آذربایجان شرقی در حالی امروز به پایان رسید 
که تیم دختران جوان قم با شکست تمام رقبای پیش روی خود عنوان قهرمانی این بازی ها 
را کسب کرد. دختران هندبالیست قم در نخستین بازی خود در مقابل تیم میزبان یعنی 
آذربایجان شرقی با حساب 20 بر ۸ پیروز شدند و در دومین دیدار نیز از سد کردستان با 
نتیجه ۱7 بر 7 گذشتند تا با 4 امتیاز به عنوان صدرنشین گروه به مرحله نیمه نهایی این 
دوره از مسابقات بروند. در شرایطی که ۶ تیم در 2 گروه ۳ تیمی برگزار کننده دیدارهای 
مرحله مقدماتی نخستین دوره مسابقات رده سنی جوانان پایگاه های قهرمانی هندبال کشور 
بودند، در گروه نخست نیز تیم اصفهان بالا تر از قزوین و فارس صدرنشین شد و فارس به 
عنوان تیم دوم به نیمه نهایی آمد تا به مصاف تیم دختران هیئت هندبال قم برود. در مرحله 
نیمه نیمه نهایی تیم دختران هیئت هندبال قم توانست با حساب 2۶ بر ۱2 تیم هیئت 
هندبال فارس را شکس��ت دهد و به دیدار نهایی راه یابد در حالی که مس��ابقه پایانی بین 
دختران هندبالیست قم و اصفهان به برتری ۱7 بر ۱۱ به سود هیئت قم خاتمه پیدا کرد و 

این تیم عنوان قهرمانی را از آن خود کرد.

قم به مقام سوم مسابقات قهرمانی
 سه گانه کشور دست یافت

تیم سه گانه قم با کسب امتیازات لازم در بخش تیمی عنوان سومی رقابت های 
سه گانه قهرمانی نوجوانان کشور را به دست آورد.

 مسابقات سه گانه قهرمانی کشور شامگاه پنج شنبه همزمان با مرحله پایانی لیگ سه گانه 
کشور به پایان رسید و تیم نوجوانان قم موفق به حضور در جمع برترین های کشور شد.

در قسمت تیمی پیکارهای بازه سنی نوجوانان در مسابقات سه گانه قهرمانی کشور تیم 
هیئت سه گانه چهار محال و بختیاری به مقام نخست و عنوان قهرمانی را از آن خود کرد، 

تیم هیئت سه گانه سمنان عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد و قم سوم شد.
نمایندگان قم با کس��ب موفقیت در رش��ته س��ه گانه شامل رش��ته های دو و میدانی، 
دوچرخه س��واری و شنا توانس��تند عملکرد مطلوبی از خود بر جای بگذارند اما در کسب 
رتبه های بر تر در مسابقات انفرادی بازماندند. در مراسم پایان این مسابقات، نفرات و تیم های 
بر تر رقابت های س��ه گانه قهرمانی کش��ور در دو بخش تیمی و انفرادی با حضور رئیس 
فدراسیون سه گانه مورد تقدیر قرار گرفتند در حالی که هدایت و سرپرستی تیم هیئت قم 
را احمد صالح دبیر هیئت سه گانه قم بر عهده داشت. حضور تیم سه گانه قم رد مسابقات 
نوجوانان کشور، نویدبخش حیات دوباره این رشته در قم بود و به نظر می رسد رشته سه 
گانه قم در آینده و در سطح کشور می تواند حرف های زیادی برای گفتن داشته باشد. در 
این مسابقات و در رده سنی نونهالان در قسمت تک نفره عنوان نخست به نماینده زنجان 
رسید و مهرشاد افقری و عارف عباسی هر 2 از اصفهان مقام های بعدی را کسب کردند و 
در قسمت تیمی نیز هیئت اصفهان، کردستان و زنجان عناوین نخست را از آن خود کردند.

در قسمت انفرادی و در رده سنی جوانان عنوان قهرمانی و گردن آویز طلا به ساسان مالمیر 
از کرمانشاه رسید و پارسا محجوب از کرمانشاه و سعید علیزاده از خراسان جنوبی عناوین 
دوم و سوم را کسب کردند در حالی که در مسابقات تیمی همین رده سنی خراسان جنوبی 
قهرمان ش��د و کرمانش��اه و چهارمحال و بختیاری در بخش تیمی در سکوی دوم و سوم 
ایستادند. در مسابقات انفرادی در بخش رده سنی امید نیز محمد قزنچایی از سمنان قهرمان 
شد و محمدمهدی رحمتی از چهار محال و بختیاری و سیدمحمد حسینی از گلستان دوم 
و سوم شدند و در بخش تیمی این رده سنی تیم های هیئت سه گانه استان های اصفهان، 

قزوین و تهران مقام های اول تا سوم را از آن خود کردند.

مدیر باشگاه ایثار قم:

مشکلات اشتغال ورزشکاران معلول
 برطرف شود

 مدیر باشگاه ایثار قم با بیان این که ورزش جانبازان و معلولان باید مورد توجه 
بیشتری قرار گیرد گفت: ورزشکاران معلول نیازمند حمایت در زمینه اشتغال 

هستند .
 علی خوش رفتار در دیدار رئیس مجلس شورای اسلامی با مدیرکل ورزش و جوانان قم و 
باشگاه جانبازان و معلولان ایثار ماهان تندیس قم اظهار داشت: ورزش جانبازان و معلولان 
در قم وارد سی امین سال فعالیت خود شده اما فعالیت معلولان در بخش ورزشی کماکان 
با چالش های خاص خود روبرو است. وی افزود: باشگاه ایثار قم علاوه بر برنامه های ورزشی، 
فعالیت های فرهنگی را که امروز کمتر در فضای ورزش قهرمانی مشاهده می شود در دستور 
کار قرار داده است که نمونه آن برگزاری محافل مذهبی با استقبال 5 هزار نفری مردم قم 
بود. مدیر باشگاه ایثار قم گفت: ورزش جانبازان و  معلولان باید مورد توجه بیشتری قرار 
گیرد زیرا هیئت های ورزشی این قشر، باید در رشته های گوناگون فعالیت کنند اما دارای 
بودجه و امکانات محدود هستند و این ورزشکاران با وجود این مشکلات باز هم در میادین 
بین المللی نظیر مسابقات پارالمپیک و پارآسیایی افتخار آفرین می شوند. خوشرفتار بیان 
کرد: ورزشکاران معلول نیازمند حمایت در زمینه اشتغال هستند و خواسته ما از مسئولان 
این است که فکری برای اشتغال این ورزشکاران مدال آور و قهرمانان استانی و کشوری شود.

وی عنوان کرد: باشگاه ماهان تندیس قم امسال با حمایت مالی به کمک ما آمد و شاید 
اگر حمایت این باشگاه نبود موفق به کسب عنوان قهرمانی سوپرلیگ بسکتبال با ویلچر 
نمی شدیم و با توجه به اینکه مالک این باشگاه حدود 2 میلیارد تومان برای ورزش قهرمانی 

هزینه کرده، انتظار می رود تسهیلاتی برای بخش خصوصی در نظر گرفته شود.
مدیر باشگاه ایثار قم تصریح کرد: پس از قهرمانی در سوپرلیگ کشور به مسابقات بین 
المللی امارات دعوت شده ایم که تاکنون نیمی از بودجه سفر ما به امارات تامین شده اما 
نیمی دیگر مسکوت باقی مانده و اگر این اتفاق رخ ندهد شاید فرصت حضور در این مسابقات 

بین المللی را از دست بدهیم.
خوشرفتار خاطرنشان کرد: برنامه ای برای احداث مجموعه ورزشی تخصصی جانبازان و 
معلولان در قم تدوین کرده ایم که اقداماتی برای تهیه زمین آن انجام شده اما برای نهایی 

کردن آن به همکاری مسئولان نیاز داریم.

لیگ دسته اول فوتبال امیدهای کشور در قم؛
تیم های صبای قم و ایران جوان بوشهر

 به لیگ بر تر امید راه یافتند
 در پایان رقابت های فوتبال امیدهای کشور در قم تیم های ایران جوان بوشهر 

و صبای قم با کسب عناوین اول و دوم به لیگ بر تر امید کشور راه یافتند.
مرحله نهایی رقابت های فوتبال لیگ دسته اول رده سنی امید باشگاه های کشور در قم 

به پایان رسید و تیم ایران جوان بوشهر قهرمان این مسابقات شد.
نماینده فوتبال بوشهر که با وجود مشکلات مالی فراوان به این مرحله رسیده بود در 
آخرین مسابقه خود به لطف یک گل دیرهنگام از شکست برابر صبای قم رهایی یافت 
و همین تس��اوی برابر صبا کافی بود تا سرخ و مشکی پوشان ایران جوان در قم جشن 

قهرمانی بگیرند.
صبا نیز با وجود از دست دادن عنوان قهرمانی لیگ دسته اول از این اتفاق چندان دلخور 
نبود زیرا این تیم نیز با کسب عنوان نایب قهرمانی، دومین و آخرین بلیت صعود به لیگ 

بر تر فوتبال امیدهای کشور را به دست آورد.
ایران جوان بوش��هر و صبای قم با تساوی در سومین و آخرین بازی خود از دور نهایی 
در امتیازات در عدد 5 به تساوی رسیدند و حتی تفاضل گل دو تیم در عدد مثبت یک 
مساوی شد اما تیم ایران جوان بوشهر به لطف یک گل زده بیشتر از صبای قم بر سکوی 

قهرمانی ایستاد.
تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز نیز با برتری قاطع برابر نساجی مازندران و پیروزی ۳ 
بر صفر برابر این تیم به مقام سوم رسید و نساجی که در روز پایانی خود مدعی صعود 
به لیگ بر تر بود با شکست غیر قابل پیش بینی برابر تیم حذف شده گسترش فولاد در 

جایگاه چهارم جدول قرار گرفت. 
در پایان این مسابقات و در مراسمی که با حضور رضا عبدی مسئول کمیته مسابقات 
پایه فدراسیون فوتبال،، حسن عابدی مدیر کل ورزش و جوانان استان قم و کریم بهرامی 
رئیس هیئت فوتبال استان قم، عباس جهان بینی مدیر عامل باشگاه صبای قم و احمد 

غلامی مدیر تیم های پایه صبا برگزار شد از تیم های بر تر تجلیل به عمل آمد. 
تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز نیز به عنوان الگوی بازی جوانمردانه از سوی تیم های 
حاضر در مسابقات و مسئولان برگزاری مورد تقدیر قرار گرفت ضمن اینکه سجاد کرمان 

بازیکن تیم صبا عنوان بر ترین گلزن لیگ دسته اول را از آن خود کرد.

مسابقات فوتبال جوانان کشور؛
تساوی افشید قم و آلومینیوم سازی اراک

 تیم های فوتبال جوانان افشید قم و آلومینیوم سازی اراک در نخستین روز 
از مرحله گروهی مسابقات فوتبال جوانان کشور به تساوی رضایت دادند

مس��ابقات فوتبال جوانان کشور در مرحله گروهی غروب پنج شنبه برگزار شد و در 
یکی از بازی های برگزار ش��ده تیم فوتبال افش��ید قم برابر آلومینیوم سازی اراک به 

تساوی رسید.
در این مسابقه، دو تیم در پایان 90 دقیقه تلاش با تساوی 2 بر 2 به رختکن رفتند تا 

در نخستین گام در مرحله گروهی این مسابقات امتیازات را تقسیم کنند.
افشید قم در این بازی با ترکیب حسن عزیزی، علی سهیلی، صادق عظیمی، عرفان 
محمدی منش، حسین محمدی منش، امیرحسین توکلیان، ابوالفضل برجی )ابوالفضل 
مرادی(، محمد زند )امیرحسین خسروانی(، محسن ساجدی، مهدی وزیری و حسین 
حیدری )مجتبی رساز( به میدان رفت. گل نخست این بازی را نماینده قم به ثمر رساند 
چنان که ابوالفضل برجی در دقیقه ۱5 با ضربه ای تمام کننده دروازه تیم آلومینیوم 
س��ازی اراک را گش��ود اما این گل در دقیقه ۳۱ پاسخ داده شد تا بازی با تساوی یک 

بر یک دنبال شود. 
آلومینیوم سازی اراک در اواخر نیمه نخست به گل دوم خود هم رسید تا افشید در 
نیمه نخست 2 بر یک بازنده به رختکن برود اما در نیمه دوم و در دقایق پایانی مسابقه، 
اینامیرحسین توکلیان بود که در دقیقه ۸۸ دروازه تیم آلومینیوم سازی اراک را باز کرد 
تا با گلی نجات بخش، از شکست تیمش جلوگیری کند. دومین مسابقه تیم افشید 
قم در این مس��ابقات برابر دیگر نماینده استان مرکزی، تیم فوتبال آبی پوشان اراک 
برگزار می شود و افشید در این مسابقه به دنبال کسب نخستین پیروزی است. علاوه 
بر تیم های آلومینیوم سازی اراک، افشید قم و آبی پوشان اراک، تیم های شهید امینی 
همدان و نماینده مریوان نیز در این مسابقات حاضر هستند و برای کسب 2 سهمیه 

صعود بهمرحله دوم مسابقات جوانان کشور رقابت می کنند.

لیگ دسته اول والیبال کشور؛
سفیر قم با شکست برابر شهرداری ارومیه

 از صعود به پلی آف بازماند
تیم والیبال سفیر قم با شکس�ت برابر شهرداری ارومیه در دیداری معوقه 

از هفته هفدهم لیگ دسته اول والیبال کشور از صعود به پلی آف بازماند.
 تیم های والیبال سفیر قم و شهرداری جوان ارومیه در آخرین مسابقه از دور گروهی 
لیگ دسته اول والیبال باشگاه های کشور به مصاف هم رفتند که این  مسابقه با برتری 

نماینده آذربایجان غربی همراه بود.
سفیر که برای صعود به مرحله پلی آف لیگ دسته اول و زنده نگهداشتن امید هایش 
برای خحضور در لیگ بر تر باید برابر حریف با حساب ۳ بر صفر یا ۳ بر یک به پیروزی 
می رسید نتوانست نمایش خوبی برابر این تیم قدرتمند داشته باشد و در   نهایت ۳ بر 

صفر مغلوب حریف خود شد.
شکست سفیر برابر شهرداری جوان ارومیه سبب شد نماینده ارومیه بالا تر از تیم های 
س��فیر قم و شهدای ۱5 خرداد پیش��وا در رده چهارم جدول رده بندی قرار بگیرد و 

چهارمین و آخرین سهمیه صعود به پلی آف را از آن خود کند.
سفیر قم در شرایطی برابر حریف خود تن به شکست داد که در مسابقه رفت در ارومیه 
این تیم را از پیش رو برداشته بود اما بازی خوب و کم نقص بازیکنان تیم شهرداری 
ارومیه در مسابقه امروز شرایط متفاوتی را برای سفیر رقم زد و به ناکامی شاگردان فرید 

آخوندزاده در راهیابی به مرحله پلی آف بازماند.
نماینده والیبال قم با این شکست به کار خود در لیگ دسته اول والیبال کشور پایان 
داد و حس��رت نیم فصل نخس��تی را می خورد که امتیازات را یکی پس از دیگری از 
دس��ت داد و درخشش این تیم در نیم فصل دوم هم نتوانست شرایط را برای صعود 

این تیم فراهم کند.
سفیر در نیم فصل دوم به جز شکست ۳ بر صفر شهرداری جوان ارومیه و شکست 
۳ بر 2 برابر کاله جوان آمل در سایر مسابقات خود پیروز از میدان خارج شد و نمایش 

فوق العاده و تحسین برانگیزی در نیم فصل دوم داشت.

محمدحسین نژادفلاح؛

 بهتر بود دایی می ماند
قائم مقام باشگاه پرسپولیس اعلام کرد هفتمین مدیر فصل 
جاری این باش�گاه اس�ت. وی همچنین اعلام کرد که گزینه 
اولش حمید درخشان است اما قطبی و برانکو هم دو گزینه ای 

است که با آنها مذاکره و توافق شده است.
محمدحسین نژادفلاح با تشکر از همکارانش در اداره کل ورزش و 
جوانان اس��تان تهران، ضمن بیان مطلب فوق گفت: در دوره بنده ۸ 
میلیارد از حساب های اداره کل برای بدهی های مدیران قبلی مسدود 
شد اما من همه حساب ها را صفر کردم و به مدیر بعدی تحویل دادم. 
ضمن اینکه انتخاب گرشاسبی برای اداره ورزش تهران، انتخاب خوبی 
بود. ضمن اینک��ه ۳۳ درصد از مدال های اینچئون متعلق به ورزش 

تهران بود که امیدوارم در آینده این رقم بیشتر شود.
هفتمین مدیر یا مدیرعامل؟

وی در ادامه افزود: از اعضای هیات مدیره که در این شرایط سخت 
و بحران��ی به من اعتم��اد کردند، ممنونم. من در ای��ن دهه در تیم 
پرسپولیس به عنوان یک عضو تصمیم گیرنده حضور داشتم و هفتمین 

مدیرعامل هستم. از گودرزی و معاونینش نیز سپاسگزارم.
 قائم مقام باشگاه پرسپولیس در واکنش مجری برنامه نسبت به واژه 
مدیرعامل عنوان کرد: من هفتمین مدیر پرس��پولیس در این فصل 
هستم و از همه پیشکسوتان این تیم که بزرگترین سرمایه ما هستند، 

تشکر می کنم.
 دایی می ماند، بهتر بود

وی همچنین با اشاره به اینکه همانند مدیریت باشگاه روی نیمکت 
پرس��پولیس هم تغییرات زیادی صورت گرفته، افزود: علی دایی که 
این تیم را بس��ته بود، بنا به دلایلی جابجا شد. دایی یکی از بزرگان 
فوتبال ایران و دنیا است و از نظرم می توانست این تغییر صورت نگیرد، 
هرچند کاری به علل و دلایل این جابجایی ندارم. به نظرم این تغییر 
درس��ت نبود و اگر علی دایی در پرسپولیس مانده بود، وضعیت این 
تیم قطعا بهتر از الان بود. نژادفلاح همچنین تاکید کرد: درخشان هم 
یکی از پرسپولیسی هایی بود که سکان تیم را به دست گرفت. باشگاه 
پرسپولیس هواداران زیادی دارد. همه آنهایی که اخبار ورزشی را دنبال 
می کنند، حتی اگر طرفدار پرسپولیس نباشند، از باخت این تیم نگران 
می شوند. معتقدم حتی استقلالی ها نیز از شکست پرسپولیس ناراحت 
می شوند، چون برخلاف صنعت که یک سرمایه گذار از حذف رقبایش 
خوش��حال می شود، در ورزش شرایط متفاوت است. زیبایی لیگ به 

دربی است و ما دوست داریم رقیبمان بالا بمانند.
یکی از عوامل عدم موفقیت پرسپولیس، درخشان است

وی در خصوص عدم نتیجه گیری این تیم در لیگ برتر عنوان کرد: 

در خصوص مقصر این نتیجه گیری ها باید منصفانه قضاوت کنیم. 
عوامل متفاوتی در عدم توفیق پرسپولیس نقش داشته که یکی از آنها 
درخشان است البته به میزان ۸- 9 هفته ای که در پرسپولیس بوده 
و با توجه به گرفتاری ها و شرایط خاص این تیم. ولی توقع و انتظار از 
درخشان به عنوان سرمربی پرسپولیس این بوده که بتواند تیم را سر 
و س��امان بدهد؛ چراکه هواداران باشگاه پرسپولیس بازی زیبا توام با 

برد می خواهند.
قائم مقام باشگاه پرسپولیس با اشاره به دیدار تیم پرسپولیس با لخویا 
بیان کرد: بازی بعدی ما با لخویا است و امیدواریم کادرفنی و بازیکنان 
ثابت کنند که شایستگی حضور در این تیم بزرگ را دارند. فکر می کنم 
بازی لخویا یک محک مجدد برای کادر فنی است و حتما درخشان در 
این دیدار روی نیمکت پرسپولیس خواهد بود و اگر موفق شود و این 

بازی را ببرد، چه نیازی به جابجایی او وجود دارد.
 وی اضافه کرد: قبل از هیات مدیره، خود درخشان هم باید در این 
شرایط به ما مشورت بدهد من از درخشان این توقع را دارم که خودش 
در تصمیم گیری برای ادامه همکاری به ما کمک کند و نگذارد کار به 

چه کنم چه کنم برسد.
 نژادفلاح در پاسخ به این سوال که برانکو و قطبی بدهی مالیاتی 
بس��یاری دارند و در صورت حضورش��ان در پرسپولیس، تکلیف 
ای��ن مالیت ها چه می ش��ود؟، تاکید کرد: گزین��ه اول من در تیم 
پرس��پولیس درخشان است و امیدوارم که وی موفق شود. قطبی 
و برانکو هم دو گزینه ای است که با آنها مذاکره و توافق شده است. 
اگر قرار ش��ود آنها بیایند، مالیات این دو مربی هم در این قرارداد، 

گنجانده شده است.

پرسپولیس تا پایان فصل در اختیار وزارت ورزش است
وی در پاسخ به این سوال که اگر این تیم خصوصی شود، باز هم شما 
مدیرعاملید؟، اظهار کرد: تا آخر فصل تیم پرسپولیس در اختیار وزارت 
ورزش و جوانان است و اگر بخش خصوصی این تیم را برعهده بگیرد، 
آنها تصمیم گیرنده هستند که چه کسی مدیرعامل پرسپولیس شود.

 قائم مقام باشگاه پرسپولیس همچنین افزود: حتما پیشکسوتان نیز 
به تیم پرسپولیس دعوت می شوند تا از ظرفیت آنها در همه بخش ها 

استفاده شود.
 وی در خصوص مشکلات مالی باشگاه پرسپولیس و بازیکنانش و 
بحث بیس��کویت خوردن بازیکنان قبل از بازی این تیم عنوان کرد: 
دو روز قبل از بازی پرسپولیس به هتل رفتیم و بازیکنان بهترین هتل 
را در اختیار داشتند. من نیز در کنار سایر بازیکنان در هتل آکادمی 
شام خوردیم و حدود دو ساعت در رختکن با بازیکنان صحبت کردم؛ 
چراکه مدیرعامل باید از نزدیک صحبت همه بازیکنان را بشنود و من 
متوجه هستم که آنها چند ماهی است که پول نگرفته اند و دغدغه های 

مالی دارند.
 نژادفلاح همچنین با اشاره به اینکه از علی کریمی و مهدی مهدوی کیا 
برای همکاری با پرسپولیس دعوت می شود ولی نوع همکاری با باشگاه 
به خود آنها بس��تگی دارد، گفت: اگر بازیکن��ان این بازی را هم برده 
بودند، حتما پاداش می گرفتند. ما دوست داریم همه با تمام وجود در 
زمین مسابقه ظاهر شوند. هواداران هم با نگاه احساسی دوست دارند 
که بازیکن هر مشکلی هم دارد، داخل زمین آن را کنار بگذارد و با تمام 

وجود برای پیروزی تیمش تلاش کند.
 وی در مورد شعارهای هواداران در پایان دیدار پرسپولیس با صبای 
قم اینگونه واکنش نشان داد: من قبلا حرف هواداران را از رسانه ها 
می شنیدم، از ابتدا تا انتهای بازی در ورزشگاه بودم و دیدم هواداران 
تا پایان بازی از تیم حمایت کردند و بعد از آن حرف  دل ش��ان را 
زدن��د که بهتر بود نمی زدند. بعد از مس��ابقه هم تا در خروجی با 
هواداران پیاده راه رفتم تا بدون واسطه صحبت های آنها را بشنوم. 
باید اطمینان دهم هرجا احتیاج به تصمیم گیری درست باشد، آن 
را اتخاذ خواهیم کرد.  قائم مقام باشگاه پرسپولیس در پاسخ به این 
پرس��ش که آیا بعد از حضور او در باشگاه علی اکبر طاهری و جعفر 
کاشانی از پرسپولیس قهر کرده اند، گفت: با طاهری دوست بوده و برای 
کاشانی به عنوان پیشکسوت باشگاه احترام قائل هستم. پیش از حضور 
در باشگاه با این دو عزیز در ارتباط بودم و در نشست هیات مدیره در 
وزارت ورزش و جوانان اعضای هیات مدیره که آقایان کاشانی و سلیمی 

در آن حضور داشتند، بنده به عنوان قائم مقام باشگاه منصوب شدم.

مدیر کل ورزش و جوانان قم با بیان اینکه سرانه 
هر ایرانی در سال برای ورزش همگانی صرفا 400 
تومان است بر لزوم تخصیص یک درصد از اعتبارات 

دستگاه های دولتی به امر ورزش تاکید کرد.
حسن عابدی ظهر پنجشنبه در دیدار رئیس مجلس 
شورای اسلامی با مدیر كل ورزش و جوانان قم و باشگاه 
جانبازان و معلولان ایثار ماهان تندیس قم اظهار داشت: 
هیئت جانبازان و معلولان قم امسال در 8 دوره مسابقات 
قهرمانی كشور و 2 دوره مسابقات چند جانبه كشوری 
شركت كرده و افتاخارت قابل توجهی به دست آورده است.

وی افزود: كسب 6 طلا، 4 نقره و 4 برنز از مسابقات 
قهرمانی كشور بخشی از افتخارات ورزش های جانبازان و 
معلولان قم است و در همین راستا 6 ورزشکار قمی نیز به 

تیم های ملی دعوت شده اند.
ورزش  نماینده  گفت:  قم  جوانان  و  ورزش  كل  مدیر 
جانبازان و معلولان قم در مسابقات پارآسیایی اینچئون 
كره جنوبی، حسین گلستانی بود كه در رشته والیبال 
نشسته همراه با تیم ملی كشورمان قهرمان آسیا شد و گل 
سرسبد این موفقیت ها قهرمانی تیم ایثار ماهان تندیس قم 
در سوپرلیگ بسکتبال با ویلچر باشگاه های كشور در سال 

93 بود.
عابدی بیان داشت: در ماده الحاقی 13 قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت تصویب شده كه دستگاه ها 

مجاز هستند یک درصد از اعتبارات خود را به جز فصول 
یک و 6 و هزینه های جاری به امور جوانان و ورزش همگانی 

اختصاص دهند.

وی عنوان كرد: با توجه به اینکه بر اساس گزارش مركز 
پژوهش ها، سرانه هر ایرانی در سال برای ورزش همگانی 
صرفا 400 تومان است چون در هفته آینده در صحن علنی 
مجلس اعتبارات هزینه ای مطرح و بسته می شود درخواست 
من از ریاست محترم مجلس این است كه در قانون سال 94 
استثنائا یک بار در مورد تخصیص این یک درصد تکلیف 
شود و برای آن هم سقف در نظر گرفته شود كه این موضوع 
را هم نمایندگان محترم و هم كمیسیون ها پیشنهاد داده اند.

مدیر كل ورزش و جوانان قم تصریح كرد: موضوع بند ط 
تبصره 9 بودجه موضوع یک درصد مالیات بر ارزش افزوده 
است كه حدودا 3500 تا 4000 میلیارد تومان اعتبارات به 
وزارت بهداشت داده شده و در قانون برنامه پنجم توسعه هم 
تکلیف شده كه 10 درصد از اعتبارات هدفمندی یارانه ها به 

وزارت بهداشت داده شود.
عابدی خاطرنشان كرد: با توجه به اینکه طرح تحول نظام 
سلامت توسط وزارت بهداشت كه در حال انجام است فقط 
در بحث درمان است و در حوزه پیشگیری و ورزش همگانی 
به ویژه ورزش همگانی بانوان برنامه ای پیش بینی نشده 
است و با توجه به اینکه كار گروهی با حضور وزیر ورزش 
و وزیر بهداشت به ریاست دكتر نظری مهر نماینده استان 
گلستان تشکیل شده دستور فرمایید كمیسیون بهداشت 
بخشی از این یک درصد مالیات بر ارزش افزوده را به ورزش 

همگانی بانوان اختصاص دهد.

 مدیر كل ورزش و جوانان قم؛

لزوم تخصیص یک درصد از اعتبارات دستگاه های دولتی به امر ورزش

به  قم  و صبای  پرسپولیس  فوتبال  :تیم  ایمان   
تساوی رضایت دادند.

 به گزارش خبرنگار ما ،در ادامه هفته بیست و یکم لیگ 
برتر تیم فوتبال پرسپولیس از ساعت 17 و 15 دقیقه در 
ورزشگاه آزادی و در حدود 3 هزار تماشاگر به مصاف تیم 
صبای قم رفت كه بازی با نتیجه مساوی بدون گل به پایان 

رسید.
پرسپولیس بازی را هجومی آغاز كرد ولی حملات این تیم 

خیلی موقعیت گلزنی ایجاد نکرد.
تا دقیقه 20 مسابقه هیچ خطر جدی روی دروازه دو تیم 

ایجاد نشد و توپ بیشتر در میانه میدان در جریان داشت.
در دقیقه 25 پرسپولیس اولین موقعیت گلزنی جدی را 
روی دروازه صبا خلق كرد كه دروازه بان و مدافعان صبا با 

كمک هم توپ را از محوطه جریمه دور كردند.
در دقیقه 27 پرسپولیس بازهم صاحب موقعیت شد كه 
محمد نوری توپ را از داخل محوطه جریمه به شکم مدافع 

صبا كوبید.
در دقیقه 31 شوت حسین بادامکی از داخل محوطه 
جریمه را سوشا مکانی دروازه بان پرسپولیس به كرنر فرستاد.

در دقیقه 39 ضربه كاشته جواد كاظمیان را سوشا مکانی 
دروازه بان پرسپولیس مهار كرد.

در دقیقه 34 شوت مهاجم پرسپولیس از پشت محوطه 
جریمه را مهرداد طهماسبی دروازه بان صبا به كرنر فرستاد.

در دقیقه 42 ضربه كاشته كاظمیان با اختلاف كمی از 
كنار دروازه  پرسپولیس به بیرون رفت.

در دقیقه 1+45 طارمی درون محوطه جریمه صبا صاحب 
توپ شد كه ضربه سر شیرجه ای او هم پرسپولیس را به 
گل نرساند و توپ با اختلاف اندكی از كنار دروازه صبا به 

بیرون رفت. 
در نیمه دوم صبا اولین خطر را روی دروازه پرسپولیس در 
دقیقه 50 ایجاد كرد و ضربه سر اوسانی با اختلاف اندكی از 

كنار دروازه پرسپولیس به بیرون رفت.
در ادامه پرسپولیس بازهم تلاش كرد با ارسال هایی از 

جناحین به گل برسد.
در دقیقه 74 شوت احمد نورالهی از پشت محوطه جریمه 

را دروازه بان صبا به كرنر فرستاد.
بازیکنان صبا در این دقایق با دفاع چند لایه مانع از نزدیک 

شدن پرسپولیس به دروازه شان می شدند.
در دقیقه 83 ضربه سر محمد نوری به تیرك عمودی صبا 

برخورد كرد و توپ گل نشد.
در دقیقه 85  شوت بازیکن پرسپولیس را طهماسبی دفع 

كرد.
در دقیقه 87 ضربه محمد عباس زاده مهاجم پرسپولیس 
از داخل محوطه شش قدم را دروازه بان صبا بازهم مهار كرد 

و توپ را به كرنر فرستاد.
طهماسبی دروازه بان صبا در این دقایق با درخشش خود 

مانع از گلزنی پرسپولیس شد.
حسین زرگر داور مسابقه به رضا نورمحمدی از پرسپولیس 
و سعید مهدی پور، حسین بادامکی از صبا كارت زرد نشان داد.

پرسپولیس با این مساوی 26 امتیازی شد و در همان 
رده نهم باقی ماند و صبا هم 26 امتیازی شد و در همان 

رده هشتم است.
پرسپولیس سه شنبه آینده در اولین بازی اش در لیگ 
قهرمانان آسیا در ورزشگاه آزادی باید به مصاف تیم لخویای 

قطر برود.
ترکیب پرسپولیس:

بابک  اومانیا،  مایکل  نورمحمدی،  رضا  مکانی،  سوشا 
احمد  نوری،  محمد  علی عسگری،  حمیدرضا  حاتمی، 
نوراللهی، فرناندو گابریل، امید عالیشاه) از دقیقه 63 پیام 
صادقیان(، مهدی طارمی) از دقیقه 75 محمد عباس زاده( و 

هادی نوروزی) از دقیقه90+4 علی علیپور(
سرمربی: حمید درخشان

ترکیب صبای قم:
مهرداد طهماسبی، روزبه چشمی، حسین بادامکی، محمد 
امین آرام طبع، پیروز قربانی، جواد كاظمیان) از دقیقه 79 
محمد حیدری(، ابوالفضل ابراهیمی) از دقیقه 90+4 هادی 
شکوری( ، حسین كوشکی، ، محمد اوسانی) از دقیقه 65 

ایوب كلانتری(، فرشید باقری و سعید مهدی پور
سرمربی: مهدی تارتار

  تارتار: راه نفوذ حریف را بستیم
سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت: باید بگویم در ساختار 
دفاعی خیلی خوب عمل كردیم و راه های نفوذ پرسپولیس 

را خوب بستیم.
تارتار پس از تساوی بدون گل مقابل پرسپولیس در 
نشست خبری گفت: باید بگویم در ساختار دفاعی خیلی 
را خوب  نفوذ پرسپولیس  راه های  و  خوب عمل كردیم 
بستیم. به جز یکی دو موقعیت نصفه و نیمه كه گلر ما 
خیلی خوب عمل كرد خطری روی دروازه ما ایجاد نشد 
اما ساختار ما همچنان دچار مشکل است و بازیکنانم باید به 
صحبت هایم توجه كنند تا در ادامه دچار مشکل نشویم.وی 
در خصوص عملکرد دروازه بان تیمش مهرداد طهماسبی، 
گفت: او خیلی تاثیرگذار بود و یکی از دروازه بان های آینده دار 

فوتبال ایران است. پرسپولیس امروز با همه نفراتش به 
مصاف ما آمد و اتفاق های چند هفته اخیر روی عملکردش 
تاثیر داشت اما من به دروازه بان و تیمم اطمینان دارم.من 
مشکلی در داوری ندیدم و داوری مشکل خاصی نداشت و 
در مورد صحنه ای كه هواداران پرسپولیس اعتقاد به پنالتی 
داشتند من از صحنه دور بودم و نمی توانم نظر خاصی در 

این مورد بدهم.
جهان بینی: 

بنای تغییر تاتار را  نداریم
مدیرعامل تیم فوتبال صبای قم گفت: پرسپولیس و صبا 
بازی بسیار خوبی انجام دادند و این مسابقه فقط گل نداشت.

عباس جهان بینی در مورد تساوی بدون گل پرسپولیس با 
صبای قم گفت: بازی خوبی را دیدیم. با توجه به شرایطی كه 
دو تیم داشتند و در چند مسابقه قبلی نتیجه نگرفتند هم ما 
و هم پرسپولیس به دنبال كسب پیروزی بودیم كه متاسفانه 
بازی گلی نداشت.وی افزود: ما امروز یکی دو بازیکن خود 
را در اختیار نداشتیم و در مجموع عملکرد بدی نداشتیم.

مدیرعامل صبای قم در پاسخ به این سوال كه آیا با این 
وضعیت مهدی تارتار ماندنی است، خاطرنشان كرد: قبل از 
این بازی هم تار تار ماندنی بود. ما بنایی به تغییر كادر فنی 
نداشتیم. تیم ما در دیدار قبلی مقابل تراكتور سازی و قبل از 
آن در بازی مقابل نفت مسجد  سلیمان مستحق باخت نبود. 
در كل روند رو به رشدی داریم و در ادامه بهتر خواهیم شد.

قربانی: 
آمده بودیم پرسپولیس را ببریم

مدافع صبای قم گفت: شاید بازیکنان ایرانی بخاطر برخی 
لیگ  و جذب  نمی روند  اروپا  فوتبال  به  سیاسی  مسائل 
قطر می شوند. پیروز قربانی پس از تساوی صفر بر صفر 
پرسپولیس مقابل صبای قم، گفت: آمده بودیم پرسپولیس 
را ببریم و برای مساوی نیامدیم اما شرایط طوری رقم خورد 
كه مساوی هم برای ما خوب شد.وی افزود: نسبت به 3،4 
بازی قبل از لحاظ كیفی خوب نبودیم، البته امروز، روز خوب 
پرسپولیس بود و ما نیز از لحاظ كیفی افت كرده بودیم، با این 
حال همه زحمت كشیدند و در ساختار دفاعی خوب بودیم.

 صبایی ها شارژ شدند
بازیکنان و كادر فنی تیم فوتبال صبا پس از تساوی مقابل 
پرسپولیس 20 درصد از قراردادشان را به همراه مبلغی به 

عنوان پاداش از هیأت مدیره دریافت كردند.
به گزارش خبرنگار ما، تیم فوتبال صبای قم روز گذشته 
در چارچوب هفته بیست و یکم لیگ برتر در ورزشگاه آزادی 
مقابل پرسپولیس به نتیجه مساوی بدون گل دست یافت. 
پس از این تساوی مسئولان باشگاه صبا 20 درصد از قرارداد 
بازیکنان و كادر فنی را در چکی به آنها پرداخت كردند 
كه به این ترتیب با توجه به پرداخت 30 درصد از قرارداد 
بازیکنانی كه در گذشته انجام شده بود جمع پرداختی های 
این باشگاه به بازیکنان و كادر فنی صبا به 50 درصد رسید. 
همچنین مسئولان صبا پاداشی هم به خاطر تساوی مقابل 
پرسپولیس برای صبایی ها در نظر گرفتند.تیم فوتبال صبا 3 
روز استراحت خواهد داشت و از روز دوشنبه تمرینات خود 
را در قم آغاز خواهد كرد. این تیم قرار است برای برگزاری 
دیداری دوستانه مقابل ذوب آهن روز پنجشنبه به اصفهان 
سفر كند تا جمعه رو در روی شاگردان یحیی گل محمدی 
قرار بگیرند.خبر دیگر از باشگاه صبا اینکه تیم نونهالان این 
باشگاه از امروزدر رقابت های قهرمانی كشور كه به صورت 
منطقه ای برگزار می شود شركت خواهد كرد. این مسابقات با 
تیم های اصفهان، البرز،  همدان و دو تیم از قم برگزار خواهد 
شد.تیم های پایه صبا توانسته اند عملکرد خوبی داشته باشند. 
تیم امید این باشگاه به لیگ برتر صعود كرده و تیم نوجوانان 
هم نمایش خوبی در رقابت های كشوری از خود به نمایش 

گذاشته است.

پرسپولیس صفر – صفرصبای قم 

کسب یک امتیاز ارزشمند صبا درآزادی



علمی و سلامت

بایدها و نبایدهای چاقی هنگام بارداری 
اضافه وزن به هنگام بارداری نه تنها به نفع کودک نیست بلکه می تواند تبعاتی 

دامنه دار در زندگی آینده مادر بگذارد.
کارشناسان هشدار می دهند زنانی که در هنگام بارداری پرخوری می کنند و وزن بالایی 

بدست می آورند در طول عمر خود با مشکلات سلامتی مختلفی مواجه می شوند.
گفتنی است، خوردن غذای زیاد در هنگام بارداری با بهانه نیاز کودک به مواد غذایی 

کاملا نادرست است و باعث فقط چاقی و ایجاد لایه های چربی در بدن مادر می شود.
بررسی ها نشان می دهند، براساس جدیدترین پژوهش ها اغلب مادران باردار چاق و دارای 
اضافه وزن مجبور به جراحی سزارین برای بدنیا آوردن کودکان خود می شوند و کودکان 
آنها بیشتر با مشکلاتی مانند کم وزنی، تولد زود هنگام و یا سایر مشکلات سلامتی موجه 

می شوند.
تغذیه کامل و سالم در حین بارداری، پرهیز از خوردن مواد غذایی پر چرب، شور و 
شیرین و همینطور ورزش منظم می تواند باعث حفظ سلامت مادر و نوزاد و همینطور 

جلوگیری از بروز مشکلات سلامتی در مادر شود.

یک متخصص تغذیه:

در رژیم غذایی کودکان
 روزانه 2 واحد میوه الزامی است 

فرهبخش گفت: کودک باید روزانه 2 واحد میوه استفاده کند اما کمتر آبمیوه 
مصرف کند یا اصلا مصرف نکند چرا که کودک نه سیر می شود نه املاح کافی 

را جذب می کند.
پیام فرهبخش متخصص تغذیه ، گفت: براساس معیارها و منحنی های رشد یک پزشک 

تغذیه تصمیم می گیرد که چگونه اضافه وزن یک کودک در حال رشد را کنترل کند.
وی افزود: بر اساس نسبت وزن به قد و سن به قد می توان تشخیص داد که کودک 
چه میزان اضافه وزن دارد در واقع براساس معیارها و منحنی های پزشکی اگر وزن کودک 
براساس معیار و منحنی ۸5 الی 95 باشد اضافه وزن و چاقی ندارد اما بالای 95 درصد 
کودک دچار اضافه وزن  گردیده و هرچه سریعتر باید با یک رژیم غذایی مناسب و صحیح 

به وزن ایده آل و نرمال برسد.
البته لازم به ذکر است: برخی کودکان که سن شان به رژیم غذایی نمی خورد باید تحت 
نظر پزشک وزنشان ثابت نگه داشته شود تا بعد از مدتی بر اساس قد کودک وضعیت به 

حد نرمال برسد.
وی اذعان داشت: در رژیم غذایی کودکان سبزیجات، غلات، گوشت و میوه جات باید به 

اندازه کافی مصرف شود و خوردن چربی و شیرینی های پر کالری کنترل گردد.
وی توصیه کرد: هیچ نوع آبمیوه ای به کودک داده نشود چرا که فرد از میوه استفاده 
می کند و دیگر احتیاجی به مصرف آبمیوه نیست. کودک باید روزانه حداقل 2 واحد میوه 

استفاده کند تا بدنی سالم داشته باشد.

دیابت در بیشتر موارد قابل پیشگیری است 
دیابت یک اختلال سوخت و ساز در بدن است که در بیشتر موارد قابل 

پیشگیری است.
محمد پژوهی متخصص غدد ، گفت: دیابت یک نوع بیماری متابولیکی در بدن است 

که قند خون مساوی یا بیشتر از ۱2۶ ناشتا یا بیشتر مساوی 200 بعد از غذا می شود.
وی افزود: دیابت به 4 نوع تقسیم می شود دیابت نوع ۱ که درمان آن وابسته به انسولین 
است و اکثرا در سنین جوانی می باشد، پیشگیری ندارد ولی افراد باید از ازدواج فامیلی خود 
داری کنند. دیابت نوع 2 ژنتیک و عوامل محیطی، وزن زیاد، پرخوری، استرس و عدم 
تحرک در به وجود آمدن آن تاثیر دارد. درمان آن با قرص های خوراکی، رژیم، ورزش و 

نکشیدن سیگار می باشد و قابل پیشگیری است.
وی در ادامه در خصوص طبقه بندی دیابت  خاطر نشان کرد: دیابت نوع ۳ به عبارتی 
دیابت دوران بارداری است که بعد از آن از بین می رود و برای درمان آن بین هفته ی 24 
تا 2۸ بارداری آزمایش قند خون و اندازه گیری گلوکز انجام می شود. دیابت نوع 4 در اثر 

داروها و جراحی های مختلف یا ژنتیک به وجود می آید. 
این متخصص غدد عنوان کرد: علائم این بیماری در دیابت نوع ۱ و 4 پرخوری، پرنوشی، 
پرادراری، سرگیجه و کاهش وزن است. ولی در دیابت نوع 2 در پنجاه درصد موارد علامت 
ندارد گاهی با عوارضی مانند: چشم درد، کلیه یا بهم ریختگی اعصاب همراه است. در دیابت 

نوع ۳ که دیابت بارداری است نیز همراه با ضعف می باشد.
پژوهی، در پایان عنوان کرد: علت بیماری دیابت ژنتیک، عوامل محیطی، پرخوری، وزن 

زیاد و جراحی مختلف می باشد.

عدم درمان به موقع گوش چه پیامدهایی دارد 
مشکلات گوش پیش رونده است و عدم درمان آن منجر به مشکلات جسمی 

و روحی فراوان می شود.
مهدی اکبری، متخصص شنوایی شناسی اظهار داشت: پیامدهای عدم درمان به موقع 
مشکلات گوش، به صورت وسعت پیدا کردن به محیط اطراف گوش، اختلال در یاد گیری 

و کیفیت زندگی، ایجاد مشکلات روحی و روانی ظاهر می شود.
دکتر اکبری، اظهار داشت: عفونت گوش باعث از بین رفتن استخوانچه های پشت گوش 

می شود و نهایتا به مننژیت ختم می شود.
وی در ادامه افزود: التهاب گلو و لوزه ی سوم نیز می تواند از عوامل عفونت گوش باشد.

دکتر اکبری، تصریح کرد: درمان عفونت گوش به طور کلی می تواند به صورت دارویی 
صورت گیرد. در موارد وسیع تر جراحان با گذاشتن گرومیت وی تی در پرده ی گوش که 

عفونت را از گوش میانی خارج می کند، بیماری گوش را درمان می کنند.

سیگار یکی از عوامل ایجاد تومور
 در بدن است 

عوامل طبیعی از جمله سیگار و مواد شیمیایی باعث ایجاد تومور در بدن 
می شود.

برهان الله اشراقی متخصص جراحی کلیه و مجاری ادرار گفت: توده های ایجاد شده در 
کلیه می تواند خوش خیم باشد یا به صورت تومور و بدخیم باشد. این تومور اغلب به علت 

ماندن طولانی مدت سنگ در لگنچه ایجاد می شوند.
دکتر اشراقی در ادامه افزود: عواملی محیطی از جمله سیگار و مواد شیمیایی و همچنین 
عوامل داخلی مانند کاهش دفاع بدن در مقابل شکل سلولها به سلولهای سرطانی در ایجاد 

تومور کلیه نقش دارند.
وی تصریح کرد: این تومور در ناحیه ریه، مغز و کبد پخش می شود که بعد از پخش 

شدن آن این نواحی از کار افتاده و منجر به مرگ می شود.

اینگونه بیماران قلبی
 به شرایط ایده ال می رسند 

ورزش مانند یک فیزیوتراپی برای بیمار قلبی محسوب می شود و وی را به 
شرایط ایده آل خود می رساند.

سید هاشم سزاوار متخصص قلب و عروق گفت: پس از سکته های قلبی و جراحی های 
قلب، بیمار هرچه سریع تر تحت بازتوانی قرار می گیرد و در این بازتوانی ورزش نقش 
عمده ای دارد. وی افزود: البته ورزشهایی که بیماران قلبی انجام می دهند تحت نظر پزشک 
صورت می گیرد و این ورزش که ورزشهای سبک است متخصص قلب میزان بالا رفتن 

ضربان قلب وی را در هنگام انجام ورزش تعیین می کند.
این متخصص قلب و عروق ادامه داد: انجام ورزش در بیماران قلبی بر روی مکانیسم این 
عضو از بدن تاثیری نمی گذارد و مانند یک فیزیوتراپی برای بیمار محسوب می شود و تنها 

بیمار را به شرایط ایده ال خود پس از بهبودی می رساند.

شب کوری درمان قطعی ندارد 
علل شب کوری کمبود ویتامین A و زوال سلولهای استوانه ای شبکیه است.

محمد کی پور متخصص اپتومترلیست گفت: متاسفانه شب کوری از بیماریهایی است 
که درمان قطعی ندارد و عواملی مثل کمبود ویتامین a در حقیقت وارد آمدن آسیب به 
سلولهای استوانه ای شبکیه چشم و در حقیقت زوال و از بین رفتن این سلولها می باشد از 

بیماریهای شایع آن آرتی و کمبود ویتامینa در بدن می باشد.
کی پور در ادامه افزود: درمان قطعی برای شب کوری وجود ندارد ولی افراد باید از 
عینکهای آفتابی استاندارد کلاه های لبه دار استفاده کنند در حقیقت سعی کنند از بینایی 
خود حفاظت کنند. وی عنوان کرد: در افراد شب کور در مراحل ابتدایی دید در شب و در 

موارد پیشرفته تر دید محیطی و حتی دید در روز دچار مشکل می شود.
این متخصص اپترومترلیست عنوان کرد: شب کوری یک علل ژنتیکی دارد و شیوع آن 
در خانم ها و آقایان یکسان است و برای پیشگیری آن در افرادی که استعداد ژنتیکی آن را 
دارند از وخامت آن جلوگیری می کنیم ولی در صورتی که بخواهیم پیشگیری کنیم نظر 

قطعی نمی توانیم بدهیم تا جایی که بشود از چشم محافظت می کنیم.

فواید روغن کرچک؛ از تسکین آرتروز تا رشد مژه ها
روغن کرچک از دانه های کرچک که گیاهی بوته ای است و بیشتر در هند 
می روید، گرفته می شود. روغنی که سال ها جزو درمان های خانگی مادرها و 
مادربزرگ ها بوده و شاید این روزها کمی فراموش شده است. در این مطلب به 

شما خواهیم گفت این روغن گیاهی چه خواصی دارد. 
روغن کرچک برای تسکین درد مفاصل

خواص ضدالتهابی روغن کرچک به اثبات رسیده است. به همین دلیل برای تسکین 
درد مفاصل و کاهش ورم آنها موثر است. در نتیجه افرادی که دچار آرتروز و آرتریت و 

غیره هستند می توانند از این روغن استفاده کنند. 
نتایج یک پژوهش هندی که در سال 2009 روی آرتروز زانو انجام شده است نشان 
میدهد روغن کرچک نیز به اندازه ی کپسول دیکلوفناک برای تسکین درد آرتروز موثر 

است و عوارض جانبی این داروها را نیز ندارد.
روش استفاده

می توانید یک تا دو قاشق چایخوری روغن کرچک را به تنهایی و یا مخلوط شده با 
کمی آب، روی مناطق دردناک زده و به آرامی بمالید. 

روغن کرچک برای رفع یبوست
روغن کرچک ملین است. این روغن حاوی 90 درصد اسید ریسینولئیک است که 
یک اسید چرب مفید برای انقباض ها و ترشحات روده می باشد، در نتیجه برای رفع 

یبوست به کار می رود. 
البته باید توجه داشته باشید که این روغن قوی می باشد و نباید در مصرف آن 

زیاده روی شود، چون می تواند باعث التهاب و آسیب روده ها شود.
روش مصرف

برای مقابله با یبوست می توانید هر دو یا سه روز یکبار، یک قاشق چایخوری روغن 
کرچک به تنهایی و یا مخلوط شده با کمی آب میل کنید. 

اگر مصرف این روغن مفید نبود، بهتر است مصرف آن را متوقف کنید، چون یبوست 
در اثر عوامل متعددی بروز می کند و بهتر است به پزشک متخصص گوارش مراجعه 

کنید .
روغن کرچک برای مقابله با ورم پا و سلولیت

نتایج پژوهش های متعدد نشان می دهد که روغن کرچک برای تحریک دستگاه 
لنفاوی بدن مفید است. این روغن باعث فعال شدن جریان مایع لنف می شود. 

اگر از ورم پا یا سلولیت ناشی از احتباس مایعات در بدن رنج می برید، می توانید از 
این روغن برای بهبود وضعیت تان استفاده کنید.

روش استفاده
می توانید چند قطره روغن گیاهی گریپ فروت یا سرو کوهی به روغن کرچک اضافه 

کرده و پاها را از پایین به بالا با حرکات دورانی ماساژ دهید.
 روغن کرچک برای تسکین دل درد

روغن کرچک ضداسپاسم و ضددرد است و برای تسکین دل درد موثر می باشد.
روش استفاده

برای تسکین دل درد ناشی از قاعدگی و نفخ می توانید از این روغن  به عنوان 
مرهم استفاده کنید. می توانید مقداری ازاین روغن را روی دستمالی تمیز و یا 

گاز استریل ریخته و روی شکم تان قرار دهید. 
برای افزایش تاثیرگذاری این مرهم می توانید یک بطری حاوی 

آب گرم و یا کوسن گرم را روی آن بگذارید و به مدت یک ساعت دراز بکشید.
 روغن کرچک دوست پوست های خشک

روغن کرچک سرشار از اسیدهای چرب امگا9، امگا۶ و ویتامین E است. تمام این 
مواد در ترکیب بیشتر محصولات آرایشی-بهداشتی مانند کرم های مرطوب کننده 

وجود دارند. 
روغن کرچک خاصیت نرم کنندگی دارد و التیام بخش است. این روغن باعث تنظیم 
pH پوست می شود و حالت اسیدی آن را کاهش می دهد. به این ترتیب می توانید از 

آن برای پوست های آکنه دار استفاده کنید. 
تکثیر  امکان  باشد،  پایین  پوست  اسیدی  حالت  که  زمانی  باشید  داشته  توجه 
باکتری های بیماری زا کاهش پیدا می کند. از این روغن برای بهبود خشکی پوست، 

اگزما و پسوریازیس نیز استفاده می شود. 
اگر آکنه دارید بهتر است با احتیاط از این روغن استفاده کنید. می توانید این روغن 

را به میزان کم روی جوش ها بزنید.
روش استفاده

قبل از خواب این روغن را روی پوست صورت و یا دست ها، زانوها و آرنج ها که بیشتر 
خشک می شوند بزنید.

علاوه بر این می توانید از آن به عنوان کرم دور چشم و برای مقابله با گودی زیر 
چشم استفاده کنید.

استفاده از این روغن برای نرم کردن پینه دست و پا نیز توصیه می شود.
 روغن کرچک برای داشتن موها، ناخن ها و مژه های سالم

روغن کرچک حاوی ویتامین E و مواد معدنی است و به همین دلیل باعث تقویت 
موها، مژه ها و ناخن ها می شود. 

در صورتی که دچار ریزش مو شده اید می توانید از این روغن به عنوان ماسک 
استفاده کنید تا رشد مجدد موها با سرعت بیشتری صورت بگیرد. 

افزایش  بر  تا علاوه  زیتون مخلوط کنید  با روغن  را  این روغن  بهتر است  البته 
ویتامین های آن، حالت چسبندگی آن کمتر شود.

 برای تقویت موها
بهتر است شب ها مقداری از این روغن را به نوک انگشت ها زده و پوست سرتان را 

ماساژ دهید تا جریان خون در رگ های موجود در کف سر افزایش پیدا کند. 
سپس موهایتان را با حوله ببندید و تمام شب روغن را روی سرتان نگه دارید. صبح، 

موها را با شامپوی روزانه خود شستشو دهید. 
لازم است که این کار را به مدت چهار هفته و هر روز و یا هر دو روز یکبار تکرار 
کنید. سپس سه هفته به موهایتان استراحت دهید تا پوست سرتان به آن عادت نکند. 
اگر ریزش مویتان متوقف نشد )البته منظورمان ریزش موی غیر ارثی و بر اثر استرس 

و غیره است( می توانید یک دوره ی دیگر از این روغن استفاده کنید.
 برای تقویت ناخن ها

روغن کرچک باعث افزایش استحکام ناخن ها می شود. داخل یک نعلبکی، مقداری 
روغن کرچک بریزید و انگشت هایتان را به مدت ۱0 دقیقه داخل 
این روغن قرار دهید. هر هفته یکبار این کار را انجام دهید. 
می توانید به روغن تان چند قطره لیموترش نیز اضافه کنید.

 برای تقویت و رشد مژه ها
روغن کرچک به دلیل داشتن ویتامین ها و مواد معدنی 
باعث تقویت و رشد مژه ها نیز می شود. می توانید 
را  ریمل  ظرف خالی 
آن  داخل  و  شسته 
کرچک  روغن  با  را 
پر کنید. هر شب مقداری 
برس  به کمک  را  روغن  این  از 
ریمل به مژه هایتان بزنید 
تمام  دهید  اجازه  و 
شب روی مژه ها 
با  صبح  بماند. 
کن،  شیرپاک 

مژه هایتان را تمیز کنید.
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تحقیقات صورت گرفته توسط محققان انگلیس نشان می دهد، دندان گونه ای 
صدف کوهی گوی سبقت را از تار عنکبوت ربوده و عنوان قوی ترین و محکم ترین 

ماده طبیعی جهان را از آن خود کرده است.
 ابریشم عنکبوت یکی از محکم ترین الیاف طبیعی در طبیعت محسوب می شود؛ تار 
عنکبوت به نرمی ابریشم و سختی فولاد است و گفته می شود که پنج برابر فولاد قدرت دارد.

قدرتمندترین نمونه ابریشم عنکبوت که تاکنون شناسایی شده است، مربوط به عنکبوت 
درختی داروین است که تارهایی ۱0 برابر محکم تر از کولار می تند.

اما محققان دانشگاه ساوت هاپمتون موفق به شناسایی رقیب جدی برای ابریشم عنکبوت 
شده اند؛ دندان گونه ای صدف کوهی موسوم به patella vulgate حتی سخت تر از کولار و 

قویتر از ابریشم عنکبوت است.
»آسا باربر« سرپرست تیم تحقیقاتی تأکید کرد: صدف کوهی )Limpet( نوعی حلزون 
کوچک است که در اقیانوس تا اعماق تاریک دره ها زندگی می کند؛ بررسی ها نشان می دهد، 

دندان های این موجود ۱0 درصد محکم تر از تار عنکبوت است.
محققان نمونه دندان این موجود را در زیر میکروسکوپ مورد بررسی قرار داده و دریافتند، 

طول دندان یک میلیمتر است.
رمز قدرت دندان صدف کوهی در اندازه ساختار فیبری آن نهفته است؛ الیاف کامپوزیتی 
دندان این موجود هزار برابر نازک تر از نانوالیاف ساخت بشر هستند که در هواپیما، جلیقه 
ضدگلوله و قاب دوچرخه استفاده می شوند؛ ترکیب بیولوژیکی دندان صدف کوهی، مخلوطی 

از اکسیدآهن معدنی گوتیت و کیتین است که مانند پلاستیک طبیعی عمل می کند.

پنگوئن ها فقط طعم شور و ترش را می فهمند!

رابطه خواب خوب در جوانی و تقویت حافظه در دوران پیری
پژوهشگران  توسط  گرفته  صورت  تحقیقات 
آمریکایی نشان می دهد، کیفیت خواب در دوران 
جوانی و میانسالی به تقویت حافظه و یادگیری در 

دوران سالمندی کمک می کند.
خواب عمیق بخصوص در دوره جوانی به بازیابی تجربیات 
و خاطرات در طول روز کمک می کند؛ همچنین در دوره 
میانسالی، خواب بعداز ظهر از کند شدن عملکرد حافظه 
جلوگیری می کند؛ اما در دوره سالمندی، افراد در طول شب 
بارها از خواب بیدار شده و خواب عمیق کمتری را تجربه 
می کنند. محققان آزمایشگاه علوم اعصاب خواب و شناخت 
دانشگاه بیلور، ارتباط بین کیفیت خواب در سنین جوانی با 

تقویت حافظه در سنین پس از 70 سالگی را مورد بررسی 
قرار دادند. محققان حدود 200 پژوهش درخصوص خواب 
و عملکرد روانی از سال ۱9۶7 را مورد بررسی مجدد قرار 
دادند؛ شرکت کنندگان ۱۸ تا 29 سال در گروه جوانان، ۳0 
تا ۶0 سال در گروه میانسالان و بالای ۶0 سال در گروه 
سالمندان دسته بندی شدند. ساعات خواب شبانه، مدت 
زمان به خواب رفتن و تعداد دفعات بیدار شدن در طول 
خواب شبانه مورد بررسی قرار گرفت که نشان می دهد، 
بر  خواب مناسب و کافی دوران کودکی و جوانی علاوه 
تقویت  بسزایی در  نقش  و روح،  قلب  به سلامت  کمک 
حافظه و عملکرد شناختی در دوران کهنسالی ایفا می کند. 

مورچه ها در لانه خود توالت عمومی دارند!

تلاش دانشمندان برای درمان آسم  با کشف 34 ژن مؤثر در بروز بیماری

نتایج تحقیقات جدید دانشمندان آلمانی حاکی از آن 
است که مورچه ها در لانه های خود مناطق خاصی را به 

عنوان توالت دارند.
 محققان دانشگاه رگنسبورگ آلمان با بررسی لانه های 
مورچه ها دریافتند آن ها از گوشه های لانه خود به عنوان توالت 

استفاده می کنند.
محققان برای تعیین این که تکه های قهوه ای مشاهده شده 
در لانه مورچه ها بخشی از ضایعات آن هاست یا خیر، به این 
موجودات که در لانه هایی از جنس گچ سفید زندگی می کردند، 

غذاهای رنگی قرمز و آبی دادند.
محققان دریافتند که یک یا دو گوشه از لانه از ضایعات یک 
رنگ پر می شد. آن ها همچنین دریافتند که این ضایعات در 

هیچ نقطه دیگری از لانه وجود نداشته و احتمالا مورچه ها تنها 
از این مناطق به عنوان توالت استفاده می کنند.

این دانشمندان همچنین دریافتند که مورچه ها در هر 
منطقه ای این کار را انجام نداده بلکه تقریبا همه آن ها توالتشان 

را در گوشه ها بنا می کنند.
دکتر تومر ساسکز، رهبر این تحقیق گفت: برای مورچه ها 
که مانند انسان دارای جوامع متراکم هستند، بهداشت مشکل 
بسیار بزرگی است. مورچه ها معمولا لانه خود را بسیار تمیز نگه 
می دارند و اغلب زباله های خطرناک مانند بقایای غذا و اجساد 

را دور می اندازند.
محققان هنوز کاملا مطمئن نیستند چرا مورچه ها این کار 
را انجام می دهند، اما بر این گمانند که شاید این ضایعات روی 

هم انباشته شده برای آن ها سودی داشته باشد. برخی حشرات 
از ضایعات خود برای دفاع، به عنوان مواد ساختمانی، کود برای 
محصولات خود و همچنین نشانه گذاری استفاده می کنند. 
ممکن است این توالت ها نیز باغچه هایی برای محصولات یا 

حتی ذخیره گاه هایی برای مواد غذایی ارزشمند باشد.

دانشمندان دانشگاه امپریال کالج لندن در دستاوردی 
برای توسعه  را  مهم در علم ژنتیک که می تواند راه 
داروهای آسم و سایر حساسیت ها هموار کند، 34 ژن 
را شناسایی کرده اند که افراد را مستعد ابتلا به آلرژی 

می کنند.
این ژنها می توانند در آینده به عنوان اهداف دارویی جدید 

مورد استفاده قرار بگیرند.
سالانه تعداد زیادی از کودکان به آسم مبتلا شده و افراد 

بسیاری در جهان با انواع آلرژی درگیر هستند.
تحقیقات جدید که توسط محققان امپریال کالج لندن و طی 

یک دهه اخیر انجام شده، از روشهای جدید برای بررسی ژنهای 
درون سیستم ایمنی انسان استفاده کرده  است.

دانشمندان ژنهایی را هدف قرار داده اند که پادتن دخیل در 
تحریک واکنش های حساسیت زا را تنظیم می کنند.

اکنون   )Immunoglobulin E( ای  پادتن  اگرچه 
شناخته شده است، ژنهای کنترلگر آن تاکنون شناسایی نشده 

بودند.
این کشف به ایجاد فرآیندی برای خاموش کردن این ژنها با 

استفاده از دارو می پردازد.
فرآیند  توسط  که  دارد  تمرکز  ژنهایی  بر  پژوهش  این 

متیلاسیون تغییر کرده و خاموش می شوند. سلول های سفید 
خون در خانواده های انگلیسی مبتلا به آسم برای مقایسه 
سطوح متیلاسیون و میزان پادتن درون خون مورد بررسی 

قرار گرفت.
دانشمندان دریافتند که ارتباط محکمی بین پادتن و نرخ 
پایین متیلاسیون در ۳4 ژن وجود دارد. آزمایشات تائید کرد 
که همه این ۳4 ژن در افراد مبتلا به آسم دارای سطوح بالای 

پادتن از فعالیت بیشتری برخوردار بودند.
اگر بتوان این ژنها را با استفاده از دارو فعال کرد، سطوح پادتن 

کاهش یافته و حساسیت ها بطور مؤثری درمان خواهند شد.

عرضه یک ساعت هوشمند و متفاوت جدید

در سال های اخیر، کمپانی های بسیاری به تولید و عرضه ساعت های هوشمند 
پرداخته اند اما در این میان Neptune Duo می تواند ساعت متفاوتی باشد.

ساعت های هوشمند، یکی از گجت های متفاوتی هستند که در سال های اخیر به بازار 
فناوری ارائه شده و نگاه های بسیاری را به خود جلب کرده اند. ساعت های هوشمند با 
هدف جایگزینی اسمارت فون ها پا به عرصه فناوری گذاشته اند. از قابلیت های ساعت های 
هوشمند می توان به عدم خروج اسمارت فون از جیب و مشاهده تماس یا پیامک ها اشاره 
کرد و تنها با روشن کردن صفحه اسمارت واچ به سادگی می توان از تمامی نوتیفیکشن ها 

اطلاع پیدا کرد.
 از قابلیت های  Neptune می توان به مواردی مانند صفحه نمایشی بزرگتر نسبت به 
 LTE ، WiFi سایر اسمارت واچ ها، برخورداری از اندروید آبنبات چوبی، اتصال به سیستم
Bluetooth, NFC, GPS ، و همچنین صفحه نمایش 2.4 اینچی خمیده اشاره کرد. 
ساعت این دستگاه هاب نپتون خوانده می شود که از یک پردازنده 4 هسته ای نیز تشکیل 

شده است.
 اما از موارد ضعف اسمارت واچ ها که در این ساعت نیز دیده می شود می توان به عمر 
کوتاه باتری و همچنین قیمت نسبتا بالای آنها اشاره کرد. این دستگاه از ریموت دیگری نیز 
تشکیل شده که همانند یک نمایشگر عمل کرده و با اتصال به گجت پوشیدنی می توان ساده 

تر از  امکانات ساعت هوشمند مانند استفاده از دوربین و ... بهره مند شد.

قوی ترین ماده طبیعی جهان

نتایج یک پژوهش جدید بر روی پنگوئن ها نشان 
داده که این موجودات طی دوره های تکاملی، سه 
طعم از پنج طعم اصلی قابل درک برای مهره داران 
پایه را از دست داده و تنها طعم های شور و ترش 

را درک می کنند.
محققان دانشگاه میشیگان بر این باورند که تغییرات 
آب وهوایی طی 20 میلیون سال باعث شده این موجودات 
نتوانند طعم های شیرین، تلخ و خوشمزه – مرتبط با طعم 

گوشت – را حس کنند.
به گفته محققان، ژن های پنگوئن ها پس از آنکه دمای 
سرد قطبی با درک طعم ها تداخل پیدا کرد، از بین رفتند.

می کنند،  تغذیه  ماهی  از  پنگوئن ها  که  آنجایی  از 
فقدان طعم اومامی یا خوشمزه بسیار گیج کننده بوده و 

دانشمندان را سردرگم کرده است.
مهره داران معمولا قادر به درک پنج طعم پایه شیرین، 
شور، ترش، تلخ و خوشمزه هستند. در ۱5 سال گذشته، 
پیشرفت های انجام شده در درک مبنای مولکولی طعم ها، 
راه را برای استنباط قابلیت های چشایی از طریق داده های 
ژنتیکی بدست آمده توسط بررسی ژن های گیرنده طعم 

هموار کرده است.

چشایی  حس  از  پستانداران  با  مقایسه  در  پرندگان 
ضعیف تری برخوردارند، زیرا غدد چشایی کمتری روی 
برای  دندان  فاقد  همچنین  و  داشته  وجود  آن ها  زبان 

جویدن غذا هستند.
تحقیقات ژنتیکی پیشین نشان داد که ژن گیرنده طعم 
شیرین در ژنوم همه پرندگان بررسی شده تا به امروز غایب 
 BGI بوده است. این پژوهش به درخواست موسسه ژنومی
در چین انجام شد. در آنجا دانشمندان به تعیین توالی 
ژنوم پنگوئن های آدلی و امپراطور پرداخته و نتوانسته 

بودند برخی ژنهای چشایی را شناسایی کنند.
آن ها از دانشمندان آمریکایی خواستند تا در تعیین 
اینکه آیا ژنهای غایب در نتیجه توالی غلط رخ داده یا اینکه 

در نتیجه تکامل از بین رفته اند، به آن ها کمک کنند.
محققان دانشگاه میشیگان به بررسی دقیق تر داده های 
پنگوئن های آدلی و امپراطور و همچنین هشت پرنده غیر 
پنگوئن از گونه های نزدیک پرداختند. آن ها همچنین ژنوم 
۱4 گونه پرنده غیر پنگوئن دیگر را نیز مورد بررسی قرار 
دادند.محققان دریافتند، هر پنج گونه پنگوئن فاقد ژن های 
کاربردی برای گیرنده های طعم شیرین، تلخ و خوشمزه 
هستند. در پنگوئن های آدلی و امپراطور ژن های گیرنده 

طعم های تلخ و خوشمزه به شبه ژن تبدیل شده اند که فاقد 
توانایی رمزگشایی پروتئین  هستند. شبه ژن ها اغلب در 

نتیجه تجمع جهش های متعدد شکل می گیرند.
این در حالیست که همه پرندگان غیر پنگوئن مورد 
مرغ مگس خوار،  فنچ،  ماهیخوار،  مرغ  از جمله  بررسی 
طوطی، شاهین، مرغ و مرغابی وحشی از ژن مرتبط با غدد 
چشایی خوشمزه و تلخ برخوردار هستند، اما گیرنده طعم 

شیرین در آن ها وجود ندارد.
در نتیجه این بررسی ها، محققان دریافتند که پنگوئن ها 

هر سه طعم را از دست داده اند.
این موجودات حدود ۶0 میلیون سال پیش از مرغ های 
دریایی جدا شده و گروه های اصلی پنگوئن ها حدود 2۳ 
فقدان حس  یکدیگر جدا شدند.  از  قبل  سال  میلیون 
چشایی احتمالا طی یک دوره ۳7 میلیون ساله رخ داده 
که شامل دوره های سرد شدن چشمگیر هوا در قطب 

جنوب بوده است.
توسط گیرنده های چشایی  حس چشایی مهره داران 
موجود در غدد چشایی روی سطح زبان و بخش های دیگر 
دهان فعالیت می کند. زبان انسان از چند هزار غده چشایی 

برخوردار است. 

مزایا و معایب پستانک از دیدگاه متخصصان 
شاید مکیدن پستانک برای کودک آرامش بخش باشد اما در کنار آن عوارضی 

برای فک و دندان دارد. 
بیشتر والدین برای ساکت کردن شیرخواری که ناآرام است، در دهانش پستانک 
می گذارند اما تحقیقات متعددی نشان داده که وقتی پستانک در دهان کودک است، 
فهمیدن احساسات و نیازهایش سخت می شود و این موضوع روی رابطه مادر و فرزند 
نیز اثر منفی می گذارد. تحقیقات پژوهشگران آمریکا به تازگی نشان داده است که نا آرامی  
کودک نه تنها نوعی تلاش برای فهماندن نیازش به والدین است، بلکه می تواند به رشد 
روانی او نیز کمک  کند.  با متخصصصان در این باره گفت وگو کردیم و از آنها خواستیم 

درباره مزایا و معایب استفاده از پستانک برایمان بگویند.
پستانک علیه احساسات کودک

دکتر کتایون خوشابی، فوق تخصص روا ن پزشکی اطفال و عضو هیئت علمی 
 دانشگاه علوم بهزیستی و توانبخشی

به نظر می رسد استفاده از پستانک یا »گول زنک«، برای رسیدن به آرامش کمکی به 
کودک نمی کند. در یک سال اول که کودک بیشتر نیازهایش را از طریق تماس دهانی 
ارضا می کند، آغوش و سینه مادر جایگاه ویژه ای برایش دارد و این وسیله به هیچ وجه 
جای آغوش مادر را نمی گیرد. ارتباط عاطفی از طریق تماس پوست به پوست آغاز می شود.

در ساعت های اولیه برای تقویت این رابطه یا شکل گیری حس وابستگی، نوزاد را در 
آغوش مادر می گذارند. به تدریج احساس دلبستگی شیرخوار به مادر در ماه های اول بیشتر 
می شود و هر چه مادر به نیازهای کودک بیشتر پاسخ دهد، حس دلبستگی امن در 
نوزاد بیشتر تقویت خواهد شد و به کمک آن یاد می گیرد دنیا جای امنی است. یک 
مادر باهوش بعد از ۳ ماه می تواند نوع گریه فرزندش را تشخیص دهد. اگر در سال اول با 
شنیدن این گریه ها نوزادش را در آغوش بگیرد و به او پاسخ مناسب دهد، حس دلبستگی 
امن در او شکل می گیرد اما اگر وسایلی مثل پستانک مانع تماس فیزیکی مادر و فرزند 
شود، این حس به درستی شکل نخواهدگرفت. پستانک شاید در لحظه باعث آرامش 
کودک شود اما در درازمدت جلوی شکل گیری درست حس دلبستگی او را می گیرد و از 
نظر روانی برای کودک مشکل ساز می شود. مادر کودکی که به شدت بی تابی و بی قراری 
می کند، می تواند هرازگاهی از پستانک استفاده کند اما ترک عادت مکیدن پستانک نیز 

کار سختی است و گذراندن دوره سختی را به شیرخوار و مادر تحمیل می کند.
نگاه متخصص دندان پزشکی کودکان، دکتر احمد جعفری، دانشیار دانشگاه 

علوم پزشکی تهران
مکیدن شست دست، از پستانک بدتر است

شاید مکیدن پستانک برای کودک آرامش بخش باشد اما در کنار آن عوارضی برای فک 
و دندان دارد. پستانک های معمولی، مخصوصا اگر طولانی مدت استفاده شوند، می توانند 
فک و دندان های بالا را به سمت بیرون و فک پایین و دندان ها را به سمت داخل حرکت 
دهند و عامل بروز نوعی ناهنجاری فک و دندان باشند. اگر مادری به فرزندش پستانک داده 
و حالا متوجه این ناهنجاری شده، بهترین کار این است که سریع تر پستانک را از فرزندش 
بگیرد زیرا با افتادن دندان های شیری، امکان اصلاح وجود دارد اما اگر پستانک طولانی مدت 
استفاده شود، ممکن است تغییرات شدید به دنبال داشته باشد و حتی با ریزش دندان های 
شیری و رویش دندان های دائمی  تغییرات به وجود آمده باقی بماند و درنهایت به ارتودنسی 
نیاز شود. برخی مادر ها پستانک را از کودک می گیرند و انگشت شست را جایگزین آن 
می کنند. این عادت بسیار بدتر از پستانک مکیدن است. راه ساده برای ترک دادن کودکی 
که پستانک می خورد این است که او را به مغازه اسباب بازی فروشی ببرید تا پستانکش را با 
اسباب بازی موردعلاقه اش عوض کند. به این ترتیب می فهمد پستانک را برای همیشه از 
دست داده و برای آرام شدن با اسباب بازی اش بازی می کند اما اگر به هر دلیل نمی توانید 
عادت مکیدن پستانک را ترک دهید، بهتر است از پستانک های ارتودنسی استفاده کنید 

که حجم زیادی را در دهان نمی گیرد و نرم تر است 
کمتری  عوارض  دارد.و 

شنبه -دوم اسفند ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3662



 7 نکته مهم در مورد مثبت اندیشی 
که باید بدانید

مثبت اندیش�ی را برخی همان خوش بینی معنا کرده ان�د و بعضی نیز آن را با 
فرستادن یا گرفتن انرژی مثبت هم  معنا دانس�ته اند. فارغ از اینکه واژه  انرژی 

مثبت، به رغم رواجش، ناظر به معنای دقیقی نیست.
مثبت اندیشی یکی از اصطلاحات نو پدید در گستره  اصطلاحات امروزی هاست. برخی 
آن را همان خوش بینی معنا کرده اند و بعضی نیز آن را با فرستادن یا گرفتن انرژی مثبت 
هم معنا دانسته اند. )فارغ از اینکه واژه  انرژی مثبت، به رغم رواجش، ناظر به معنای دقیقی 
نیست.( گروهی نیز جنبه ای فعالانه به آن داده  و مثبت اندیشی را خلاقیت دانسته اند. به نظر 
می رسد مثبت اندیشی قبل از اینکه تعریف شود باید از آنچه که نیست تمییز داده شود. 
به تعبیری باید مشخص شود مثبت اندیشی با چه چیزهایی اشتباه گرفته می شود. 7 نکته 

در این باره گفتنی است.
یکم :

مثبت اندیشی، اعتماد نامشروط نیست. آن روی سکه  اعتماد نامشروط ، بدبینی است. 
هنر آن است که به دزدان، اعتماد نکنی و از آن سو یاران موافق را با بی اعتمادی نرنجانی و 
چراغ های رابطه را تاریک نکنی. یادمان باشد این روزها گاوصندوق ها را هم می دزدند و از 

آن طرف بهترین دوستان هم سر هیچ و پوچ از دست می روند.
دوم : 

مثبت اندیشی، زبان بازی و قربان  صدقه های مفت و بی وجه نیست.
سوم :

مثبت اندیشی، گریز از تعارض و پرهیز از انتقاد و اعتراض نیست. قرار نیست به قیمت گذار 
از باورهایمان، در صلح با جهان باشیم و واقعیت ها را نبینیم. دوستی داشتم که از گورستان 
می گریخت و در ترحیم نزدیکانش شرکت نمی کرد. علت را که از او پرسیدیم گفت این 

کارها با مثبت اندیشی جور نمی آید.
چهارم :

مثبت اندیشی، عشق ورزیدن بی حساب و کتاب نیست. آدمی توان این را ندارد که تاوان 
عاشقی های بی حسابش را پس دهد. ظرفیت آدمی برای جاگذاشته شدن پیش این و آن 

محدود است.
پنجم :

مثبت اندیشی، پناه بردن به دارو ها و مواد شادی آور نیست. شادی های مصنوعی، احساسات 
و باورهای انسان را غیر واقعی می کنند.

ششم :
مثبت اندیشی، هیچ انگاری جهان نیست. کس��ی که مال دنیا را چرک دست می داند و 
سرخوش از بی توجهی به جهان و هر چه در اوست می شود، گاهی به دست روزگار بازی 

می خورد. این روزها دنیا را مدیریت بیشتری لازم است.
هفتم : مثبت اندیشی، در حال زیستن و بی توجهی به فردا نیست. دم غنیمت شمری 

البته هنر بزرگی است به شرط آنکه فردا، تاوانش نباشد!

زمانی که نوزادی پا به این جهان می گذارد از سوی آفریننده ی خود به مهر 
مادر و پناه پدری سپرده می شود که فرزند را از جان شیرین دوست تر می دارند؛ 
آفریننده یی که فطرت آدمی را چنان سرشته که دوستیِ فرزند از آن جداشدنی 
نیست. این دوستی چنان است که در چارچوب سنت های الهی ابزاری برای آزمودن 

بشر تعیین شده است.
 با وجود این دوستی فطری، گاهی پدران و مادران به جای نوازش، دست به آزار فرزندان خود 

می گشایند و پناه امن خانه را شکنجه گاهی تحمل ناپذیر برای کودکان می سازند. 
به بیانی دیگر، در شرایطی که به دلیل بسیاری از معضلات و آسیب های اجتماعی، زمینه های 
گوناگونی برای بروز خشونت علیه کودکان وجود دارد، کودک آزاری بدست پدران و مادران 
پدیده یی است که تنها پناهگاه امن کودکان را از آنان می گیرد و به باور برخی ناظران آنان را 
به »بی گناهانِ مادام العمر محکوم« تبدیل می کند. با وجود نهادینگی آسیبی چون خشونت 
علیه کودکان در بسیاری از جامعه ها )حتی جوامع غربی(، بیشترین موارد کودک آزاری به 
دست پدران و مادران صورت می گیرد. بنا بر اعلام یکی از مسوولان بهزیستی کشور نزدیک به 
۸0 درصد از موارد کودک آزاری به دست والدین انجام شده است. کودک آزاری عبارت است از 
هرگونه فعل یا ترک فعلی که باعث آزار روحی و جسمی و ایجاد آثار ماندگار در وجود یک کودک 
شود. برخی از این آثار می تواند مخفی باشد و والدین متوجه آن نباشند. ممانعت از حاضر شدن 

در کلاس درس، محروم کردن وی از غذا، حبس در حمام یا زیر زمین، اشکال مخفی کودک 
آزاری است؛ اما محبت زیاد و افراطی به فرزندان نوعی کودک آزاری تلقی می شود، چرا که این 
گونه رفتار ها باعث سلب آزادی کودک می شود و چه بسا والدینی که با رفتارهای حمایت گونه 
خود موجبات آزار و اذیت کودکشان را فراهم می کنند و خود از این موضوع غافلند. مجموعه 
رفتار ها یا گفتارهایی که انجام دادن یا انجام ندادنشان باعث وارد شدن نوعی آسیب عاطفی، 
فیزیکی به کودک شود و این احساس را در او به وجود آورد که خوب و دوست داشتنی و مورد 
احترام نیست و ناخواسته است، کودک آزاری است که اغلب والدین این رفتار ها را به صورت 

ناخودآگاه انجام می دهند.
انواع کودک آزاری

 کودک آزاری جسمی: کودکی که یک بار یا به دفعات مورد ضرب و شتم، آزار و شکنجۀ 
عمدی قرار می گیرد و عبارتست از حملۀ فیزیکی به کودک، بطوری که می تواند موجب درد، 
بریدگی، کبودی، شکستگی استخوانی، و سایر جراحات و یا حتی مرگ کودک گردد. اشکال 
مختلف کودک آزاری جسمی شامل: شلاق زدن، بستن کودک، کوبیدن به دیوار، سوزاندن با آب 
جوش یا مایعات داغ و تکان دادن شدید می باشد. کودک آزاری عاطفی: هرگونه رفتار نامناسبی 
که بر عملکرد رفتاری، شناختی، عاطفی و جسمی کودک تأثیر منفی داشته باشد همانند آزارهای 
کلامی و غیر کلامی، سرزنش یا تحقیر، ناسزا گفتن، مسخره کردن، دست انداختن، مقررات و 

کنترل شدید و نامعقول، ترساندن مکرر کودک از تنبیه سخت بدنی، انتظارات و برخوردهای 
نامتناسب با سن و سال کودک، به خدمت گرفتن کودک در جهت ارضاء نیازهای عاطفی خود 
. پاسخ های رفتاری غیر قابل پیش بینی والدین که باعث بی ثباتی و دگرگونی شناختی کودک 
شود. کودک آزاری ناشی از غفلت و مسامحه: عبارتست از عدم مراقبت و علاقمندی به کودک 
شامل محرومیت از نیازهای اساسی همانندغذا، پوشاک و محرومیت از اقداماتی که جهت رشد 
و نمو طبیعی کودک نیاز هست و یا کودک را در معرض خطر قراردادن ) مانند رها نمودن بچه 
بدون مراقبت (. مسامحه یا غفلت، بصورت عدم مراقبت کافی جسمانی و بهداشتی و عدم تأمین 
نیازهای روحی، هیجانی و آموزش کودک، ترک و به حال خود رها کردن کودک، فقدان محبت 
کافی، صحبت نکردن با کودک، عدم رسیدگی به وضعیت تحصیلی و بی توجهی به ترک مدرسه 
و کودک را در معرض خطراتی چون سرما و گرما قرار دادن؛ می باشد. به طور کلی ناتوانی یا 
غافل ماندن والدین از توجه و رسیدگی به نیازهای هیجانی و عاطفی کودک، مسامحۀ عاطفی 

نامیده می شود.
کودک آزاری چه زیان هایی برای کودکان دارد؟

روابط اولیه کودکان و بزرگسالان عامل شکل گیری شخصیت، اعتماد، مسئولیت پذیری 
کودکان و شناخت جهان و انسان است،اگر این رابطه به ضرر کودک باشد و حمایتی از جانب 
بزرگسالان برای کودکان وجود نداشته باشد، منجر به آسیب پذیری ذهنی کودکان، غیر قابل 

اعتماد بودن دنیا از دید کودکان و آسیب پذیری آنها در برابر هر تجربه از زندگی می شود.
 اغلب کودکانی که به صورت مداوم مورد آزار قرار می گیرند، به ناچار خود را با شرایط 
آزار دهنده وفق می دهند که آسیب عمیق و دراز مدت در شخصیت کودکان دارد و منجر به 
افسردگی، عدم اعتماد به نفس و نبود نگاه مثبت به دنیا می شود، اما اگر آزار و اذیت حادثه ای 
باشد بنابر سن کودک آثار متفاوتی بر جای می گذارد. بررسی های انجام شده نشان می دهد 
بسیاری از کودکانی که در دوران کودکی قربانی آزار و بدرفتاری بوده اند، در بزرگسالی خود به 

آزار کودکان پرداخته اند و این بزرگ ترین زیان کودک آزاری است که سبب تداوم آن می شود.
  شناسایی علت کودک آزاری

کودک آزاری مانند هر رفتار دیگری علتی دارد، اگر ما بخواهیم کودک آزاری را از بین ببریم 
باید سعی کنیم زیر ساخت های اجتماعی این امر را اصلاح کنیم. به این معنا که به جای پاک 
کردن صورت مساله، آن را ریشه یابی کرده و علت را دریابیم و با برطرف کردن آن، کودک آزاری 
را کاهش دهیم. ممکن است برخی از مشکلات را نتوانیم از بین ببریم، در آن صورت پذیرفتن آن 
بهتر از آزار دادن کودکان است. فراموش نکنیم که اشکالی ندارد از دیگران کمک بگیریم، کمک 
گرفتن و مشورت کردن نشانه هوشیاری و آگاهی است، نه ناتوانی. برای کاهش مشکلات خود 

می توانیم از مراکز مشاوره حضوری، تلفنی، سازمان های غیر دولتی و افراد آگاه کمک بگیریم.
 پیشگیری کنیم 

پیشگیری همیشه بهتر، آسان تر و سریع تر از درمان است. برای پیشگیری از کودک آزاری 
می توانیم از راهکارهای ساده استفاده کنیم. دقت در ازدواج و تشکیل خانواده، خودداری از 
ازدواج های تحمیلی، ناشناخته، شتاب زده و ازدواج در سنین پایین، توجه به تنظیم خانواده و 
تعداد مناسب فرزندان، افزایش آگاهی خود در زمینه پرورش فرزندان و شیوه های مناسب رفتار 
با آنان، پذیرش مسئولیت ها و انجام وظایف خود به عنوان پدر، مادر، معلم و سرپرست نسبت به 
کودکان، آشنایی با حقوق و نیازهای اساسی کودکان. با توجه به سلامت جسمی و روانی خود و 
کاهش فشارهای عصبی و مشکلات رفتاری که سبب کودک آزاری می شود در   نهایت و شاید 
مهم تر از همه اینکه با تقویت روحیه می توانیم از کودکان و فرزندانمان حمایت هایی مناسب و 

بجا داشته باشیم. 

اجتماعی 6

آزار رساندن به فرشته ها

خواهان: آقای  حمید خردمند
نشانی: قم 19 دی میدان جهاد خدمات رایانه ای نیلوفر آبی

خوانده افراز: كلیه مالکین مشاعی بشرح پرونده ثبتی 
نشانی: مجهول المکان 

خواسته: افراز سهم مشاعی خواهان از پلاك 10254/24 اصلی بخش 1 قم 
نظریه)تصمیم( اداری

 93/11/16-1/28277 وارده  درخواست  طبق  افراز  خواهان  اینکه  به  نظر 
نموده و طبق صورتمجلس  را  از پلاك فوق  افراز سهمی مشاعی خود  درخواست 
 93/11/16  –  1/10/61873 نامه  و  آن  پیوست  نقشه  افراز93/11/29-1/30392 
شهرداری منطقه 1 قم كه با افراز سهم مشاعی  نامبرگان فوق موافقت نموده لذا با توجه 
به نامه های مذكور  و نقشه پیوست آن وگزارشات مندرج در پرونده  ثبتی طبق مفاد 
آئین نامه  قانون افراز  و فروش املاك مشاع با افراز  پلاك مذكور موافقت می شود و این 
رای  برابر ماده 2 قانون افراز مصوب سال 57 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر 

یک از شركا  در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض می باشد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت منطقه یک قم 

صورتجلسه افراز پلاک باقیمانده 10254/24 اصلی بخش یک ثبت قم
در اجرای دستور ذیل وارده های شماره 1/28277 مورخه 93/11/16  مبنی برافراز 
سهمی آقای حمید خردمند از پلاك شماره 10254/24 اصلی بخش یک ثبت قم 

جریان مالکیت آن به گزارش نماینده به این شرح می باشد:
مقدار 62121/2 سهم از سهمی بنیاد شهید انقلاب اسلامی بدون واسطه و با واسطه 
طبق اسناد شماره 38212 مورخ 78/8/10 و 36180 الی 36171 مورخ 77/12/27 و 
47934 مورخ 80/12/22 و 51561 مورخ 81/12/28 و 63151 مورخ 84/10/24 و 
52653 مورخ 82/1/23 و 63153 مورخ 84/10/24 و 52138 مورخ 81/12/10 
دفترخانه 14 قم و 120422 الی 120424 مورخ 81/11/2 دفترخانه 19 تهران و 
مورخ   142574 و   80/12/28 مورخ   142568 و   80/12/28 مورخ   142571
80/12/28 و 146854 مورخ 81/10/1 و 149008 مورخ 82/2/7 و 149833 مورخ 
82/4/19 و 149854 مورخ 82/4/24 و 152536 مورخ 82/11/15 و 152537 مورخ 
82/11/15 و 152673 مورخ 82/11/30  و 178206 مورخ 89/3/20 و 141586 
مورخ 81/10/12 دفتر خانه ی 18 و 5406 مورخ 81/10/7 و 13006 مورخ 85/7/17 
و 8452 مورخ 82/12/28 و 17663 مورخ 87/11/16 و 14282 مورخ 86/3/6 و 
7929 مورخ 82/10/11 دفترخانه 27 قم و 25127 مورخ 82/11/16 دفتر خانه ی 
مورخ  و 98755  مورخ 86/1/26   و 94404  مورخ 86/8/30   و 97016  قم   22
85/2/10  و 109078 مورخ 90/5/23 دفترخانه 5 قم و 108735 مورخ 84/12/28 
و 124275 مورخ 89/5/12 دفترخانه 7 قم و133666 مورخ 80/3/21 و 164003 
مورخ 88/7/6 دفترخانه 20 قم 271 مورخ 81/3/8 دفترخانه 29 قم و 4764 مورخ 
85/12/5 دفترخانه 31 قم و 73711 مورخ 77/12/25 دفترخانه 17 قم و 24679 
مورخ 87/4/4 دفترخانه 28 قم و 6644 مورخ 87/3/4 دفترخانه 44 قم و 13497 
مورخ 89/3/17 و 494 مورخ 84/11/10 و 14718 مورخ 89/7/17 دفترخانه 52 قم 
و 8177 مورخ 89/10/7 و 7793 مورخ 89/8/18 و 5840 مورخ 88/9/3 و 9104 
مورخ 90/2/26 و 8706 مورخ 80/12/21 و 8614 مورخ 89/12/3 و 3959 مورخ 
87/8/12 دفترخانه 55 قم و 1810 مورخ 90/7/14 دفترخانه ی 61 قم و 1357 مورخ 
89/11/2 دفترخانه 75 قم و 3725 و 3726 مورخ 89/12/28 دفترخانه 77 قم و 
1224 مورخ 89/5/9 دفترخانه 112 قم و 127467 مورخ 85/12/13 دفترخانه 8 قم 
و 2106 مورخ 79/11/15 و 2117 مورخ 79/11/23 و 2118 مورخ 79/11/23 و 
2138 مورخ 79/11/23 و 2140 مورخ 79/11/23 و 2307 مورخ 79/12/6 و 3756 
مورخ  و 6064  مورخ 80/7/29  و 5055  مورخ 80/8/8  و 5140  مورخ 80/4/11 
11/28/ 80 و 6526 مورخ 81/2/7 و 6669 مورخ 81/2/9 و 7422 مورخ 81/4/20 و 
8094 مورخ 81/7/8 و 8279 مورخ 81/7/29 و 8448 مورخ 81/8/15 و 10088 
مورخ 82/1/5 و 11545 مورخ 82/4/18 و 11548 مورخ 82/4/18 و 13513 مورخ 
82/9/29 و 13892 مورخ 82/10/15 و 15769 مورخ 83/3/12 و 16234 مورخ 
مورخ  و 16966  مورخ 83/6/10  و 16864  مورخ 83/4/17  و 16289   83/4/15
مورخ   18048 و   83/7/6 مورخ   17087 و   83/6/22 16979مورخ  و   83/6/22
مورخ  و 21762  مورخ 83/6/17  و 16933  مورخ 83/9/28  و 18098   83/9/14
مورخ  و 20201  مورخ 84/1/30  و 19951  مورخ 84/9/14  و 23166   84/6/16
84/2/12 و 20388 مورخ 84/2/31 و 21278 و 21279 و 21311 مورخ 84/5/19 
و 21280 مورخ 84/5/11 و 22677 مورخ 84/8/18 و 22369 مورخ 84/7/27 و 
21413 مورخ 84/5/18 و 24591 مورخ 84/11/11 و 24692 مورخ 84/11/16 و 
20761 مورخ 84/3/25 و 32764 مورخ 85/12/17 و 32666 مورخ 85/12/17 و 
29528 مورخ 85/7/5 و 25900 مورخ 85/1/14 و 27774 مورخ 85/4/10 و 26330 
مورخ 85/2/7 و 27057 مورخ 85/3/9 و 27775 مورخ 85/4/10 و 27056 مورخ 
85/3/9 و 27752 مورخ 85/4/17 و 30495 مورخ 85/9/8 و 32449 مورخ 85/12/5 
و 32547 مورخ 85/12/9 و 32548 مورخ 85/12/9 و 32760 مورخ 85/12/17 و 
32858 مورخ 85/12/20 و 32956 مورخ 85/12/23 و 39228 مورخ 86/9/12 و 
37890 مورخ 86/7/17 و 33801 مورخ 86/2/11 و 34958 مورخ 86/5/2 و 40778 
مورخ 11/14/ 86 و 40644 مورخ 86/11/9 و 39373 مورخ 86/9/14 و 39374 
مورخ 86/9/14 و 36490 مورخ 86/5/4 و 37739 مورخ 86/7/4 و 37481 مورخ 
86/6/25 و 37190 مورخ 86/6/12 و 3979 مورخ 86/8/3 و 38498 مورخ 86/8/13 
و 40039 مورخ 86/10/23 و 40040 مورخ 86/10/23 و 40344 مورخ 86/10/27 
و 41981 مورخ 86/12/27 و 42123 مورخ 87/1/14 و 43236 مورخ 87/2/21 و 
43281 مورخ 87 و 43288 مورخ 87/2/23 و 44347 مورخ 87/4/2 و 44849 مورخ 
مورخ   53559 و   87/10/4 مورخ   48510 و   87/9/13 مورخ   48015  87/3/28
مورخ  و 53352  مورخ 88/6/31  و 52288  مورخ 88/10/8  و 53580   88/10/8
88/9/22 و 58811 مورخ 89/12/10 و 56001 مورخ 89/4/13 و 56131 مورخ 
مورخ  و 58069  مورخ 89/7/29  و 57333  مورخ 89/7/29  و 57338   89/4/12
89/10/2 و 58070 مورخ 89/10/1 و 58197 مورخ 89/10/11 و 58513 مورخ 
89/11/6 و 58335 مورخ 89/10/22 و 58336 مورخ 89/10/25 و 58456 مورخ 
89/11/2 و 58465 مورخ 89/11/4 و 58629 مورخ 89/11/20 و 59273 مورخ 
90/1/30 و 59874 مورخ 90/3/19 و 58909 مورخ 90/3/21 و 59809 مورخ 
مورخ  و 60222   90/4/4 مورخ  و 60039   90/3/12 مورخ  و 59813   90/3/12
90/4/23 و 60470 مورخ 90/5/22 و 60661 مورخ 90/6/7 و 60664 مورخ 90/6/8 
و 60669 مورخ 90/6/8 و 60668 مورخ 90/6/8 و 60724 مورخ 90/6/14 و 60723 
مورخ 90/6/14 و 61144 مورخ 10/ 90/7 و 60781 مورخ 90/7/23 و 61234 مورخ 
مورخ   61371 و   90/8/8 مورخ   61372 و   90/7/26 مورخ   61233 و   90/7/26

90/8/19 و 61803 مورخ 90/9/21 , سند 73412 مورخه 1393/09/29 دفترخانه 
مورخ   62350 90/10/29و  مورخ   62292 90/10/26و  مورخ   62255 قم   24
90/11/05 و 62558 مورخ 90/11/24 و 62568 مورخ 90/11/24 و 62566 مورخ 
90/11/24 و 62527 مورخ 90/11/24و 62564 مورخ 90/11/25و 62874 مورخ 
90/12/13 و 62946 مورخ 90/12/16 و 62882 مورخ 90/12/16 و 62947 مورخ 
90/12/16 و 63058 مورخ 22/ 90/12 و 63033 مورخ 90/12/22 و 63125 مورخ 
90/12/26 و 63574 مورخ 91/02/19 و 63652 مورخ 91/02/24 و63644 مورخ 
91/02/24 و 63653 مورخ 91/02/24 و 63643 مورخ 91/02/24 و 63642 مورخ 
91/02/24 و 64834 مورخ 91/06/16 و 64835 مورخ 91/06/16 دفترخانه 24 قم 
و 150220 مورخ 90/12/22 دفترخانه 4 قم و 63022مورخ 90/2212 دفتر 24 قم 
و 120717 مورخ 90/12/18 دفتر 19 قم و 13719 و 13720 مورخ 91/6/11 دفتر 
40 قم و 5802 مورخ 90/12/27 دفتر 112 قم و 6314 مورخ 91/1/19 دفتر 77 قم 
و 20447 مورخ 90/11/9 دفتر 52 قم و 150507 مورخ 91/2/11 دفتر 4 قم به 
مؤسسه خیریه آل مرتضی )ع( نسبت به 8157 سهم و رضا آشتیانی عراقی نسبت به 
2167 سهم و مصطفی هیزجی نسبت به یک هزار سهم و حسن تکیه ای مطلق نسبت 
به 276 سهم و محمد رضا و حمید رضا حقیر ابراهیم آبادی بالمناصفه نسبت به 233 
سهم و عباس ابن علی و محمد سلمان نسب بجندی بالمناصفه نسبت به 170/35 
سهم و شركت تعاونی مسکن كاركنان جهاد كشاورزی قم نسبت به 483/25 سهم و 
نجاتعلی شجاعی راونجی نسبت به 171/29 سهم و حسین محمدی زاده نسبت به 
180 سهم كه سهم وی طبق سند 13769 مورخ 90/6/24 دفترخانه 36 قم دررهن 
بانک مسکن شعبه امام خمینی قم می باشد و حسن بختیاری نسبت به 104/5 سهم 
و مهدی نبی زاده نسبت به 104/5 سهم و مهری صادقی نسبت به 333 سهم و ید ا... 
عباسی نسبت به 153 سهم و حسین ادهمی نسبت به 200 سهم و كبری مقدم نسبت 
به 200 سهم و  هادی حاجی رحیمی نسبت به 200 سهم و فاطمه انواری و اصغر 
مهاجران هر یک نسبت به 100 سهم و كبری كرمی نسبت به 220 سهم و رضا 
نوربخش نسبت به 340 سهم و خداویردی محمدی نژادیان و علی ولیخانی و كریم 
عربی و علی طائب و سید علی اكبر عابدینی نژاد و فاطمه اكبری و حمید خردمند و 
ابراهیم خاوری مقدم و حسن ابراهیمی یزدی و صادق شهباز مؤمنی و محمود صیادی 
و حسین اسمعیلی بندیدی و زهرا اشعری و رحیم قاسم تبار و داود ذوالفقاری و عباس 
علی كرمانی و سید سعید رضویان و علی كریمی ثابت و معصومه مهدوی فر و محمد 
امین رشادی و حسین پشتوار و ابوالفضل غفاری و عبد ا... ملکیان و داود مسعودی پناه 
و زهرا راغب زاده و محمد ابرازه و سهراب جوزی و غلامعلی حاجی حسینی و سید علی 
اصغر علوی نژاد و حسین دهقانی و حسن رحیمی و منیر صداقی و عباس خوبان و 
عباس علی كرمانی و سید علم تقوی خصال و بیژن فرخی و تقی ادهمی و حسن 
استادی و اعظم رعیت زاده علی رضا قدسی پور و حسن سعیدی فر و مجتبی ساده و 
حسین توكلی مطلق و حسن دهشیری و هدایت علی مددی و طیبه دلیر و محمود 
رئوفی فرد و علی منصوری هر یک نسبت به 200 سهم كه مقدار یکصد سهم از سهمی 
ابراهیم خاوری مقدم طبق سند 54938 مورخ 89/1/19 دفترخانه 24 قم به وحید 
نکونام منتقل و مقدار یکصد سهم از سهمی حسن ابراهیمی یزدی و یکصد سهم از 
سهمی صادق شهبازی مؤمنی طبق اسناد 21825 مورخ 84/6/16 دفتر 24 قم و 491 
مورخ 86/1/27 دفتر 55 قم به بتول فاضلی و پریسا شهباز مومنی هر یک نسبت به 
100 سهم انتقال و سهمی سید علی اكبر عابدینی نژاد طبق سند 3802 مورخ 81/3/6 
دفتر 27 قم در رهن بانک ملت شعبه قم می باشد و مقدار 112/06 سهم از سهمی 
عباس علی كرمانی طبق اسناد 2101 مورخ85/9/27 دفتر 52 قم و 20910 مورخ 
90/5/18 دفتر 27 قم به شهرداری قم نسبت به 12/06 سهم و مجید فلاح نسبت به 
100 سهم منتقل و سهمی علی كریمی ثابت نیز طبق سند صلح خیاری 4945 مورخ 
85/12/28 دفترخانه 31 قم به آتنا و آناهیتا كریمی ثابت بالمناصفه صلح خیاری شده 
و مصالح مادام الحیات حق فسخ نسبت به كل مورد مصالحه دارا می باشد و یکصد سهم 
از سهمی عباس خوبان طبق سند 120453 مورخ 90/9/1 دفترخانه 19 قم به مهدی 
شاكری منتقل و حسین زنجانی و محمد علی آخوندزاده و روح ا... محمود آبادی 
بزچلوئی و ارشد صادقی اوچموش و بتول فاضلی و محمد قدسی پور و سید سعید 
جوادزاده كاشانی و محمد اشعری و سید جواد موسوی سیدانی و حسین الیاسی و 
ابوالفضل علی عسگری و محمد عرب نژاد و فاطمه عبادزاده و حسن سقامنش و حسین 
غفاری و  هادی سعیدی و محبوبه معانی و اكبر خوش گفتار و علی فراهانی و سمیه گلی 
و ابوالفضل اقبالیون و روح ا... آخوندی قمی و ابوالفضل خراسانی نیا و حسن كریمی باقر 
آبادی  هر یک نسبت به 180 سهم و هادی عزیززاده و محمد هادی فلاح زاده و عباس 
صادقیان و مهدی ملک زادگان و معصومه عسگریان مقدم و حمید جعفرنژاد هریک 
نسبت به 153 سهم و ابوالفضل بهمنی و مصطفی شریفات و محمد مهدی حیدری 
خراسانی بیدگلی و غلامحسین كریمی كهکی و سید علی موسوی كیا و محسن 
ذبایحی مقدم و روح ا... جعفری هر یک نسبت به 190 سهم و سید باقر افضلی و مجتبی 
رضوانی و عادل مولایی هر یک نسبت به 150 سهم و اصغر دوستی و نور علی اسلام 
پناه هر یک نسبت به 170 سهم و دانشگاه پیام نور قم نسبت به 2000 سهم و مجید 
آخوندزاده نسبت به 333 سهم و سید مرتضی حسینی نژاد و علیرضا ملکی و احمد رضا 
زاده و سید محمد مبینی و علی آهنین پنجه و طاهره كشاورزی و سید علی رضا 
رضویان هر یک نسبت به 171 سهم و مجتبی ساده و فرزانه اسلام پناه هریک نسبت 
به 50 سهم و محمد علی اسلام پناه ورضا عباسی  و روح ا... جعفری و محمد كاكائی و 
بتول فاضلی و فرخنده جان قربان و اكرم ساده و مرتضی جعفری و زهرا كرمانی مجرد 
و حسین دهقانی و محمد عسگری نیا و حسین قانونی و حسن عربی علی آباد و حسین 
پریشان و زهره محمد آقایی و سید حسین علوی زاده و ریحانه حسینی و مصطفی 
رجبی دهنوی و خدیجه بورونی و حسین موسوی و ناصر احمدی جبلی و فاطمه دین 
وفایی و محمد رضا نصیری جهرودی و هاجر قرقوشی و حسین و زهرا سراجه حسینی 
و عباس كمال زاده و محمد تقی قاسم لو هر یک نسبت به یکصد سهم و سید جواد 
بیطرفان نسبت به 167/5 سهم و محمد سعید جواهری نیستانک نسبت به 360 سهم 
و مجتبی ساده و اصغر ساده و فاطمه و فرزانه اسلام پناه )بالسویه( نسبت به 200 سهم 
و فاطمه غلام بابائیان نسبت به 198/38 سهم و مجید مهدوی فر نسبت به 560 سهم 
و مولود ملک حسینی ترمزدی نسبت به 105/90 سهم و خانم نوری قائمی نسبت به 
120 سهم و زهرا قائمی نسبت به 60 سهم كه سهمی زهرا طبق سند صلح خیاری 
161266 مورخ 87/2/24 دفتر 20 قم به نعیمه بیطرفان با حق خیار فسخ و حفظ 
منافع مادام العمر برای مصالح صلح خیاری گردیده و همتعلی رحیمی نسبت به 400 
سهم و محمد مهدی مزرعه شاهی نسبت به 124/75 سهم و فرامرز یزدانی و ابوالفضل 
میرصادقی و حسین مختاری و محمدرضا مختاری نسبت به 150/32 سهم و علی اكبر 
فلاح مهرآبادی نسبت به 77 سهم و مهدی نورمحمدی نسبت به 184 سهم و محمد 
غیاث آبادی نسبت به 171/25 و سید عبدالرضا میرعظیمی و محبوبه قنبری بالمناصفه 
نسبت به 180 سهم و مهرداد صدیقیان كاشی و زهره محمدی هریک نسبت به 50 

سهم و محمد عبداللهی نسبت به 550 سهم و محمد سعیدی فر نسبت به 800 سهم 
و غلامرضا حسنی نسبت به 60 سهم و اكرم هدایتی نسبت به 120 سهم و جواد دلیر 
نسبت به 580 سهم و محمد عباسیان نسبت به 390سهم و حسن نجم آبّادی و رضا 
شجاع نسبت به 171 سهم كه مقدار 17/6 سهم از طرف نام بردگان بالمناصفه طبق 
سند 108225 مورخ 84/12/3 دفتر 7 قم به شهرداری قم منتقل و محسن ذبایحی 
مقدم نسبت به 236 سهم و حسین جناب مهابادی و محمد حاجی اسماعیل زاده 
)بالمناصفه( نسبت به 3652 سهم كه مقدار 586/25 سهم از سهمی حسین جناب 
مهابادی و 463/75 سهم از سهمی محمد حاجی اسماعیل زاده مع الواسطه طبق سند 
3261 مورخ 86/2/10 دفترخانه 52 قم به محمد تقی جعفری ندرآبادی نسبت به 
162/5 سهم و طبق سند 19442 مورخ 90/8/14 و 19656 مورخ 90/9/5 و 19657 
مورخ 90/9/5 دفترخانه 52 قم به آناهیتا بنی حسینی نسبت به 400 سهم و رضا 
قویدل نسبت به 162/5 سهم كه طبق سند48092 مورخ 87/9/14 دفتر 24 قم به 
نامبرده منتقل و مفروز شده و طبق سند 12662 مورخ 85/11/4 دفتر 29 قم به سید 
سعید جواد زاده كاشانی نسبت به 325 سهم كه مقدار 180 سهم از سهمی نامبرده 
طبق سند 4864 مورخ 88/2/19 دفترخانه 55 قم به محمد مهدی مرزبان انتقال یافته 
و زهرا ارباب منش نسبت به 30 سهم و شهرداری قم نسبت به 3327/13 سهم كه 
مقدار 56/47 سهم از سهمی شهرداری طبق اسناد 7299 مورخ 87/4/3 و 14614 
مورخ 89/7/19 دفتر 52 قم و 61567 مورخ 90/8/29 دفترخانه 24 قم به كبری 
جعفری نسبت به 12/22 سهم و مهدی سلیقه نسبت به 34 سهم و محمد مهدی 
مزرعه شاهی نسبت به 10/25 سهم انتقال یافته و محمد عباسی و محمد حسن 
دهقانی تفتی و مهدی و هادی پریزاد هریک نسبت به 90 سهم و داود مسعودی و كریم 
عربی و علی یزدیان و شکریه پوردارا هر یک نسبت به 200 سهم و زهره كلهر نسبت 
به 171 سهم و سید محسن سركشیک و زهرا سعید نیا و عباس متقی و یوسف خلجی 
هریک نسبت به 90 سهم و محمود صادقی خو نسبت به 324 سهم و سید ابراهیم 
حسینی پاك نسبت به 192 سهم و منصور یزدی محققی نسبت به 180سهم و محمد 
سعیدی فر محمدرضا سعیدی فر و فاطمه احمدی براتی و ابوالقاسم اشفعی و حسین 
دهقانی و نیره رضایی هر یک نسبت به 100 سهم و محمد حسین عسگری فر سبت 
به 931 سهم و علی رحمانی فرد نسبت به 340 سهم و عباس اسعدی نسبت به 47 
سهم و سهمی عباس صادقیان مشکانی طبق اسناد 63660 و 63659 مورخ 91/3/10 
و 91/6/9 دفتر 24 قم به عباس اسعدی نسبت به 53 سهم و مهری ملازاده قمی نسبت 
به 66/67 سهم فاطمه اصفهانی پور نسبت به 33/33 سهم و رسول موسوی جروكانی 
سند  طبقه  نامبرده  سهمی  از  سهم   48/02 مقدار  )كه  عبدالمجیدی  صدیقه  و 
3247مورخه 91/9/15 دفتر 88 به شهرداری قم منتقل شد( وافضل جعفری زگلوچه 
هر یک نسبت به 180 سهم و علی اكبر فلاح مهر آبادی 77 سهم و حسین رحمانی و 
مردم خسروبیگی هر یک نسبت به 200 سهم و سید مرتضی نوری نسبت به 171 
سهم و محمد داداشی نسبت به 380  سهم و امیر شهابمی خرمی و مهدی حسین بیگی 

و زهرا غیاثی بالسویه نسبت به 180 سهم و سید مرتضی نوری نسبت به 171 سهم و 
مقدار 95 سهم از سهمی ابوالفضل بهمنی طبق سند 121561 مورخ 92/2/3 دفتر 19 
قم به خانم فاطمه خوبان انتقال قطعی گردیده و مقدار 100 سهم از سهمی حسین 
توكلی طبق سند 144532 مورخ 91/12/6 دفتر 12 قم به صفورا جمشیدی پوستین 
دوز و ربابه بلاغی بالامناصفه انتقال قطعی گردیده مقادیری از سهمی بنیاد شهید نیز 
طبق آراء ماده 147 اصلاحی و صورتمجلس افراز شماره 1969 مورخ 1388/1/30 
صورت مجلس افراز 40830 مورخ 90/10/8 و صورتمجلس افراز 38722 مورخه 
91/8/7 و صورتمجلس افراز 51145 مورخ 91/11/8 ثبت منطقه یک قم به قطعاتی 

افراز شده است.
اخطاریه دعوت به افراز به متقاضیان افراز ابلاغ شده است كه اخطار های ابلاغ شده در 
پرونده موجود است و جهت شركای مشاعی در روزنامه 19دی  به شماره 2071 مورخ 

1393/11/19 آگهی و چاپ شده است.
لذا اینجانبان محمد حسنی و احمد دهقانی به عنوان نقشه بردار و نماینده ثبت قم 
به اتفاق متقاضیان افراز در وقت مقرر )روز یک  شنبه مورخ 93/11/26( در محل پلاك 
مذكور حاضر و حدود اولیه پلاك مذكور و قطعات افرازی توسط نماینده ثبت معرفی 
شده و نقشه آنها تهیه و با مجاورین كنترل و اشکالی مشاهده نگردید. حدود اولیه و 
قطعات افرازی و باقیمانده به شرح ذیل می باشد. ضمنا شهرداری منطقه یک قم طی 
نامه  شماره 1/10/61873 مورخه 93/11/16  آن با افراز سهم متقاضیان موافقت 

نموده است.
ضمنا بایگانی شماره 567  فرعی را به قطعه افرازی اختصاص داده است.
الف( حدود اولیه پلااك 10254/24 باقیمانده اصلی بخش یک ثبت قم:

به شرح صورتمجلس افراز شماره 1969 مورخ 1388/1/30 می باشد.
ب( حدود و مشخصات قطعات افرازی:

1ـ ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 200 متر مربع 
پلاك فرعی 567  مجزی شده از 24 فرعی از 10254 اصلی واقع در بخش یک ثبت 

قم )در سهم اختصاصی آقای حمید خردمند(
شمالاً: به طول 10 متر به دیوار باقیمانده 24  

شرقاً: به طول 20 متر دیوار به دیوار باقیمانده 24 فرعی
جنوباً: به طول 10 متر پی است  به معبر 9 متری

غرباً: به طول 20 متر   به دیوار پلاك  باقیمانده 24 فرعی
حقوق ارتفاقی ندارد.

2ـ حدود باقیمانده: همان حدود اولیه میباشد به استثنای قطعات مفروزی و شوارع 
محاط درآن.

توضیحاً صدور سند مفروزی پلاك باقیمانده مستلزم اخذ موافقت از شهرداری میباشد 
و یک نسخه از صورتمجلس و نقشه افرازی به متقاضیان و خواندگان افراز و شهرداری 

قم ابلاغ قانونی گردد.

آگهی افراز، نظریه )تصمیم( اداری، صورتجلسه افراز پلاک باقیمانده 10254/24 اصلی بخش یک ثبت قم
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اکبر کتابدار نویسنده، محقق و پژوهشگر حوزه ادبیات 
فارسی است. او سال ها در روزنامه و مجلات مختلف به عنوان 
نویسنده و کارشناس مسئول صفحات ادبی فعالیت داشته 
است. افرادی که برنامه »شوقستان« رادیو ایران را گوش 
می دهند؛ با صدای او آشنا هستند. استاد کتابدار در برنامه 
صبح به خیر ایران شبکه یک هم به عنوان کارشناس ادبیات 
به خصوص ادبیات آئینی حضور دارد. گفت وگوی »ایمان« را 

با این محقق برجسته کشور بخوانید:

 وضعیت قم در حوزه ادبیات آئینی را چگونه ارزیابی 
می کنید؟

قم در حوزه ادبیات آئینی؛ شاعران بسیار خوبی دارد. حمیدرضا 
برقعی یکی از این شاعران است که کارهای بسیار محکم و خوبی 
در حوزه ادبیات آئینی دارد. سید جواد شرافتی، امیر مرزبان و دیگر 
دوستان ازجمله شاعرانی هستند که در حوزه ادبیات آئینی ید 
طولایی دارند. بنده به رتبه بندی در حوزه ادبیات آئینی اعتقادی 
ندارم ولی این را می توانم عنوان کنم که شاعران قم در حوزه شعر 
آئینی سرآمد هستند. نمونه بارز و سند این ادعای بنده استاد 
مجاهدی است؛ ایشان تحقیقاتی در حوزه های مختلف شعر آئینی 

داشته که تاکنون کسی این کار را انجام نداده است.

 بعضاً مشاهده می شود اشعاری توسط مداحان خوانده 
می شود که درشان مراسمات حضرات معصومین نیست، 

نظر شما در این رابطه چیست؟
متأسفانه مرجع یا مسئول مشخصی وجود ندارد که قبل از اینکه 
شعری توسط یک مداح خوانده شود؛ آن را موردبررسی و ارزیابی 
قرار دهد و اگر مشکلی دارد آن را ویرایش کند. برخی از مداحان 
شعر را نمی شناسند و هر شاعری به آن ها شعری بدهد، آن را 
می خوانند. ما شاعران جوانی داریم که جویای نام هستند، اقتضای 
سن جوانی این است که دنبال نام هستند، اگر به نان هم اهمیت 
می دهند، ولی نام و شهرت برای آن ها مهم تر است، لذا دوست دارند 
یک مداحی شعر آنان را بخواند و در یک محفلی بگویند که شعر از 

فلان شاعر است. متأسفانه چون این اشعار به درستی رصد نمی شود، 
ابیاتی توسط مداحان خوانده می شود که آن استحکام لازم را ندارد 
و فاقد عناصر شعری است. گاهی این افراد ترانه می نویسند و دست 
مداحان می دهند که تقلید ناشیانه ای از سبک های غربی است. زبان 
محاوره ای هم جزئی از ادبیات است ولی قواعد و قوانینی دارد که 
باید رعایت شود؛ اما وقتی یک جوان عناصر شعر را نمی شناسد؛ 
یک شعری را که دارای وزن و قافیه است و یک حزنی هم در آن 
وجود دارد را به عنوان شعر آئینی می نویسد، خیلی از مداحان هم 
که شعر را نمی شناسند آن را اجرا می کنند؛ لذا می بینیم که برخی 
از آثار مداحان فاقد ارزش است. شما مداحان نامی را رصد کنید، 
این افراد سعی می کنند فقط از شاعرانی کار بگیرند که در حوزه 
شعر آئینی اسم ورسمی داشته باشند و به قول معروف شعر آنان به 

ثبت رسیده باشد.

 توصیه شما به شاعران جوان آئینی و مداحان چیست؟
برای  این است که شعر را خوب بشناسند.  توصیه اول من 
باشند.  داشته  جامع  و  دقیق  مطالعه  باید  هم  شعر  شناسایی 
کتاب های خوبی در این حوزه وجود دارد که مطالعه این کتاب ها 
می تواند برای آنان بسیار راهگشا باشد. در کنار آن باید محفوظات 
خوبی هم از شعر آئینی داشته باشند. تاکسی حداقل هزار بیت شعر 
حفظ نباشد، نمی تواند شعر بگوید. شعر آئینی که کمی سخت تر 
هم هست، چراکه برای گفتن شعر آئینی فقط شناخت وزن و قافیه 
مهم نیست، باید به تاریخ زندگی ائمه اطهار نیز آشنایی داشته 
باشیم و فرازوفرودهای زندگی ائمه را بشناسیم. اگر شعر آئینی را 
در طول تاریخ بررسی کنیم می بینیم که در یک مقطعی شعرها 
فقط توصیفی است تا روزگار قاجار بیشتر این شعرها توصیفی 
بود و بیشتر به وجه تاریخی وزندگی ائمه اطهار نظر دارند که 
این اشعار در تعزیه هم مورداستفاده قرار می گیرد؛ اما در این سه 
دهه اخیر شاعران به ویژگی هایی اخلاقی و انسانی ائمه اطهار ورود 
پیداکرده اند؛ شاعری که می خواهد وارد این عرصه شود؛ اگر به 
زندگی ائمه و رفتار و کردار آنان آشنایی نداشته باشد، نمی تواند 
یک شعر جامع ومانعی را ارائه کند؛ یعنی یک شعری می گوید که 

شاید به لحاظ شعری ایرادی نداشته باشد؛ ولی به لحاظ معنوی 
فاقد ارزش محتوایی است. اگر شعر محتشم از زمان صفویه به 
این طرف به عنوان بهترین شعر مطرح شده است؛ محتشم نه تنها به 
توصیف امام حسین )ع( نپرداخته بلکه آمده است شرایط اجتماعی 
زندگی امام حسین )ع( را به تصویر کشیده است. نکته آخر اینکه 
تصور و تخیل یکی از لازمه های شعر است؛ شعری که فاقد این دو 
گزینه باشد، طبعاً فاقد ارزش است. متأسفانه بعضاً مشاهده می شود 

که شاعران جوان ما این عناصر را در نظر نمی گیرند.

 چرا نسل جوان امروز با اشعار شاعران نامی ایران زمین 
کمتر ارتباط برقرار می کند؟

خود ما و مسئولین فرهنگی جامعه مقصر هستند. وقتی که 
حافظ،  سعدی،  مولانا،  اشعار  درسی  کتاب های  از  آییم  می 
فردوسی و ... را کنار می گذاریم، نوجوان و جوان امروز کم کم 
این شخصیت ها را فراموش می کند. در کتاب های درسی فقط 
به بیان یک سرگذشت مختصر از این شاعران بسنده کرده ایم و 
نهایت یک حکایت را از مولانا گذاشته ایم، آن وقت می خواهیم با 
یک حکایت و سرگذشت مختصر، فلان شاعر را به جوانان معرفی 
کنیم. طبعاً جوان و نوجوان نمی تواند این شاعر را بشناسد و با 
اشعار او ارتباط برقرار کند. خوب این کم کاری ما را کشورهای 
دیگر آمده اند و جبران کرده اند و شاعران ایرانی را به نفع خودشان 
مصادره کرده اند. ما شاعرانی داریم همانند سعدی که تمام دنیا به 
آن می بالد ولی ما خودمان هیچ وقت به آن توجه لازم را نکرده ایم. 
از طرف دیگر باید قبول کنیم که در روزگار ما شعر هم دچار 

تغییر و تحول شده است. 
 شعر نو از چه زمانی وارد ادبیات ایران شد؟

اجازه بدهید یک مختصری از نحوه پدید آمدن شعر نو برایتان 
بگویم. وقتی نیما »افسانه« را خلق کرد، اصلًا بحث شعر نو نبود. 
در زمان فتحعلی شاه افرادی از ایران برای یادگیری فنون نظامی 
به فرانسه فرستاده شدند. این افراد وقتی رفتند آنجا با شعر نوآشنا 
شدند و کم کم از آن تأثیر گرفتند. شعر نو در سال ۱۳0۱ شمسی 
در ایران متولد شد و نیما هم درهمان سال ها افسانه را منتشر 
نیما هم شعر مثنوی و غزل می سروده  از آن خود  قبل  کرد. 
است. تولد شعر نو در ایران داستان ها و جنجال هایی دارد، ولی 
ظهور این سبک شعر باعث شد برخی از جوانان به این سمت وسو 
اشعار  به  جوانان  شده  باعث  که  دیگری  موضوع  روی آورند. 
اقبال نشان ندهند این است که شاعران این سبک  کلاسیک 
به جوانان خوب معرفی نشده اند؛ از طرف دیگر شعر کلاسیک 
را به گونه ای معرفی کردیم که این سبک همیشه درجا می زند و 
تکراری است؛ درصورتی که شعر سعدی را شما هرزمانی بخوانی؛ 

تازگی دارد.

ایمان / گروه گزارش:

فرش دستباف روزگاری در قم اهمیت و جایگاه ویژه ای داشت 
و هر بانوی قمی افتخارش به داشتن یک دار قالی در خانه بود اما 
اکنون سال هاست که دیگر صدای نقشه خوانی با لهجه شیرین قمی 

کمتر به گوش می رسد.
فرش  به  علاقه مندان  از  خیلی  هنوز  را  قم  دستباف  فرش 
دستباف می شناسند و تاریخچه این هنر اصیل در استان قم را 
به دست فراموشی نسپرده اند. زمانی به هر خانه ای در قم وارد 
می شدی،   دار قالی گویی یکی از اعضای ثابت خانه بود و همیشه 
یکی دونفری و شاید هم بیشتر، پای دار قالی به نقش زدن و گره بر 

گره افزودن مشغول بودند.
همیشه صدای نقشه خوانی با لهجه شیرین قمی از خانه ها به 
گوش می رسید و افتخار هر دختر قمی داشتن مهارت در بافت 
قالی بود و قدیمی ترها وجود دار قالی در منزل را نشانی از هنرمندی 
زن خانه می دانستند و این همیشه یک امتیاز برای زنان و دختران 
قمی به شمار می رفت و قالی در اصل سرمایه ای برای زنان به شمار 
می رفت همان گونه که امروز طلا و سکه برای آن ها سرمایه به شمار 
می رود. خیلی از دختران از سنین کودکی با بافت قالی آشنا شده و 
در دوره نوجوانی هرکدام برای خودشان مهارتی داشتند و پای ثابت 

دارهای قالی علم شده در کنار خانه ها بودند.
قالی دستباف دختران، همیشه گل جهیزیه آن ها بود و از سنین 
کودکی مادران بافت قالی برای جهیزیه دختران را آغاز می کردند و 
اغلب دختران خود در بافت فرش خانه بخت، سهیم بودند و اصلًا 
فرش ماشینی زمانی در جهیزیه دختر قمی به قول قدیمی ترها، 
عیب بود. اما اکنون سال هاست که دیگر دست های بسیاری به جای 
شتاب در گره زدن به دار قالی به امور دیگری مشغول اند و جای 
خالی دار قالی در اغلب خانه های قمی پیداست و دیگر صدای 

نقشه خوانی زنان و دختران در هشتی خانه ها نمی پیچید.
با ورود فرش ماشینی دارها یکی یکی برچیده شد و حتی دیگر 
نه در جهیزیه دختران و نه حتی در خانه های بسیاری از قمی هایی 
که از هنر قالیبافی بهره ای دارند، نشانی از فرش دستباف نیست و 

این روزها فرش دستباف استان قم در غربت به سر می برد.
گرچه هنوز در بسیاری از روستاها قالی بافی رونق خود را دارد 
اما دیگر در کمتر خانه ای از شهر می توان نشانی از دار قالی یافت 
و این هنر اصیل امروز در پس ذهن های خلاق زنان و مردان قمی 

خاک می خورد.
البته در بسیاری از روستاهای استان قم نیز دیگر قالیبافی آن 
رنگ و بوی قدیم را ندارد و تقریباً در این روستاها هم کم کم این 

هنر اصیل به فراموشی سپرده شده است.
بسیاری از دست اندرکاران عرصه فرش دستباف، به حاشیه 
رفتن این هنر اصیل در قم را به دلیل حضور فرش ماشینی و 
جولان آن در سایه بی انگیزگی تولیدکنندگان فرش می دانند که 
البته نمی توان از قیمت بالای فرش دستباف و کم توانی بسیاری از 

خانواده ها از خرید آن نیز غافل بود.
قالی  برای دارهای  از دل تنگی خود  نیز  حتی مسئولان قم 
می گویند و آن ها نیز معتقدند فرش قم در غربت به سر می برد و 

هنر سرپنجه های زنان قم بلااستفاده مانده است.

تولید 20 درصد فرش دستباف کشور در قم
معاون برنامه ریزی و اشتغال استانداری قم طی سخنانی بابیان 
اینکه شیب صادرات فرش نزولی بوده است گفت: باوجوداینکه 
تولید 20 درصد فرش دستباف کشور در قم است اما متأسفانه آمار 

صادراتی آن هشداردهنده است.
سید حسن رضوی با اعلام این مطلب که هنر فرش زمانی 
ماندگار می ماند که بتواند در شرایط اقتصادی کنونی دوام بیاورد 
گفت: فرش بافتن یک هنر است اما هنرمند واقعی کسی است که 

بتواند این هنر اصیل را به دنیا به بهترین نحو ارائه کند.
وی بابیان اینکه متأسفانه در دولت گذشته گرفتار آمار و ارقام 
بودیم گفت: در آن زمان مسئولان درباره صادرات فرش یک آماری 
ارائه می دادند که اصلاً باحال و روز خراب و واقعیات که بر صنعت 

فرش می گذشت، سازگار نبود.
رضوی با تأکید بر اینکه نباید هنر ایرانی را ارزان فروخت اظهار 
داشت: اگر می خواهیم هنر فرش رشد کند باید نگاه تجاری و 
صنعتی به آن داشت. لذا فرش تا به عنوان صنعت وارد بازار جهانی 

نشود نمی توانیم این هنر اصیل ایرانی را توسعه دهیم.

استفاده از ظرفیت های طلاب خارجی در تبلیغ فرش قم
معاون استاندار قم، وظیفه خوشه صنعت فرش قم را بسیار مهم 
و اساسی توصیف کرد و گفت: باوجوداینکه خوشه صنعت فرش قم 
عملکرد خوبی داشته است اما باید ارائه آموزش ها و به روزرسانی در 
مورد صنعت فرش را جدی تر پیگیری کند. رضوی با انتقاد از اینکه 
هنر فرش ایرانی در نزد خود ایرانی ها نهادینه و فرهنگ سازی نشده 
است گفت: اگر می خواهیم فرش قم به جایگاه واقعی خود برسد 
باید از شعار و حرف پا را فرا تر بگذاریم. وی یکی از ضعف های صنف 
فرش قم را عدم استفاده از ظرفیت بومی عنوان کرد و گفت: شهر 
قم به عنوان  ام القرای جهان اسلامی از ۱00 کشور جهان نماینده 
دینی و فرهنگی دارد که می توانند ظرفیت های فرش قم را برای 

کشورهای تابعه خود توصیف و تبلیغ کنند.

صاحبان فرش از طرح مشکلات تکراری 
و محدود خودداری کنند

معاون برنامه ریزی استاندار با اشاره به اینکه استان قم جزو سه 
استان بر تر مجمع ملی فرش ایران است گفت: هرچند قبول دارم 

که باید مسئولان نیز نسبت به توسعه فرش استان توجه و جدیت 
بیشتری به خرج دهند اما باید صاحبان این هنر اصیل نیز در حل 

مشکلات موجود پیشگام باشند.
رضوی بابیان اینکه متأسفانه بسیاری از طرح مسئله ها از سوی 
صاحبان تجارت و تولید فرش قم صنفی، موردی و تکراری است 
گفت: به جای ارائه دغدغه های تکراری و محدود باید به فکر حل 

ریشه ای مشکلات و آسیب های فراگیر این صنعت باشیم.

اشتغال بیش از ۴0 هزار نفر در صنعت فرش قم
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز با تأکید بر اینکه 
فرش اشتغال پایدار ایجاد می کند، افزود: فرش قم برای بیش از 40 

هزار نفر اشتغال پایدار ایجاد کرده است.
احمد ذاکری با طرح این مطلب که صادرات فرش فقط صدور 
باید صدور  را  فرش  صادرات  گفت:  نیست،  تجاری  کالای  یک 

فرهنگ و تمدن چند هزارساله ایرانی - اسلامی تلقی کرد.
وی استفاده از تجارب و اندیشه های پیشکسوتان فرش قم را 
یک امر ضروری و مهم تلقی کرد و بیان داشت: استفاده از تجربیات 
این قشر و تلفیق آن با اندیشه های جوانان می تواند در حل مشکلات 

صنعت فرش قم راهگشا باشد.
انتقال  با  خواست  قم  فرش  صنعت  پیشکسوتان  از  ذاکری 
تجربیات خود به جوانان آن ها را در الگوسازی برای نسل های آینده 

کمک کنند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به نمودار 
توزیع فرش دستباف در سطح کشور به ارائه آمار در خصوص میزان 
صادرات فرش قم در سال های اخیر پرداخت و گفت: بر اساس 
این آمار صادرات فرش دستباف در سال 90 حدود دو درصد، 
در سال 9۱ به زیر یک درصد کاهش داشته و در سال 92 به 
کمترین رقم خود یعنی ۸ دهم درصد رسیده است که یک آمار 

نگران کننده است.
انبارها  در  کالا  انباشت  بازار،  نوسانات  ارز،  نرخ  افزایش  وی 
را ازجمله مشکلات موجود در امر صادرات عنوان کرد و گفت: 
متأسفانه شرایط معیشتی و بیمه قالیبافان یکی از دغدغه های مهم 

هنر فرش محسوب می شود.
ذاکری با تأکید بر اینکه فرش قم مشکل برند ندارد، اظهار 
داشت: شهرت فرش قم در دنیا نظیر ندارد اما مشکل اصلی ما 

بازاریابی و فروش است.

بازاریابی اصل مهم توسعه صادرات فرش ایرانی
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر اینکه یک 
تولیدکننده فرش لزوماً نیاید و نمی تواند یک فروشنده خوب باشد، 

گفت: بازاریابی فرش به یک گروه منسجم و حرفه ای نیاز دارد.
وی تأمین منابع بانکی را یکی از عوامل رشد و توسعه صنعت 
فرش قم عنوان کرد و بیان داشت: خوشبختانه با مراوداتی که در 
سال های اخیر با کشور چین داشته ایم فرش قم در این کشور بازار 

خوبی پیداکرده است.
در حراجی های  ایرانی  فرش  از عرضه  تأسف  ابراز  با  ذاکری 
دنیا گفت: چرا فرش ایرانی بااین همه قدمت و مرغوبیت باید در 

حراجی ها باقیمت های نازل عرضه شود؟
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر اینکه رتبه 
عرضه فرش ایرانی در کشورهای اروپایی در 5 سال گذشته بهتر 
از وضعیت فعلی بود، افزود: وقتی فرش ایرانی خوب معرفی شود و 
ارزش آن را بتوانیم نهادینه کنیم حتی کشوری مثل تیمور شرقی 

هم مشتری ما می شود.
وی یکی از راه های توسعه صادرات فرش ایرانی را توجه به 
علایق و سلایق بازار جهانی عنوان کرد و گفت: اگر ذائقه فرهنگی 
کشورهای جهان را رصد کنیم می توانیم با تولید فرش موردعلاقه 

آن ها ارزش صادرات را بیش ازپیش افزایش دهیم.

دشمن شماره یک فرش دستباف 
از دید سرپرست مرکز ملی فرش ایران

این خصوص طی  در  نیز  ایران  فرش  ملی  مرکز  سرپرست 
سخنانی بابیان اینکه طی هفت ماهه سال جاری صنعت فرش 
دستباف نسبت به سال گذشته رشد داشته است گفت: خوشبختانه 
صادرات فرش دستباف ازلحاظ ارزش ریالی رشد ۱4 درصدی و از 

جهت وزن فرش رشد ۱۶ درصدی داشته است.
حمید کارگر بابیان اینکه نباید در حوزه فرش دنبال سیاه نمایی 
بود گفت: متأسفانه در صنعت فرش یک مقایسه نادرست وجود 
دارد بدین صورت که آمار و ارقام فروش و صادرات فرش استان ها 
را شهر به شهر مقایسه می کنند که این اصلاً قضاوت درست و 

دقیقی نیست.
وی با تأکید بر اینکه سال 92 بد ترین سال صادرات فرش در 
کشور بوده است اظهار داشت: چگونه می توان درباره صادرات فرش 

قم اظهارنظر دقیق کرد درحالی که بررسی ها نشان می دهد فرش 
قم غالباً از پایانه های شهرهای دیگر صادر می شود؟

تأکید بر حمایت عملی و پررنگ
 رسانه های جمعی از فرش دستباف

سرپرست مرکز ملی فرش ایران با طرح این مطلب که فرش 
ایرانی را خود ایرانی ها نباید بی ارج و بی هویت کنند گفت: من 
مخالف تابلو فرش هایی که الآن در بازار مد شده است نیستم اما 
آیا در این تابلو فرش هایی که با قاب های بی کیفیت بسته بندی شده 
است نشانی از فرهنگ و سنن ایرانی - اسلامی به چشم می خورد؟

کارگر افزود: اگر ما به فرش ایرانی اصیل علاقه مند و وفادار 
داریم پس این همه الیاف مصنوعی و پلی استر در صنعت نساجی و 

فرش ما چه می کند.
وی در ادامه به انتقاد از رسانه های جمعی به ویژه صداوسیما 
نیز پرداخت و گفت: وقتی که یک برنامه تلویزیونی از بنده دعوت 
می کند و مجری آن با حرارت از حفظ ارزش های اصیل فرش 
دستباف حرف می زند و از صادرات نابسامان فرش گلایه می کند. 

چرا در استودیو خود از فرش پلی استر و ماشینی استفاده می کند.

نباید قالی بافان را انسان هایی فقیر و ناتوان جلوه داد
کارگر دشمن شماره یک فرش دستباف را دستگاه و ابزارهای 
متنوع ریسندگی و بافندگی عنوان کرد و گفت: بااین همه مشکلاتی 
که در صنعت فرش وجود دارد بازهم نمی توان با ارائه آمار و ارقامی 
که اغلب دقیق هم نیستند القا کرد وضعیت صنعت فرش خراب 

و بد است.
رشد  از  ابراز خرسندی  با  ایران  فرش  ملی  مرکز  سرپرست 
صادرات فرش دستباف در سال جاری گفت: چرا بعضی ها اصرار 
دارند که قالی بافان را انسانی هایی فقیر و تحت پوشش ارگان های 
خاص جلوه دهند و روی دست های پینه بسته و چشمان کم سوی 

آن ها مانور می دهند.

همدلی و همراهی صنف فرش قم مثال زدنی است
کارگر با تأکید بر اینکه قالی بافان انسان هایی شریف و هنرمند 
و قانع هستند افزود: باید کاری کنیم آیندگان در مورد ما قضاوتی 

خوب و زیبا داشته باشند.
و  خدمات  از  تمجید  به  ایران  فرش  ملی  مرکز  سرپرست 
فعالیت های ماندگار استاد مرحوم رشتی زاده پرداخت و گفت: یکی 
از ویژگی های خوب صنف تجار و بافندگان فرش قم اتحاد، همدلی 
و دوستی با یکدیگر است که این خصلت کمتر در شهرهای دیگر 

به چشم می خورد.

بیمه بافندگان فرش، اقدامی ارزنده که مورد 
سوءاستفاده قرار گرفت

انگیزه بخشیدن به بافندگان فرش نیز در این زمینه بسیار 
اثرگذار است و اقداماتی نظیر بیمه بافندگان فرش ایده بسیار خوبی 
بود که البته مورد سوءاستفاده بسیاری از قالیبافان غیرواقعی قرار 
گرفت. مسئولان قم هنوز به بازگرداندن دار قالی به خانه های مردم 
امیدوارند و هرسال تلاش می کنند تا با برپایی نمایشگاه های فرش 
دستباف، یاد و خاطره دارهای قالی و قالیبافی خانواده ها را زنده 

کنند و این هنر اصیل را دوباره به خانواده های قمی بازگردانند.

دار قالی از خانه قمی ها رخت بربسته است

جولان فرش ماشینی در قم
اخبار

آیت الله سعیدی:

مردم قم پشتیبان دولت و نظام هستند
ایمان: امام جمعه قم با اشاره به سفر رئیس جمهور و هیئت دولت به قم گفت: 

مردم قم همیشه پشتیبان و حامی دولت و نظام بوده و خواهند بود.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های نماز جمعه قم که در حرم مطهر 
حضرت معصومه )س( برگزار شد با اشاره به اینکه نباید مرگ از یاد انسان ها برود اظهار کرد: 
دنیا مانند بازاری است که در این بازار هر چه بخواهیم پیدا می شود و اگر از این بازار چیزی 
تهیه کردیم در عبور از بیابان می توانیم استفاده کنیم و از همین رو هر چه که در بیابان نیاز 
داریم باید از بازار تهیه کنیم. امام جمعه قم گفت: برخی از افراد در بازار دنیا همه چیز تهیه 
می کنند اما برخی هیچ چیزی تهیه نمی کنند و از همین رو متحمل سختی هایی می شوند 
و بنابراین از خداوند می خواهند بار دیگر وارد بازار دنیا شوند تا بتوانند نیازهای خود را تهیه 
کنند. آیت الله سعیدی تصریح کرد: خداوند روز جمعه را برای مسلمانان روز عید قرار داده 
است و در روز جمعه باید سعی کنیم در مسیر ذکر الهی گام برداریم و امروز را باید غنیمت  
بشماریم. وی با اشاره به اینکه هر کسی که دعا کند خداوند دعای او را اجابت می کند گفت: 
خداوند از افرادی که دعا نمی کنند بیزار است و از همین رو باید انسان ها از خداوند نیازهای 
خود را بخواهند. امام جمعه قم خاطرنشان کرد: برای اینکه منتظر واقعی امام زمان )عج( 
باشیم باید در مسیر الهی فعالیت کنیم و فعالیت  هایمان در راستای جلب رضایت الهی باشد.

آیت الله سعیدی با اشاره به نشانه صداقت ما در برابر خدمت به امام زمان)عج( گفت: 
خدمت مردم به ولایت فقیه همان خدمت به امام زمان )عج( است و دولت های ما باید در 
راستای انجام وظایف خود کوشا باشند و قوه مقننه و قوه مجریه باید در خدمت ولایت فقیه 

باشند و به تذکرات رهبری گوش فرا دهند.
وی بیان کرد: رهبر معظم انقلاب فرهنگ را مورد توجه قرار داده اند از همین رو باید 
مسئولان به امر فرهنگ توجه ویژه داشته باشند و از سوی دیگر رهبر معظم انقلاب اقتصاد 
مقاومتی را برای مردم و مسئولان تعریف کرده اند. امام جمعه قم با اشاره به اینکه رهبر 
معظم انقلاب دو مشکل اصلی را در حوزه اقتصاد معرفی کرده اند گفت: مسئولان باید از 

ظرفیت بالای جوانان و به ویژه دانشجویان استفاده کنند.
آیت الله سعیدی تاکید کرد: دشمن اصلی ایران در حال حاضر آمریکا است و آمریکا را 

شیطان بزرگ نامیده اند و نباید هیچ گاه به وعده های دشمنان امید داشت.
وی با اشاره به اینکه مردم ایران در همه عرصه ها موفق بوده اند گفت: یکی از ویژگی های 
منتظران امام عصر )عج( این است که وحدت خود را در برابر دشمنان حفظ کنند و با توجه 
به اینکه دشمنان سعی در نابودی مسلمانان دارند باید مسلمانان جهان وحدتی یکپارچه 
داشته باشند. امام جمعه قم یادآور شد: در این ماه ولادت حضرت زینب)س(، روز پرستار 
و ایام شهادت حضرت فاطمه )س( را داریم که امیدواریم زنان و دختران کشور این دو 
بانوی بزرگوار را الگوی زندگی خود قرار دهند. آیت الله سعیدی با اشاره به سخنان رهبر 
معظم انقلاب در خصوص تحریم ها گفت: اگر بنا بر تحریم ها باشد ملت ایران نیز می توانند 
تحریم هایی را علیه دشمنان برقرار کنند. وی ابراز کرد: این هفته استان قم میزبان هیئت 
دولت و رئیس جمهور است و هئیت دولت در این راستا با مراجع عظام تقلید و گروه های 
مختلف دیدار خواهد داشت و ملت ایران و به ویژه مردم قم همیشه پشتیبان دولتمردان 

بوده است و باز هم از آنان حمایت خواهد کرد.

عضو شورای شهر قم: 

توسعه صنایع فرهنگی 
نیازمند کارآفرینی در علوم انسانی است 

ایمان: عضو شورای اسلامی شهر قم،گفت: توسعه صنایع فرهنگی و نرم 
نیازمند کارآفرینی در علوم انسانی است. 

مصطفی ملایی روز چهارشنبه در مراسم تجلیل از دانشجویان ممتاز، نخبگان و 
استعدادهای درخشان کمیته امداد امام )ره( قم در مجتمع فرهنگی وتوس قم،اظهار داشت: 

امروز در دنیا صنعت دیگر به مفهوم کارخانجات و صنایع سخت نیست.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه امروز در بحث صنعت، فرهنگ نقش مهمی دارد،تصریح 
کرد: امروز بیشتر کشورهای صنعتی و پیشرفته استراتژی تولید محصولات خود را از صنایع 
سخت به صنایع نرم و فرهنگی تغییر داده اند، و صنایع فرهنگی بیشترین حجم از تولیدات 
صنعتی آنها را تشکیل می دهد .ملایی تصریح کرد: بدون شک این تغییر استراتژی بیش 
از همه نمایانگر آن است، که این کشورها نیازهای بشریت را فارغ از مسایل جسمی و مادی 
بیشتر روحی و معنوی دیده اند، و برای پاسخگویی به آنها برنامه ریزی های بلند مدت و 
گسترده ای را انجام داده اند.عضو شورای شهر قم با اذعان به اینکه در شرایط کنونی بسیاری 
از ایسم ها و گرایش های مکتبی در دنیای غرب مانند امانیسم و لیبرالیسم بواسطه استفاده 
از صنایع فرهنگی ترویج داده می شوند،افزود: هنرهای تجسمی و سینما از جمله هالیوود 
نقش عمده و مهمی را در این زمینه ایفا می کنند.نایب رییس کمیسیون فرهنگی شورای 
اسلامی شهر قم همچنین با تاکید بر ورود کشور به مبحث صنایع فرهنگی، تصریح کرد: 
ایران به لحاظ برخورداری از عقبه قوی و غنی ایرانی اسلامی و همچنین دارا بودن فرهنگ 
و تمدنی اصیل و چندین هزار ساله ظرفیت بسیار خوبی را برای ورود به این صنعت دارد.

ملایی همچنین با اشاره به اعتماد بیشتر کشورهای اسلامی به فرهنگ و آداب و رسوم 
ایران،تصریح کرد: هم اکنون در کشورهای منطقه علاقه مندی زیادی برای ایجاد روابط 
فرهنگی با ایران وجود دارد، که این نیز در نوع خود ظرفیت قابل توجهی برای کشور به 

منظور سرمایه گذاری در حوزه فرهنگ و صنایع فرهنگی محسوب می شود.

از سوی حوزه هنری استان برگزارشد

ششمین محفل طنز قمپز 
با ابتکاری جدید از نوع پسماند

 ایمان: ششمین محفل طنز قمپز از سوی حوزه هنری استان و با مشارکت 
سازمان مدیریت پسماند در سالن فرهنگسرای جوان برگزار شد.

ششمین محفل شعر طنز قمپز این بار حال و هوای دیگری داشت،  این بار همه 
شاعران و طنزپردازان استان ذوق ها و خلاقیت خود را به یک موضوع سوق داده بودند،  
"پسماند"مراسم قمپز که نام اختصاری محفل شب شعر حوزه هنری است این بار با 
مشارکت سازمان مدیریت پسماند برگزار شد تا نظافت شهری هم از ادبیات سهمی برده 
باشد.شعرپردازی و طنزگویی از موضوعات مختلف محیطی ، اتفاق تازه ای نیست اما وقتی 
بهره گیری از ظرفیت های فرهنگ و هنر  با پوششی از خلاقیت ، آمیخته می شود، می 
توان کمی ها و کاستی ها را بهتر دید و  برای آن برنامه وطرح نوشت، نیتی که سازمان 
مدیریت پسماند در مشارکت این برنامه به دنبال آن بود.زبان هنر و فرهنگ گویاترین زبان 
برای ارتقاء و آموزش فرهنگ شهری است و با استفاده از این مقوله می توان کارهایی کرد 

که با استفاده از سایر ابزارها امکان پذیر نیست.
بهره گیری از زبان طنز برای انتقال پیام به مخاطبان

 بهره گیری از زبان طنز برای انتقال پیام به مخاطبان نگاه به قالب های مختلف ادبیات 
و استفاده از زبان هنری باب جدیدی است که در زمینه آموزش فرهنگ شهرنشینی و 
شهروندی باز شده است و رضا بامداد اصل مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند، به آن 
اشاره دارد.وی معتقد است، گاهی لازم است مباحث و برنامه ها را به جای اینکه با دستور 
و بخشنامه دنبال کنیم از طریق زبان فرهنگ و هنر به مخاطبان خود منتقل سازیم.وی با 
اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری با حوزه هنری استان، گفت: همکاری با دستگاه هایی 
که در زمینه فرهنگی صاحب سبک هستند ، در ارتقا مباحث آموزشی نیز تاثیرگذار است.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند تصریح کرد: برای رساندن پیام به مخاطبان از قالب 
هایی باید بهره گرفت که افراد را به راحتی متمایل به همکاری و همراهی سازد که شعر 
و درونمایه طنز برای این هدف انتخاب شد.بامداد اصل همچنین یادآور شد: بیان مسائل 
و مشکلات پیرامون نظافت شهری، پسماند، تفکیک زباله و ... به زبان طنز، علاوه بر اینکه 
توجه مردم را به این موضوعات جلب می کند، برای مسئولان سازمان نیز نکاتی به همراه 

دارد که باید مورد توجه قرار گیرد.
رویکرد برگزاری محفل شعر با موضوع نظافت شهری ابتکار خوبی است 

حضور کارکنان نارنجی پوش سازمان در برنامه، ششمین محفل قمپز را رنگی از جنس 
پاکیزگی بخشیده بود.

زارعی کوشا، قائم مقام شهردار، آل احمد، مشاور حوزه شهردار، ذاکریان عضو شورای 
اسلامی شهر، فقیری و نیکجو از مشاوران شهردار قم نیز  مهمان  این برنامه بودند .ناصر 
فیض طنزپرداز شناخته شده که مدیریت دفتر طنز حوزه هنری را بر عهده دارد، میهمان 
ششمین محفل طنزپردازان استان قم بود و شاعران استان در حضور وی و عباس احمدی 
که پای ثابت برنامه های شب شعر است، اشعار پسماندی خود را قرائت کردند.عباس 
ذاکریان، عضو شورای اسلامی شهر نیز در گفت و گویی رویکرد و توجه مردم را نسبت به 
برگزاری برنامه های ادبی، مثبت خواند و یادآور شد: برگزاری مراسم شب شعر با موضوع 
نظافت شهری و در قالب طنز ابتکار خوبی است.وی بیان کرد: زمانی که موضوعات مرتبط 
با مدیریت شهری در قالب طنز بیان شود، به دل مسئولان خواهد نشست و اثربخش تر 

خواهد بود تا زمانی که بحث ها جدی است.

مسئولان قم هنوز به بازگرداندن دار قالی به خانه های 
مردم امیدوارند و هرسال تلاش می کنند تا با برپایی 
نمایشگاه های فرش دستباف، یاد و خاطره دارهای 
قالی و قالیبافی خانواده ها را زنده کنند و این هنر 

اصیل را دوباره به خانواده های قمی بازگردانند

اکبر کتابدار محقق و پژوهشگر ادبیات فارسی در گفت وگو با »ایمان«:

برخی کشورها شاعران فارسی را به نفع خودشان مصادره کرده اند
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نامحرمانه
حذف یک چهارم یارانه بگیرها

گفته می شود: علیمردانی نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی به موضوع اجرا 
نشدن حذف یارانه افراد پردرآمد در لایحه بودجه اشاره کرد و بیان داشت: دولت هنوز به دنبال حذف یارانه 
این قشر نیست. وی در پاسخ به سئوالی در مورد مطرح شدن حذف یارانه بخشی از افراد گفت: این آمار 
بسیار کم است و خیلی نمی تواند تاثیرگذار باشد. وی تاکید کرد: بر اساس اطلاعات کسب شده یارانه حداقل 
یک چهارم از افراد باید حذف شود. وی با اشاره به برنامه دولت برای کسب درآمد یک هزار میلیارد تومانی 
در قبال حذف یارانه برخی از افراد از جمله ایرانیان مقیم خارج خاطرنشان کرد: بر اساس طرحی که آماده 

کرده است می توان این درآمد را به ۱۳ هزار میلیارد تومان هم رساند.

یک توافق بَد در حال شکل گیری است
گفته می شود: نتانیاهو در سخنانی ادعا کرد که از جزئیات شکل گیری یک توافق هسته ای بد و 
خطرناک بین ایران و گروه ۱+5 آگاه است. به گزارش المیادین، این سخنان در شرایطی بیان شده است 
که یوسف کوپرواسر ژنرال بازنشسته اسرائیلی و مدیر کل سابق وزارت امور راهبردی این رژیم روز گذشته، 
گفت: اسرائیلی ها باید به خیابان ها بریزند و در مقابل سفارت آمریکا در تل آویو علیه قرارداد هسته ای ایران، 
اعتراض کنند. برخی منابع رسانه ای هم اخیرا گزارش دادند که مناسبات بین آمریکا و اسرائیل به یک نقطه 

عمیق تاریخی نزدیک می شود و دلیل آن هم ایران است.

رتبه بندی شبکه های اجتماعی از نظر تعداد کاربران
گفته می شود: رتبه بندی شبکه های اجتماعی بر اساس میزان کاربر ثبت نام شده نشان می دهد که 
گوگل پلاس با یک میلیارد و ۶00 میلیون کاربر ثبت شده در رتبه نخست و فیس بوک با یک میلیارد و 

2۸0 میلیون کاربر ثبت شده در مقام دوم قرار دارد.

چرا چک های رمزدار از ساعت ۱۳ به بعد وصول نمی شوند؟
گفته می شود: در چند روز گذشته خبری مبنی بر عدم وصول چک های رمزدار بعد از ساعت ۱۳ از 
سوی برخی رسانه ها مطرح شد، آن طور که گفته شده در این بخشنامه بانک مرکزی بانک ها را موظف کرده 

تا قبل از ساعت ۱۳ فعالیت های مرتبط با چک های رمزدار را انجام دهند.

عرشه دایره ای شکل بر فراز برج میلاد چیست؟
گفته می شود: نصب یک صفحه دایره اي شکل بر فراز برج میلاد طي چند هفته گذشته، از یکسو 
نماي بصري بلندترین نماد پایتخت را از حالت طبیعي خود خارج کرده و از سوي دیگر این ذهنیت را به 
وجود آورده که مسوولان شهرداري بدون زمینه مطالعاتي، قصد دارند تغییراتي در ظاهر برج میلاد ایجاد 
کنند. جزئیات آنچه به تازگي در صفحه اینستاگرام برج میلاد نوشته شده، نشان مي دهد: صفحه دایره اي 
شکل نصب شده بر فراز برج میلاد، بخشي از مجموعه عملیات مخابراتي در حال انجام در بالاترین نقطه برج 

است که بعد از اتمام کار، از نماي سازه برداشته خواهد شد.

جدیدترین قیمت اوراق تسهیلات مسکن
گفته می شود: آخرین وضعیت قیمت اوراق تسهیلات مسکن نشان می دهد که قیمت این اوراق که 
در هفته اول بهمن ماه در محدوده ۸0 هزار تومان معامله می شد، اکنون با افزایش قابل توجه به ۸۶ هزار 
تومان رسیده است. اوراق تسهیلات مسکن اوراقی است که متقاضیان استفاده از انواع تسهیلات مسکن 
باید در ازای هر 500 هزار تومان، یک برگه حق تقدم تسهیلات مسکن خریداری کرده و به بانک مسکن 
ارائه کنند. یعنی برای دریافت وام 45 میلیونی مسکن باید 90 ورقه حق تقدم تسهیلات خریداری شود که 
با احتساب قیمت ۸۶ هزار تومانی این اوراق متقاضی دریافت وام باید حدود 7 میلیون و 700 هزار تومان 

برای خرید این اوراق هزینه کند.

اتاق های امن تزریق برای معتادان
گفته می شود: علیرضا جزینی قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدردرباره مراکز کاهش آسیب 
و احتمال ایجاد اتاق امن تزریق در این مراکز گفت: در حال حاضر 200 مرکز کاهش آسیب در کشور داریم 
اما اتاق تزریق مورد بحث است که هنوز به مرحله اجرا نرسیده؛ زیرا آسیب هایی دارد که باید آنها را بررسی 
کرد. وی افزود: به عنوان مثال وقتی فرد می خواهد تزریق کند باید مواد هم در اختیارش بگذاری. در برخی 
کشورها در محل موردنظر، مواد هم به فروش می رسانند. وی گفت: هر چند این طرح باید با ظرافت های 
خاصی اجرا شود، اما می توان آن را اجرایی کرد؛ البته چندین مرکز کاهش آسیب اعلام آمادگی کردند اما 

ستاد ورود نیافته و شاید از امسال در صدد اجرای آن باشیم.

فروش طلای خارجی با عیار غیر استاندارد
گفته می شود: آبان ماه سال 90 بود که واردات طلای خارجی توسط مجلس شورای اسلامی ممنوع 
شد. یکی از دلایل این ممنوعیت این بود که طلای کشور خام فروشی می شد و همین طلا در خارج از 
کشور فرآوری و با ارزش افزوده بالا به کشور وارد می شد. لذا مجلس شورای اسلامی برای جلوگیری از بیرون 
رفتن ارز کشور و در راستای حمایت از جدا شدن اقتصاد از نفت واردات طلای خارجی را به کشور ممنوع 
کرد. بر اساس این گزارش، با گذشته سه سال از تصویب این قانون با گشتی در بازار طلا با اوضاع دیگری 

مواجه می شویم و شاهد جولان طلای ایتالیایی،  سوئیسی و یا ترک در بازار هستیم.

آخرین تصمیمات برای پیامک های تبلیغاتی
گفته می شود: واعظی وزیر ارتباططات در تازه ترین اظهار نظرش درباره پیامک های تبلیغاتی از تشکیل 
کمیته ای با حضور ۱0 دستگاه مختلف به ریاست وزارت فرهنگ و ارشاد خبر داد و اظهار کرد: این کمیته 
وظیفه نظارت بر محتوای پیامکها را دارد و این پیامکها ساماندهی شده تا در صورت تخلف به آنها تذکر 
داده شود. وی در این باره خاطرنشان کرد: در چند ماه گذشته وزارت ارتباطات جلسات متعددی را در این 
زمینه داشت که در جلسه اخیر وزارتخانه با شورای عالی فضای مجازی آیین نامه و مباحثی برای تعرفه های 

پیامک های تبلیغاتی و ارزش افزوده در نظر گرفته شد و سیاست گذاری در این زمینه انجام شد.

برنامه انتخاباتی لوئیز فیگو
گفته می شود: لوئیس فیگو، بازیکن سابق تیم ملی پرتغال و تیم های باشگاهی رئال مادرید و بارسلونا 
و البته نامزد انتخابات ریاست فیفا پیشنهاد حضور 4۸ تیم در مسابقات جام جهانی را مطرح کرد. لوئیس 
فیگو که در حال حاضر 4۳ سال دارد، پس از خداحافظی اش در شش سال پیش، از صحنه فوتبال کنار 
نرفت و بلافاصله از مدیران باشگاه اینترمیلان شد. ثروت این بازیکن که در سال 2000 در جنجالی ترین 
جابه جایی تاریخ فوتبال از بارسلونا به رئال مادرید پیوست، بالغ بر معادل ۱00 میلیارد تومان برآورد می شود.

هزینه ۱00میلیاردی ایرانی ها در سفر خارجی
گفته می شود: بر اساس آخرین آمار مرکز آمار ایران، ایرانی ها در تابستان امسال ۱02 میلیارد و 4۱0 
میلیون تومان صرف سفرهای خارجی کرده اند. بیشترین بخش از این هزینه یعنی 4۶ میلیارد تومان صرف 
تور و گشت شده است و بعد از آن 20 میلیارد و ۳00 میلیون تومان هزینه حمل و نقل، ۱7 میلیارد و 
۱70 میلیون تومان هزینه خرید سوغاتی، 5 میلیارد و ۱00 میلیون تومان هزینه ویزا و عوارض خروج از 
کشور، ۳ میلیارد و 500 میلیون تومان صرف هزینه های خوراکی و دخانی، 2 میلیارد و 20 میلیون تومان 
صرف هزینه  های اقامت، ۶ میلیارد تومان صرف هزینه های خرید کالا و لوازم، ۶00 میلیون تومان صرف 

هزینه های فرهنگی، تفریحی و ورزشی و ۱0میلیون تومان صرف هزینه  های درمانی شده است.

تهران ۱7 سانتیمتر نشست کرد
گفته می شود: یک مقام مسئول در وزارت نیرو از فرونشست دشت های تهران، ساوجبلاغ، قزوین، 
مشهد و کاشان خبر داد و گفت: ۳۱7 دشت به لحاظ ذخایر آبی، ممنوعه شد. حبیبی معاون حفاظت و 
بهره برداری مدیریت منابع آب ایران اضافه کرد: بر اساس آخرین تحقیقات، دشت تهران ۱7 سانتیمتر، 
دشت ساوجبلاغ 22 سانتیمتر، دشت قزوین 24 سانتیمتر، دشت مشهد 25 سانتیمتر و دشت کاشان نیز 

۳0 سانتیمتر فرونشست داشته اند.

امتیازهای مالی احمدی نژاد به برخی کشورها
گفته می شود: کمک های ۳۳0 میلیون دلاری به پاکستان، هفت میلیون دلاری به سنت وینسنت، 
۳50 میلیون دلاری به نیکاراگوئه و همچنین کمک هایی به عراق و بولیوی تنها چند مورد از امتیازهای 

مالی دولت سابق به کشورهای دیگر است.

پراید روی مرز 20 میلیون
گفته می شود: قیمت خودروهای داخلی در روزهای پایانی هفته بدین شرح است. قیمت رانا، ۳2 
میلیون و 900 هزار تومان، پراید ۱۱۱ اس ای،  ۱9 میلیون و 900 هزار تومان، پارس تندر، 44 میلیون و 

700 هزار تومان و پارس جدید، ۳۶ میلیون و 900 هزار تومان است.

دریافت ۳000 شبکه ماهواره ای در ایران
گفته می شود: سید رمضان موسوی مقدم معاون امور مجلس و استان  های سازمان صداوسیما با 
اشاره وجود 27000 شبکه ماهواره  ای که ۳000 شبکه آن قابل دریافت در کشورمان است و نیز وجود 
فضای مجازی و سایبری، اظهار کرد: تنها راهکار مقابله و برخورد فعالانه در برابر هجمه فرهنگی غرب و 
رسانه  های بیگانه که البته از سابقه  ای تاریخی نیز برخودار هستند، بازگشت به خویشتن و تمرکز روی 

داشته  هایمان است.

اعلام لیست خوراکی های غیر مجاز در مدارس
گفته می شود: لیست مواد غذایی غیرمجاز که عرضه آنها در بوفه مدارس ممنوع است، اعلام شد. 
بر این اساس عرضه »فرآورده های غلات حجیم شده با هر نام تجاری و انواع چیپس ها«، »انواع یخمک«، 
»نوشابه های گازدار و ماءالشعیر«، »دوغ گازدار«، »آدامس های حاوی مواد قندی« و »سوسیس، کالباس و 
تمام فرآورده هایی که در آنها سوسیس و کالباس وجود دارد« در بوفه مدارس ممنوع است. همچنین »انواع 
همبرگرهای بدون بسته بندی و فاقد مجوزهای بهداشتی«، »انواع سالاد الویه«، »انواع لواشک و آلو و آلوچه 
فاقد شرایط بهداشتی«، »آب نبات هایی که به سطح دندان می چسبند«، »انواع آب میوه هایی که دارای 
قند افزوده هستند«، »فلافل و سمبوسه«، »انواع اشترودل«، »بستنی یخی«، »پاستیل«، »خیارشور و انواع 

سس ها« و عرضه و فروش »انواع پیراشکی و دونات« در بوفه مدارس غیر مجاز و ممنوع است.

دين خود را با دنيايت حفظ كن 
تا هر دو را ببرى، و دينت را وسيله حفظ 
دنيايت قرار مده، كه هر دو را مى بازى.

دردیدار رییس دفتر رئیس جمهوری با مراجع تقلید تاکید شد:

جلوگیری ازفضاسازی علیه  دولت با تبیین دستاوردها
اخبار

امیرآبادی فراهانی نماینده قم :

مجوز فرودگاه قم 
در کمیسیون اصل 90 صادر شد

ایمان: نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی از صدور مجوز 
فرودگاه قم در کمیسیون اصل 90 خبر داد.

امیرآبادی فراهانی در گفت وگو با فارس از تشکیل جلسه کمیسیون اصل 
90 در خصوص تصمیم گیری برای فرودگاه قم خبر داد و اظهار کرد: این 
جلسه با حضور استاندار قم، معاون سیاسی امنیتی استانداری، فرماندار قم، 
رئیس سازمان هواپیمایی جمهوری اسلامی و معاونین وی، معاونین سازمان 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و مدیرکل میراث فرهنگی قم، 
معاون راه  و شهر سازی و معاون منابع طبیعی و جنگلداری کشور برگزار شد. 
وی ادامه داد: در این جلسه صحبت ها و مذاکرات مفصلی در موضوع 
فرودگاه قم انجام شد و در نهایت چندین مصوبه برای ادامه کار ارائه شد که بر 
مبنای آن مقرر شد تا سازمان هواپیمایی جمهوری اسلامی تا دوشنبه هفته 
آینده چهارم اسفند ماه، نسبت به صدور مجوز فرودگاه اقدام کرده و عرصه 

مورد نیاز برای آن را اعلام کند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی افزود: مصوبه دیگر کمیسیون 
این بود که  تعداد افرادی که در فرودگاه قم مشارکت داشتند لیست مبلغ و 
مقدار آن از سوی سرمایه گذار به کمیته اصل 90 که در استانداری تشکیل 
می شود اعلام شود.امیرآبادی با اشاره به اینکه احداث و تکمیل مراکز اقامتی 
و تفریحی که مجوز آن قبلاً اخذ شده با نظارت اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی ادامه خواهد یافت، بیان کرد: مقرر شد برای نظارت 
بر احداث فرودگاه، کمیته  اصل 90 به ریاست استاندار و با حضور دستگاه های 
مختلف تشکیل شود و بنده نیز به دلیل عضویت در کمیسیون اصل 90، به 

عنوان نماینده کمیسیون بر روند کار نظارت خواهم کرد.
وی با تاکید بر اینکه وظیفه ما دفاع از حقوق مردم و همچنین حقوق 
سرمایه گذار به عنوان بخش  خصوصی  است، ابراز کرد: در همین راستا از 
احداث فرودگاه که موضوعی  مهم و ضروری برای استان به شمار می رود در 
کمیسیون اصل 90 حمایت کرده و اجرای آن را در مدار قانون قرار دادیم تا این 

پروژه در قم با سرعت بیشتر و بر اساس ضوابط قانونی پیش رود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مشکلات زیر 
ساختی فرودگاه از جمله آب، برق و گاز، گفت: جلسه ای که برگزار شد بسیار 
خوب و مثبت بود که اگر مصوباتش اجرایی شود بسیاری از دغدغه های مردم 

و سرمایه گذاران در خصوص فرودگاه را بر طرف خواهد کرد.
امیرآبادی در پایان با اشاره به مشکلات دولت و کمبود منابع مالی در کشور، 
خاطرنشان کرد: برای توسعه استان باید از بخش خصوصی حمایت کنیم، ولی 
این حمایت ها باید در مدار قانون صورت گیرد، همانطور که متاسفانه ضوابط 
لازم در برخی اقدامات در احداث فرودگاه به نوعی رعایت نشده بود و از این به 
بعد بر اساس قانون پیش خواهد رفت و ان شاء الله تکمیل و راه اندازی آن باعث 

توسعه استان و ایجاد اشتغال خواهد شد.

معاون استاندار قم:

شهرک چاپ و نشر بستری مناسب 
برای باروری علمی قم خواهد شد

 ایمان: معاون سیاسی امنیتی استاندار قم گفت: شهرک چاپ و 
نشر در قم بستری مناسب برای ناشران و اصحاب قلم برای باروری 

علمی شهر کریمه اهل بیت)س( فراهم خواهد کرد.
حجت الاسلام علی بنایی روزپنجشنبه در آیین گشایش دهمین نمایشگاه 
کتاب استان قم که در مجتمع ناشران برگزار شد اظهار کرد: بر اساس روایات، 
قم شهری است که در آخرالزمان علم از آن به اقصی نقاط جهان صادر می شود 
و این انتشار علمی به یقین نیازمند ابزار و لوازمی است که باید در بستر مناسب 
رشد کنند. وی افزود: اگر زیرساخت های انتشار علوم فراهم نشوند، به این 
هدف مهم هم نخواهیم رسید ولی چون کلام حضرات معصوم)ع( حتما محقق 
خواهد شد، می دانیم که قم در تولید علم و دانش بشری در آینده دارای سهمی 
بسزا خواهد بود. معاون سیاسی امنیتی استاندار قم با بیان اینکه در آینده شاهد 
نقش موثر قم در پیشرفت علمی جهان خواهیم بود گفت: تفاوتی میان علوم 
انسانی، الهی و طبیعی در اینجا وجود ندارد زیرا همه آنها یا مفسر قول خداوند 
هستند یا فعل او را تفسیر می کنند. وی ادامه داد: همه علوم دارای رویکردی 
الهی و توحیدی هستند و قم در این بین نقش بسیار مهمی در انتشار دانش 
خواهد داشت؛ اگر قم بتواند بسترهای لازم را برای تولید علم فراهم کند و 
محققانی را گرد هم آورد و اصحاب نشر فرصت کافی رای انتشار کتاب داشته 

باشند می تواند هر چه زودتر به این مهم دست یابد.
بنایی با اشاره به نقش انتشار علوم در اقتصاد شهر قم عنوان کرد: این امر با 
دیگر حوزه های اقتصادی متفاوت است زیرا نفس تولید علم، نقش مهمی در 
اقتصاد خواهد داشت و اگر در حوزه اقتصاد مقاومتی خواهان پیشرفت هستیم، 
باید به رشد علمی توجه کنیم. معاون استاندار قم فروش علم و تکنولوژی را 
یکی از محورهای اصلی رونق اقصتادی دانست و افزود: اگر قم می خواهد در 
اقتصاد مقاومتی نقشی اساسی ایفا کند باید به دنبال تولید و انتشار دانش باشد 
و به این ترتیب علاوه بر تقویت بنیه اقتصادی خود، کشور را هم منتفع سازد.

وی به شهرک چاپ و نشر قم به عنوان یکی از زمینه های مناسب برای 
انتشار کتاب اشاره کرد و گفت: امیدواریم این شهرک هم منشأ خیر و برکت 

باشد و ناشران و اصحاب قلم بتوانند از این بستر مناسب بهره کافی را ببرند.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

رویکرد وزارت ارشاد به قم 
به عنوان قطب فرهنگ دینی است 

ایمان: مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: در دولت 
جدید رویکرد وزارت ارشاد با تاکید شخص وزیر تحقق ارزش های 
دینی است و در رویکرد وازرتخانه، قم به عنوان قطب فرهنگ دینی 

تعریف شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالرضا ایزدپناه روز پنجشنبه در آیین 
گشایش دهمین نمایشگاه کتاب استان قم بیان داشت: پیش از این تشکیلات 
اداری اداره کل ارشاد استان قم در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی تشکیلاتی 
درجه سه تعریف شده بود اما با تاکید وزیر ارشاد تشکیلات متناسب با حوزه 
کاری فرهنگ و ارشاد قم طراحی شده است.وی رویکرد وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی نسبت به استان قم را رویکردی ویژه عنوان کرد و افزود: این 
استان به عنوان پایتخت علوم دینی و معنوی کشور از نظر فرهنگی از شاخص 
ترین بخش های کشور به شمار می آید و قم دارای وجهه بین المللی و جایگاه 
رفیع در جهان اسلام است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افزود: نگاه 
وزارت ارشاد به اداره کل فرهنگ و اشاد به مثابه نقطه پیوند و اتکال متولی 
دولتی فرهنگ به ارکان حوزه علمیه، مراجع عظام و فضلایی است که مربیان 
حقیقی جامعه مسلمان هستند و برنامه های فرهنگی کشور به مدد اندیشه 
پویای آن ها جهت پیدا می کند.ایزد پناه گفت: هوای سالم فرهنگ از طریق 
قم باید در فضای فکر و عمل جهان اسلام دمیده شود، از این رو سطح سازمانی 

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم مناسب با شان آن ارتقا یافته است. 

رئیس  دفتر  رییس  نهاوندیان  محمد  ایمان: 
جمهوری روز پنجشنبه در سفری یکروزه به قم با 
تعدادی از مراجع  تقلید دیدار و گفتگو کرد در این 
دیدارها مراجع بر تبیین دستاوردهای  دولت برای 
مردم  به منظور جلوگیری از فضاسازی علیه دولت 

تاکید کردند.

باید نتایج عملکرد دولت برای جامعه بازگو شود 
آیت الله عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید در 
این دیدار با تاکید بر ضرورت تشریح و تبیین دستاوردهای 
دولت یازدهم برای مردم بمنظور جلوگیری از فضاسازی 
ها، گفت: خوشبختانه در دولت، افراد خوشفکر زحمت می 
کشند و تلاش می کنند که باید نتایج عملکرد آنان برای 

جامعه بازگو شود. 
وی در این دیدار بر ضرورت ارتباط مستحکم تر دولت 
با مراجع و حوزه های علمیه تاکید کرد.وی ضمن پرسش 
ابراز  ای،  هسته  مذاکرات  تحولات  آخرین  خصوص  در 
امیدواری کرد این مسایل به خیر و روشنایی و نفع ملت 
ایران پایان یابد.رییس دفتر رییس جمهوری نیز با تاکید بر 
اینکه دولت یازدهم از آغاز فعالیت خود، گام های بلندی در 
عرصه اقتصادی و بازگرداندن آرامش به اقتصاد برداشته، ابراز 
امیدواری کرد، رونق بخش های اقتصادی و رشد صادرات 
با شتاب بیشتری ادامه یابد.وی در این دیدار دستاوردهای 
و  اجتماعی  اقتصادی،  های سیاسی،  عرصه  در  را  دولت 
فرهنگی تشریح کرد.وی با اشاره به مذاکرات هسته ای ایران 
با ۱+5، بر انجام توافق عزتمندانه تاکید و ابراز امیدواری کرد، 
دولت با پشت سر گذاشتن این موضوع، گام های بلندتری 
در حل مسایل کشور نظیر اشتغال جوانان بردارد.رییس دفتر 
رییس جمهوری، ضرورت ارتباط قوی تر دولت با مرجعیت و 
حوزه را خاطرنشان ساخت و آمادگی دولت را در این عرصه 

مورد تاکید قرار داد.

امیدوارم سفر رییس جمهوری به قم 
منشا خیر و برکت باشد 

آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید  نیز در 
این دیدارگفت: امیدوارم سفر رییس جمهوری به قم سفر 
منشاء خیر و برکت برای این استان و در عین حال موجب 
تقویت بیش از پیش رابطه دولت با مرجعیت ، روحانیت و 

حوزه های علمیه شود.  
وی با ابلاغ سلام متقابل به رییس جمهوری، خدمت به 
مردم و کشور را خدمت به ائمه معصومین)ع( دانست و افزود: 
نیت رییس جمهوری برای خدمت به مردم ایران خیر است 
من می دانم که دولت مسیر دشواری پیش رو دارد.وی اضافه 
کرد: برای شما و تمامی خدمتگزاران که خدمت به مردم را 
سرلوحه کار خود قرار داده اید همواره دعا می کنم و این 
کشور مملکت امام زمان )عج( است و خدمت به این مردم و 

کشور خدمت به امام زمان )عج( است.

تقدیر از فعالیت های استاندار قم 
آیت الله وحید خراسانی درادامه گفت: اسلام دین رحمت 
است و خداوند رحمان و رحیم بر همه کائنات حاکم است 
و پیامبر بزرگ اسلام نیز رحمه للعالمین می باشد.وی افزود: 
دستور شرع این است که باید با زبان مجامله با دشمنان 
سخن گفت و در نظر داشت که نباید به مقدسات دیگران 
تعرض کرد.آیت الله وحید خراسانی در بخش دیگری از 
سخنان خود ضمن تقدیر از فعالیت های استاندار قم برای 

وی و مدیریت اجرایی این استان آرزوی موفقیت کردند.

دولت نسبت به مسایل مردم 
اهتمام، دغدغه و دلسوزی دارد 

آیت الله صافی گلپایگانی  نیز در این دیدار با اشاره به 
زحمات و برنامه های دولت برای حل مسایل و مشکلات 
مردم، گفتند: اطلاع داریم که دولت نسبت به مسایل مردم 

اهتمام، دغدغه و دلسوزی دارد. 
وی با بیان اینکه مردم مطلع هستند که دولت با چه 
مشکلاتی دست به گریبان است، گفت: برخی از مسایل و 
مشکلاتی که امروز مطرح می شود، از سابق برای این دولت 
باقی مانده و گرفتاری های دولت را زیاد کرده است، اما نباید 
نسبت به حل آنها ناامید بود و باید با انگیزه کسب رضایت 
ائمه معصومین)ع( و امام زمان)عج( نسبت به مرتفع کردن 

آنها همت کنیم.
آیت الله صافی گلپایگانی توجه و اهتمام به تقویت دینی 
و جهات اسلامی و کمک به عظمت دین را ضروری دانستند 
و با بیان اینکه همه ما باید در این خصوص فعالیت کنیم، 
اظهار امیدواری کردند با توفیقات الهی و کمک حضرت حق، 
انشاءالله بتوانیم هم در زمینه حل مشکلات و هم در جهت 

اعتلای دین مبین اسلام گام برداریم.
محمد نهاوندیان رییس دفتر رییس جمهوری نیز با اشاره 
به عملکرد و برنامه های دولت برای اجرای طرح های عمرانی 
و توسعه کشور، گفت: دولت نسبت به حل مشکلات مردم 
اهتمام ویژه ای دارد و تمام مساعی خود را در این زمینه بکار 

خواهد بست.
نهاوندیان با ابلاغ سلام دکتر روحانی به سفر قریب الوقوع 
رییس جمهوری به استان قم اشاره کرد و گفت: برنامه ها و 
طرح های ویژه ای برای توسعه استان در نظر گرفته شده که 

در سفر رییس جمهوری اعلام خواهد شد.

 تمجید آیت الله مکارم شیرازی از عملکرد دولت 
آیت الله مکارم شیرازی نیز در این دیدار با ابراز رضایت 
از روند مذاکرات هسته ای، تصریح کردند: مسأله مذاکرات تا 
به حال به صورت آبرومند پیش رفته و دعا می کنیم این 
مذاکرات به صورت آبرومند ادامه یابد، چه این مذاکرات به 

موفقیت برسد، چه موفقیتی حاصل نشود. 
آیت الله ناصر مکارم شیرازی ضمن تمجید از عملکرد 
دولت، گفت: کارهای خوبی در دولت یازدهم انجام شده 
است، در مسایل اقتصادی گام های مؤثر و مفیدی برداشته 
شده و در زمینه مسایل درمانی و پزشکی پیشرفت ها مؤثر و 
ملموس است، البته مشکلاتی نیز وجود دارد که امیدواریم با 
همت دولتمردان، مرتفع شود.ایشان با اشاره به مخالفت شان 
با پرداخت یارانه نقدی از ابتدای شروع این طرح، افزودند: 
دولت و مجلس باید دست در دست هم دهند تا بتوانند 
معضل یارانه ها را که آثار سوئی بر اقتصاد کشور داشته است، 
حل کنند.آیت الله مکارم شیرازی با ابلاغ سلام به رییس 
جمهوری، از استان قم به عنوان مرکز دینی فراکشوری و 
پناهگاه شیعیان و خاستگاه انقلاب، یاد کرده و پرسش هایی 
پیرامون طرح های عمرانی استان نظیر طرح آبرسانی به این 
شهر مطرح کرد.رییس دفتر رییس جمهور نیز با ابلاغ سلام 
روحانی، به سفر قریب الوقوع رییس جمهوری به استان قم 
اشاره کرد و گفت: استان قم جایگاه ویژه ای در برنامه ریزی 
های کشوری دارد و دولت تلاش می کند، راه های ارتباطی 
و مواصلاتی قم را به استان های همجوار تسهیل کند که از 
آن جمله می توان به راه اندازی راه آهن سریع السیر تهران 
– قم - اصفهان ظرف سه سال آینده اشاره کرد.نهاوندیان با 
تشریح برنامه های دولت در ایجاد رونق اقتصادی و طرح نظام 
سلامت، گفت: توجه به زیرساخت های اقتصادی و زیست 
محیطی، نظیر تأمین آب مورد نیاز همه استان ها از وظایف 

حاکمیتی است که دولت به دنبال اجرای آنهاست.

دولت مقتدرانه در جهات مختلف به مردم
خدمات می دهد

 آیت الله نوری همدانی نیز در این دیدار با بیان اینکه 
»الحمدالله دولت محترم خدمات بسیار خوب و ارزنده ای به 
مردم کشور ارایه کرده است«، اظهار داشتند: خدا را شکر 
می کنیم که دولت امروز مقتدرانه در جهات مختلف از جمله 
در حوزه اقتصاد و بخصوص در موضوع سلامت و بهداشت به 

مردم خدمات می دهد. 
این مرجع تقلید با اشاره به آشنایی سی – چهل ساله 
خود با دکتر روحانی گفت: ما منتظر مقدم محترم رییس  
جمهوری به قم هستیم و این سفر را تأثیرگذار و مهم 

می دانیم.
 آیت الله نوری همدانی، نقد سازنده و منصفانه از دولت ها 
را راهگشا توصیف کردند و در عین حال خواستار پرهیز از 
سیاه نمایی ها و حمایت از نقاط و عملکرد مثبت دولت ها 
شدند. وی به موضع گیری دقیق و به موقع رییس  جمهوری 
در قبال برخی حوادث اشاره کردند و افزود: با توجه به جایگاه 
دولت، موضع گیری ها اگر در زمان خود اعلام شود، تأثیر 

بسزایی خواهد داشت.
 آیت الله نوری همدانی ادامه داد: هر چه ارتباط دولت 
با حوزه ها بیشتر باشد، بهتر می توانند در برابر دشمنان 
و کینه توزان عمل کنند. ما خواهان تقویت و سربلندی 
آرمان امام)ره(، اسلام و نظام ولایی هستیم و باید با تعامل 
موجب اعتلای عزتمندانه و توأم با حکمت کشور و نظام 

شویم.

تقدیر آیت الله جوادی آملی از عزم دولت
 برای مبارزه با مفاسد اقتصادی

آیت الله جوادی آملی نیز در این دیدار با اشاره به تلاش 
ارائه چهره خشن از اسلام،  دنیای غرب و استکبار برای 
ملت و نظام جمهوری اسلامی در ۳5 سال گذشته گفت: 
ملت ایران در تمام مراحل پس از انقلاب، چهره ای معتدل، 
عقلانی و عزت مند از خود ارائه داده است بطوری که امروز 
دنیا این ملت را با خصوصیات فوق می شناسد. وی ادامه 
داد: غرب اگر منصفانه نگاه کند، خواهد دید با تمام عناد 
و دشمنی که نسبت به اسلام به خرج داده و در ماجرای 
سلمان رشدی و انتشار کاریکاتورهای توهین آمیز اخیر و 
تقویت گروه های تکفیری مشاهده شد، ملت ایران نماد اسلام 
رحمانی و اعتدال است.  این مرجع تقلید از دولت خواست تا 
از همه ظرفیت ها برای رونق در تولید استفاده کند و تصریح 
کرد: کشوری که سرشار از منابع مختلف است باید از همه 
ظرفیت ها برای توسعه اقتصادی بهره مند شود. وی با تقدیر 
از عزم دولت برای مبارزه با مفاسد اقتصادی اظهار کرد: این 
مبارزه باید با شدت بیشتری دنبال شود تا نظام اقتصادی 
کشور اصلاح شود. آیت الله جوادی آملی ضمن ابلاغ سلام به 
دکتر روحانی، سفر رئیس جمهور را به استان موجب آبادانی 

بیش از پیش این استان دانست. 

تقویت مناسبات دولت با مراجع 
باسفر دولت یازدهم به قم 

رییس دفتر رییس جمهوری نیز درابتدای این دیدار 
گفت: ایران به عنوان کشور مسلمان و شیعه، پرچمدار مبارزه 
با خشونت و افراطی گری است و تلاش می کند تا منادی 
اسلام رحمانی در جهان امروز باشد. محمد نهاوندیان با اشاره 
به تلاش های دشمنان در ارائه چهره ای خشن و افراطی 
از اسلام تصریح کرد: سیاست دولت مبارزه با تفکری در 
منطقه است که می خواهد خشونت و افراط را به جای اسلام 
رحمانی و محمدی)ص( معرفی کند.وی برنامه های دولت در 
بهبود کسب و کار و رونق اقتصادی را به منظور رفع مشکلات 
معیشتی مردم برشمرد و گفت: طرح های اقتصادی و عمرانی 
در استان قم با قدرت از سوی دولت یازدهم پیگیری می 
شود. رییس دفتر رییس جمهور با ابلاغ سلام دکتر روحانی، 
به سفر قریب الوقوع رییس جمهوری به استان قم اشاره و 
اظهار امیدواری کرد که این سفر موجب آبادانی بیش از پیش 
استان شود. نهاوندیان با تاکید بر اینکه نظرات و دیدگاه های 
روحانیت و مرجعیت در تدوین و سیاست گذاری های دولت 
لحاظ می شود، گفت: بدون تردید سفر دولت یازدهم به قم 

به تقویت مناسبات دولت با مراجع منجر خواهد شد.

تشریح دستاوردهای دولت یازدهم 
رییس دفتر رییس جمهوری با اشاره به رسوا شدن تفکر 
سلفی در حوادث اخیر منطقه گفت: گروه های تروریستی 
نظیر داعش گرچه خسارات و تلفات جانی و مالی بسیاری 
تفکر  به  نفرت جهانی نسبت  باعث  اما  اند  آورده  بوجود 
سلفی شده اند.  »محمد نهاوندیان« با حضور در بیت آیت 
الله العظمی جعفر سبحانی از مراجع عظام تقلید در قم، 
خواستار تبیین مصالح روز و روشنگری نسبت به این حوادث 
بمنظور شناخت بهتر تفکر سلفی در منطقه و جهان شد.وی 
همچنین در این دیدار دستاوردهای دولت یازدهم را تشریح 
کردآیت الله سبحانی نیز در این دیدار تاکید کرد که گروه 
های تروریستی نظیر داعش همان جریان تکفیری در شکل 
اجرایی است که رحمی در دلشان نیست و متاسفانه جهان 
شاهد بود که آنها چگونه انسانی را در قفس آتش می زنند.وی 
با بیان اینکه اگر دول غربی طرفدار این گروه های تروریستی 
نیستند چرا ارتباطات آنها را برای ارسال پیام قطع نمی کنند، 
از تربیت افرادی در حوزه برای تبیین تفکر تکفیری و سلفی 
خبر داد. وی همچنین با آیت الله شبیری زنجانی نیز دیدار و 

گزارشی از اقدامات دولت ارائه کرد.

شورای  مجلس  رییس  ایمان: 
از محورهای  : یکی  اسلامی گفت 
موضوع  مقاومتی  اقتصاد  اصلی 

توسعه صادرات است. 
علی لاریجانی روز پنجشنبه در دیدار 
با رییس و معاونان سازمان دامپزشکی 
کل کشور در قم با اشاره به اهمیت توجه 
مساله بهداشت طیور و دام افزود: قطعا 
با حمایت از این حوزه می توان بخش 
آبزیان  و  طیور  دام،  تولید  از  اعظمی 
با  از کشور صادر کرد.وی  به خارج  را 
یکی  محصولات  صادرات  اینکه  بیان 
از محورها اصلی سیاست های اقتصاد 
مقاومتی است، افزود: در شرایط کنونی 
ظرفیت بسیار بالایی برای تولید و سپس 
صادرات این محصولات در کشور وجود 

دارد، از این رو در صورت حمایت مناسب ضمن صادرات این محصولات می توان زمینه ایجاد 
شغل و توسعه کشور را فراهم کرد.رییس قوه مقننه با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای 
صادرات محصولات دامی و طیوری به کشور روسیه تصریح کرد: در شرایط کنونی بازار این 
کشور ظرفیت های بسیار خوبی برای ایران فراهم کرده که قطعا مسوولان مربوطه باید اقدامات 

لازم را در این حوزه انجام دهند.
لاریجانی با بیان اینکه در صورت برنامه ریزی مناسب و ارائه این برنامه ها به مجلس از 
سوی دامپزشکی برای توسعه صادرات، نمایندگان اقدامات حمایتی را در این حوزه صورت 
می دهند، گفت: قطعا برای رونق صادرات غیر نفتی باید از این بخش ها حمایت کرد.رییس 
سازمان دامپزشکی کل کشور نیز در این دیار با اشاره به ضرورت توجه به حوزه دامداری 

صنعتی و دامداری روستایی گفت: یکی از 
محورهای حمایت تامین نهاده و اقدامات 
بهداشتی و درمانی در حوزه دام و طیور 
شرایط  در  داد:  ادامه  خلج«  است.مهدی 
کنونی 90 درصد واکسن مرتبط با دام و 
حدود 40 درصد واکسن طیور در داخل 
برخی  واردات  برای  اما  شود،  می  تولید 
واکسن ها نیازی به تامین اعتبار داریم.وی 
افزود: در شرایط کنونی در تمام کشورهای 
در حال توسعه ارائه خدمات بهداشتی در 
حوزه دام رایگان است، از این رو باید در 
کشور ما نیز حمایت های لازم در این حوزه 

صورت گیرد.

حضور سرمایه گذاران در روستاها 
موجب افزایش اشتغال می شود 

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: حضور سرمایه گذاران در روستاها موجب افزایش 
اشتغال در منطقه می شود. علی لاریجانی عصر پنجشنبه در دیدار با اعضای شورای بهیاری 
بخش کهک استان قم، بر لزوم جذب سرمایه گذاران برای سرمایه گذاری در روستاها تاکید 
کرد.وی ادامه داد: به طور حتم ما از سرمایه گذاری سرمایه گذاران در روستاها به ویژه 
روستاهای بخش کهک حمایت می کنیم، زیرا این موضوع آثار مثبت بسیاری را به دنبال 
دارد.در این دیدار برخی موضوعات مانند مساله کم آبی، نبود راه های روستایی و مواصلاتی، 
معضل بیکاری و مشکل دامداران و کشاورزان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.بخش کهک از 
توابع استان قم و در فاصله ۳0 کیلومتری مرکز شهر قم قرار دارد.این بخش دارای دو دهستان 

کهک و فردو و ۱۸روستاست؛ شهر کهک تنها نقطه شهری این بخش است.

رییس مجلس: 

توسعه صادرات محور اصلی اقتصاد مقاومتی است 

مفقودی )نوبت اول(
پروانه بهره برداری مرغداری گلبهار نمونه 

به شماره 15/83/9950 به تاریخ 83/12/24 
مفقودگردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

آگهی مفقودی 
برگه سبز سند ماشین سواری تیبا 2-  نوک مدادی متالیک مدل 1393 به 
شماره موتور 8141925 و شماره شهربانی ایران 884/88 م 63  و شماره 
شاسی NAS821100E1006309   به نام خانم زهرا سادات مرتضوی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 ایمان :مراسم گشایش دهمین نمایشگاه کتاب 
استان قم با حضور لاریجانی رئیس مجلس شورای 

اسلامی برگزار شد.
آیین گشایش دهمین نمایشگاه کتاب استان قم ظهر روز 

پنجشنبه  در مجتمع ناشران برگزار شد.
این مراسم علی لاریجانی رئیس مجلس شورای  در 
اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش استاندار 

قم، معاونان وی، مدیران و مسئولان ادارات و نهادهای دولتی، 
اعضای شورای اسلامی شهر قم، مدیران اتحادیه و برخی 

ناشران استان قم حضور داشتند.
حجت الاسلام علی بنایی معاون سیاسی امنیتی استاندار 
قم، حجت الاسلام ایزدپناه مدیرکل ارشاد استان قم، حمید 
خرمی رئیس اتحادیه ناشران قم و علی لاریجانی سخنرانان 
این مراسم بودند.گفتنی است دهمین نمایشگاه کتاب استان 

قم با حضور ۳40 ناشر و عرضه 50 هزار عنوان کتاب در 
فضایی ۱5 هزار متر مربعی در مجتمع ناشران و در چندین 
طبقه مجزا از امروز کار خود را به مدت هشت روز آغاز 
کرد.این نمایشگاه همه روزه در دو نوبت صبح )9 تا ۱2( 
و عصر )۱۶ تا 2۱( پذیرای علاقمندان به کتاب و کتابخوانی 
خواهد بود.همچنین با کمک یکی از بانک های استان قم، 
بن کارت های تخفیف در اختیار بازدیدکنندگان قرار می گیرد.

با حضور رئیس مجلس:

دهمین نمایشگاه کتاب استان قم گشایش یافت

شنبه - دوم اسفندماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3662

نمایندگی های محترم فروش 
شرکت های توزیع کالاهای داخلی و 

وارداتی )غیر اشخاص حقوقی(
آیا می دانید؟ از ابتدای سال 

1394، ملزم به استفاده از سامانه 
صندوق فروش هستید و در 

صورت عدم استفاده از سامانه 
مذکور از هرگونه معافیت مالیاتی 

محروم خواهید شد.

اطلاعیه مالیاتی

روابط عمومی اداره کل امورمالیاتی استان قم


